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زنانسقفهاراشکستهاند

یک الکامپ  پرخبر و پرمحتوا بعد از4سال برگزار شد. 
زنان اکوسیستم نوآوری هم بازیگر اصلی متن و حاشیه آن بودند  

39

در گفت وگوی دو نفره 
»کار درست در روزهای 

سخت« مطرح شد

روزهای سختی 
داریم، اما نباید 

ناامید شویم

برگزاری بیش از ۱۵۰ نشست تخصصی  در الکامپی که پنج روزه شد!
4

نصر تهران در نشست خبری اختتامیه الکامپ بیست وششم مطرح کرد
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 روزی کــه اعــام شــد کارخانه نــوآوری 
رســانه راه کار مســئولیت محتــوای 
نمایشگاه الکامپ را بر عهده می گیرد و حجم 
محتواهایی کــه قرار بود در این چنــد روز تولید 
شود، فهرســت شــد، طرف ناامید ذهنم گفت 
سنگ بزرگ عامت نزدن است. مگر می شود 
طــی چهــار روز )حــالا شــما فــرض بگیریــد بــا 
احتساب آن روز افزوده شده به نمایشگاه، پنج 
روز( ایــن مقدار پنــل و ســخنرانی و گفت و گو و 
گــزارش را مدیریت کــرد؟ مگر ما چنــد نفریم؟ 
ولــی بچه هــای راه کار، از کوچک تا بــزرگ ثابت 
کردند که می توانند کارهای به ظاهر »نشد« را 

»شد« کنند.

 آن قــدر در ایــن مــدت 
حجم محتواها زیاد بود 
که چــاره ای نداشــتیم جــز اینکه 
هشت صفحه دیگر به صفحات 
کارنــگ بیفزاییــم تــا تنهــا نتایــج 
بخشــی از زحمــات ایــن گــروه را 
منعکس کنیم. چیــزی در حدود 
250 چهره کسب و کاری و صنفی 
و فعــال اکوسیســتم نــوآوری در 
حوزه های مختلف، از بازی سازی 
گرفتــه تــا بانکــداری، از جامعه شناســی تــا 
گردشگری و... در این روزها به بیان دغدغه ها، 
مشکات، کاستی ها و دستاوردها پرداختند و 
شمشیر بران نقد را از رو بستند. در کنار اینها 
با بسیاری از شــرکت های حاضر در نمایشگاه 
از  و  شــد  گفت و گــو  مختلــف  ســطوح  در 
نوآوری هایشان، چرایی حضورشان در الکامپ 
و... حرف به میان آمد. این به این معنی نیست 

که همــه کارهــا روی غلتــک بــود و راحت پیش 
می رفت. اجرایی شدن هرکدام از این بخش ها 
زحمت شبانه روزی بچه ها را می طلبید که پای 
کار ایســتاده بودنــد و تمــام تاش شــان را 
می کردنــد که بــه بهترین نحــو از عهــده انجام 

امور سپرده شده برآیند.

 در اینکه این روزها کسب و کارها حال 
خوشی ندارند، شــکی نیست. چیزی 
در کشــور عــادی نیســت و همــه مــا ایــن را 
می دانیم. تاش ما هم در مجموعه راه کار نه بر 
عادی ســازی فضــا، بلکــه اســتفاده از فرصــت 
کوتاهی بــود کــه الکامــپ و جمع شــدن تعداد 
زیادی از چهره های کسب و کاری به ما می داد. 
شــاید در یک روز عــادی، کنار هم نگه داشــتن 
مدیران عامــل چنــد کســب و کار کــه در دنیای 
بیزینــس بــا هــم رقابــت تنگاتنــگ دارنــد، کار 
آسانی نباشد، ولی به مدد برگزاری رویدادی در 
این حوزه، این امکان فراهم بــود که این افراد را 
در کنار هم بنشانیم تا در خال گفت و گوها به 
ایــن نتیجــه برســند کــه جــدای رقابت هــای 
کســب و کاری، لازم اســت بــا هم افزایــی و 
هم صدایی تاش کنند صدای خود را به گوش 
حــوزه  مشــکات  و  رســانده  حاکمیــت 
کســب و کاری خــود را حــل کننــد. اگــر حاصل 
زحمت تمام بچه های راه کار، باز شدن یک گره 
کوچک باشــد یا بارقه امیدی که در دل کســی 
روشن شده، می توان نتیجه گرفت به چیزی که 
مقصودمان بوده، رسیده ایم. زیرا می دانیم نه 
باز کردن گره های کوچک و نه زنده کردن امیدی 
ناچیــز در دل کســی در ایــن دوره و زمانــه کار 

ساده ای نیست.

INTROسرآغاز

بالاخره نمایشگاه بیست و ششم برگزار شد

عبور از پروژه الکامپ

امضای تفاهم نامه همکاری میان نصر تهران و سندیکای افتا

نهضت امنیت اطلاعات

سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران و انجمن صنفی 
افتــا )ســندیکای افتــا( در حاشــیه روز چهــارم نمایشــگاه 
الکامپ تفاهم نامــه همکاری امضا کردنــد. به گفته رئیس 
نصر تهران، این ســازمان و ســندیکای افتا پیــش از این نیز 

همکاری داشته اند و این تفاهم نامه در راستای 
هم افزایی بیشــتر برای حفــظ امنیت اطاعات 
به عنــوان زیرســاخت اقتصاد دیجیتال کشــور 

امضا شده است. 

 اهمیت امنیت اطلاعات به عنوان 
زیرساخت اقتصاد دیجیتال

حسین اسامی، رئیس ســازمان نظام صنفی 
رایانــه ای اســتان تهــران در مراســم امضــای 
تفاهم نامه تأکید کــرد که موضــوع امنیت یک 

مســئله حاشــیه ای نیســت و در واقع زیرســاخت توســعه 
اقتصاد دیجیتال کشور اســت. او گفت که در دو، سه سال 
اخیر کشــور آســیب زیــادی از عدم توجــه کافی به مســئله 

امنیت در فناوری اطاعات دیده است.
اسامی با اشــاره به اینکه کشــور در حال حرکت به سمت 
اقتصاد دیجیتال است ادامه داد:  »اگر برای حرکت اقتصاد 
کشــور به ســمت اقتصاد دیجیتال تمهیــدات امنیتی لازم 
اندیشــیده نشــود و چه در حوزه مالی و چه در حــوزه منابع 
انســانی ســرمایه گذاری های لازم بر موضــوع امنیت انجام 

نشود، هر اقدام دیگری برای توسعه اقتصاد دیجیتال کارساز 
نخواهد بود.«

در ادامه مراســم بهنــاز آریا،  رئیس کمیســیون افتا در نصر 
تهران ضمن بیان اینکه تا الان همکاری های بسیاری میان 
نصر تهران و سندیکای افتا وجود داشته، تأکید 
کرد کــه بعــد از همکاری هــای صورت گرفته این 
اولین باری است که نصر تهران و سندیکای افتا 
موفق شــده اند به این نقطه مشــترک همکاری 
مشترک دست یابند. رئیس کمیسیون افتای 
نصر تهران در ادامه ابراز امیدواری کرد که انجمن 
صنفی افتــا و نصر در همــه حوزه هــای مربوطه 
همکاری هــای مثبتی داشــته باشــند و بتوانند 
گام های مثبــت و روبه جلویــی بردارنــد. کامبیز 
قادری، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی افتا 
نیز در مراســم امضای این تفاهم نامه همکاری، ضمن بیان 
اینکه اهمیت شرایط حوزه امنیت بر کسی پوشیده نیست، 
عنوان کرد: »در حال حاضر که در یک جنگ سرد سایبری 
قرار داریم، باید از تمام توانمندی های موجود به نحو احسن 
اســتفاده کنیم تا در افزایش امنیت و تاب آوری سامانه ها و 
خدمات حوزه فناوری اطاعات کم نیاوریم.« او تأکید کرد که 
این تفاهم نامه همــکاری می تواند باعــث هم صدایی بیش 
از پیش شود و در پیشبرد اهداف صنعت افتا کمک کننده 

باشد.

در حاشیه نمایشگاه الکامپ

عضو جدید خانواده
ثروت ستارگان

حامد انتظاریان 
 مدیرعامل جدید

هم آوا  شد
در حاشــیه بیست وششــمین نمایشــگاه بیــن المللــی 
الکامــپ و در غرفــه بانــک کارآفریــن بــا حضــور »حمید 
نصیــری«، مدیرعامل شــرکت ثــروت ســتارگان؛ »کیوان 
محیط مافــی«، مدیرعامــل دیجــی نکســت و »مرجــان 
جالــی مقــدم«، مدیرعامــل ماکوویــژن، ســرمایه گذاری 
جدید شــرکت مدیریت ثروت در کســب و کار ماکوویژن 
به امضای مدیران این مجموعه ها رسید. ماکو ویژن یک 
بارکد اسکنر صنعتی و مبتنی بر هوش مصنوعی است که 
بدون محدودیت فاصله و یا محدودیت چینشی بسته ها، 
اطاعــات بصــری آن هــا را اســتخراج و پــردازش می کند. 
این محصول برای کدگشــایی در لحظه و همزمــان انواع 
بارکدهای یک  بعدی و دوبعدی از روی برچسب های چاپی 

روی جعبه ها و کالاها توسعه داده شده است. 

»حامــد انتظاریان«، معاون پیشــین عملیات کارخانه 
نوآوری هم آوا به عنوان مدیرعامل جدید این مجموعه، 
جایگزین »رضا کانتری نژاد« شــد.  رضا کانتری نژاد 
همچنان به عنــوان عضو هیئــت مدیــره فعالیت خود 
را در  هم آوا ادامه خواهد داد. از ســوی دیگر »ســهیل 
عباســی«، معاون نوآوری و کارآفرینی این شــرکت نیز 
با حفظ ســمت بــه عنــوان عضو جدیــد هیئــت مدیره 
منصــوب شــد. هــم آوا از بازیگــران اصلــی زیســت بوم 
نوآوری کشــور در ســال ۱۳۹۸ و با ادغام شــتاب دهنده 
آواتــک در حــوزه فنــاوری ارتباطــات و اطاعــات، 
شتاب دهنده شزان در حوزه فناوری های همگرا و چند 
مجموعه دیگر در حــوزه فناوری شــکل گرفته و فضای 

کاری اشتراکی زاویه نیز زیرمجموعه آن است.

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مینا والی
سردبیر نشریات چاپی راه کار: رضا جمیلی
سردبیر: المیرا حسینی
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مهران امیری، عبدالله مقدمی

نگار قانونی، عباس عین علی ترانه احمددوست 
منیره شاه حسینی،زهره دودانگه
دبیر سایت: سونیتا سراب پور
ویراستار: یلدا شایسته فر

مدیرهنری: روح اله گیتی نژاد
مدیرفنی: علیرضا کیوان

صفحه آرا: حمید ابراهیمی، محمد قربانی
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شبکه های اجتماعی: محمدحسین صیادی نژاد
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نشانی:  تهران، جنت آباد جنوبی، خیابان لاله 
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NEWSخبر

رونمایی از کارت های باجت
مراســم رونمایــی از طرح هــای 
جدید کارت باجت در بیست و ششــمین 
نمایشــگاه الکامــپ، در غرفــه شــرکت 
سیمرغ تجارت برگزار شــد. در این مراسم 
شش طرح جدید کارت باجت معرفی شد.

تفاهم نامه سازمان فناوری و نصر
بیست وششــم،  الکامــپ  در 
تفاهم نامــه نظــام شناســایی، ارزیابــی و 
رتبه بندی مراکز داده بین سازمان فناوری 
اطاعات و ســازمان نظام صنفی رایانه ای 

به امضا رسید.

کلینیک نوآوری فینوداد
در این دوره از نمایشگاه الکامپ 
از کلینیک نوآوری فینوداد رونمایی شــد. 
این کلینیک به کســب وکارها برای ایجاد 
و ارتقای نوآوری در سازمان شان مشاوره و 

خدمات ارائه می دهد.

رونمایی از اینوتکنیک
معاون تحقیقات و نوآوری شرکت 
ملــی انفورماتیــک از سلســله رویدادهای 
»اینوتکنیــک در شــبکه بانکــی« در 
نمایشگاه بین المللی الکامپ رونمایی کرد.

بیست وششمین دور از نمایشــگاه الکامپ که از چهارم تا 
هشتم تیرماه برگزار شد، به کار خود پایان داد. بر اساس آمار 
ارائه شده در نشست خبری ســازمان نظام صنفی رایانه ای 
تهران در اختتامیه نمایشــگاه الکامپ، ۱20 هزار نفر از این 

نمایشگاه بازدید کرده اند.
صادق فرامرزی، رئیس کمیته اجرایی الکامپ بیست وششم 
و قائم مقــام نصــر کشــور و نایب رئیس نصــر تهــران در این 
نشســت خبری با بیان اینکه الکامپ در حوزه فناوری یک 
موجود زنده است و خودش را با شرایط وفق می دهد، گفت: 
»این نمایشگاه توانست پیام خود را به مخاطبان و همچنین 

حاکمیت برساند. نامه اخیر ریاست جمهوری 
درباره بازنگری در شــرایط اینترنــت را مرتبط با 

این رویداد می دانم.«
او دربــاره آمارهــای بیست وششــمین دوره 
الکامپ اعام کرد: »حدود ۴۸0 شرکت در این 
نمایشــگاه حضــور داشــتند و حــدود ۱20 هزار 
نفر از ایــن رویــداد بازدیــد کردنــد که رقــم قابل 
توجهی است. همچنین در این رویداد میزبان 
۷0 مهمان خارجی بودیم که در قالب ۴0 شرکت 
از ۱0 کشور جهان در این دوره از الکامپ حضور 

داشــتند و در برنامه هایی که در حوزه B2B برای آنها در نظر 
گرفته شده بود، شرکت کردند.«

فرامرزی با اشاره به اینکه نیاز است زمان برگزاری نمایشگاه  
الکامپ در پنج ســال آینده مشخص و تنها ســازمان نظام 

صنفــی مســئول برگــزاری آن باشــد، گفــت: »اگــر چنیــن 
شرایطی فراهم شود، ما برای این رویداد دبیرخانه دائمی در 
نظر خواهیم گرفــت. برخی انتقاداتی کــه در زمینه برگزاری 
الکامپ مطرح می شــود، در صورتی قابل رفع است که این 

جریان دائمی شکل بگیرد.«

 سازمان نصر آماده دریافت بازخوردهاست
در ادامه این نشست، حسین اسامی، رئیس هیئت مدیره 
ســازمان نظام صنفــی رایانه ای اســتان تهــران با اشــاره به 
اســتقبال خوبــی کــه از رویــداد الکامــپ صــورت گرفتــه، 
خاطرنشان کرد: »با وجود اینکه موضوع قطع 
بــرق در مراســم افتتاحیــه در اختیار مــا نبود، 
اما به عنوان نظام صنفی بابت بــروز این اتفاق 
عذرخواهی کردیم و مســئولیت آن را بر عهده 
گرفتیم. همچنین سعی کردیم برای جبران، روز 
دیگری به نمایشگاه اضافه شــود. در مجموع 
نظام صنفی رایانه ای آماده دریافت بازخورد ها، 

انتقادات و پیشنهادها در این زمینه است.«
اســامی ضمن تأکید بر اینکــه زمــان برگزاری 
الکامپ مطلــوب ســازمان نصر نبــوده، گفت: 
»انتظــار ما ایــن اســت کــه زمــان بهتــری را بــرای برگــزاری 
نمایشــگاه الکامــپ در اختیــار مــا قــرار دهنــد. حــوزه فاوا 
شایســته بهتریــن پذیرایــی اســت. همچنیــن در حــوزه 
سخت افزار هم با وجود اینکه در زمینه هزینه ها تخفیف 

داده بودنــد، امــا ایــن مطلــوب فعــالان حــوزه ســخت افزار 
نیست. سعی می کنیم برای بخش سخت افزار به صورت 

خاص رویداد متفاوتی را برگزار کنیم.«

نامــه  انتشــار  بــه  کــه  نشســت هایی   
رئیس جمهور انجامید

رضا قربانــی، عضــو هیئت مدیــره نصر تهــران نیــز در این 
نشســت خبری ضمن اشــاره به اینکه الکامپ امسال در 
موجی از ناامیدی برگزار شد، گفت: »با وجود همه بحث ها 
از جمله تحریم الکامپ که در فضای مجازی مطرح می شد، 
به این نتیجه رســیدیم کــه باید فضایــی به وجــود بیاید تا 
دوســتانی که نقد و نظــری دارنــد بتواننــد آن را در الکامپ 

مطرح کنند.«
او ادامه داد: »با وجود آنکه بخش محتوایی الکامپ در یک 
بازه زمانی بسیار کم برنامه ریزی شد، در این پنج روز بیش از 
۱50 نشست و سخنرانی برگزار کردیم و بیش از 250 نفر از 
چهره های تأثیرگذار در فضای صنفی و حوزه فناوری نوآوری 

در این برنامه ها حضور داشتند.«
او  با اعام اینکه در »الکامپ استیج« به بیش از 20 حوزه 
تخصصی مانند لجستیک، سامت، فین تک، بازی، بانک، 
بیمه، رمزارز، زنــان، رگولاتوری و... توجه شــده، تأکید کرد: 
»25 تا ۳0 درصد از نشســت های ما با حضور زنــان برگزار 
شد. همچنین نشستی داشتیم که به صورت تخصصی به 

مسائل زنان در حوزه کسب وکارها می پرداخت.«

نصر تهران در نشست خبری 
اختتامیه الکامپ بیست وششم 

مطرح کرد

برگزاری 
بیش از ۱۵۰ 

نشست 
تخصصی

معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری در الکامپ بیست و ششم حضور یافت

الکامپ؛ جایی برای پیشرفت دانش بنیان ها
معاون علمی و فناوری ریاســت جمهوری در جریان بازدید 
از نمایشگاه الکامپ اعام کرد که این نمایشگاه از بستری 
برای فعالیت های بازرگانی و ارائه محصولات خارجی حالا 
بــه جایی بــرای نمایــش فعالیــت شــرکت های دانش بنیان 
تبدیل شــده اســت. به بــاور روح الله فیروزآبــادی دهقانی، 
اگــر در دوره هــای گذشــته اســتارتاپ ها نقــش پررنگــی در 
نمایشــگاه الکامپ داشــتند، حــالا ایــن دانش بنیان ها در 
حوزه هــای مختلــف هســتند کــه دســتاوردهای خــود را به 

نمایش می گذارند.
او در پاســخ بــه کارنــگ کــه در دوره هــای گذشــته حضــور 
اســتارتاپ ها بــه صــورت مجــزا در نمایشــگاه بــه یکــی از 
بخش هــای جــذاب الکامــپ تبدیــل شــده بــود و امســال 
استارتاپ ها به صورت پراکنده در نمایشگاه حضور دارند، 

اعــام کــرد کــه ایــن نشــانه ضعــف ایــن دوره از نمایشــگاه 
نیست. به باور او، دوران هیجانات استارتاپی به 
پایان رسیده و حالا آنها به ثبات مورد نیازشان 
رسیده اند. همچنین او حضور معاونت علمی 
و فناوری به همراه پارک های فناوری و پاویون های 
شرکت های دانش بنیانی را یکی از نقاط مثبت 
این دوره از نمایشــگاه دانســت و اعام کرد که 
این معاونت با فراهم کردن شرایط برای حضور 
مهمانان خارجــی، وضعیــت را بــرای همکاری 
شــرکت های دانش بنیــان و کســب وکارهای 
خارجــی فراهم کــرده اســت. در ادامــه روح الله 

دهقانی فیروزآبادی در جمع خبرنگاران بر ایجاد یک منطقه 
علم و فناوری در کشور تأکید کرد و گفت: »سیاست ما این 

است که ایران به عنوان یکی از محورهای اصلی منطقه علم 
و فناوری شناخته شود و فعالیت کند.« فیروز 
آبادی ادامــه داد: »هاب های فنــاوری معاونت 
علمی در حوزه های مختلفی تأسیس می شوند 
که یکی از آنها هوش مصنوعی است. البته در 
حوزه های دیگر نیز این هاب ها را ایجاد خواهیم 
کرد. به اعتقاد ما قطعی ترین و بهترین  توسعه 
محتوای ملی این است که بازیگران ملی در آن 
بازی تعریف شوند. هر کاری را که در ابعاد ملی 
تعریــف کنیم، بــا حضــور بازیگــران ملی پیش 
خواهیم برد.« او تأکید کرد که حرکت و توسعه 
هــوش مصنوعی هــم از نظر علــوم و هــم از نظــر فناوری ها، 

برنامه بسیار جدی در جمهوری اسامی ایران است.
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گفت وگو با مدیرعامل آسیاتک در حاشیه الکامپ ۱۴۰۲ 

برای معرفی پروژه فیبر نوری به نمایشگاه آمده ایم

INTERVIEWگفت و گو

شــرکت آســیاتک به عنوان یکــی از شــرکت های 
فعال در حــوزه خدمــات ارتباطی و دسترســی به 
اینترنــت ثابت در بیست وششــمین نمایشــگاه 
الکامپ حضور داشــت. مدیرعامل این شــرکت 
در گفت وگــو بــا کارنــگ، معرفــی و ارائــه خدمات 
فیبر نــوری به مشــتریان را یکــی از دلایــل اصلی 
حضور این شرکت در نمایشگاه عنوان کرد. طبق 
اعام او تأمین منابع صندوق توســعه فیبر نوری 
از سمت وزارت ارتباطات انجام شده و همچنین 
این ســرویس تا بــه این لحظــه بــرای 2.5 میلیون 
خانوار اجرایی شده اســت. عاوه بر آن آسیاتک 
 VOD با بازمعرفی یک محصول جدیــد در حوزه
با نام »تماشــاخونه« به الکامپ بیست وششــم 
آمد؛ محصولی که به گفته مدیرعامل این شرکت 
دارای مزایای رقابتی مهمی در بازار VODهاست.
محمدعلــی یوســفی زاده، عضــو هیئت مدیــره و 
مدیرعامل شرکت آسیاتک ضمن اشاره به اینکه 
آســیاتک از شــرکت های ارائه دهنــده خدمــات 
ارتباطــی اســت و سال هاســت در 
حوزه دسترســی به اینترنت ثابت 
فعالیت می کند، بــه کارنگ گفت:  
»آسیاتک از سال گذشته به عنوان 
مجــری پــروژه فیبر نــوری منــازل و 
کسب وکارها مســیر ارائه خدمات 
فیبر نوری به مشــترکان را به ســبد 

محصولات خود اضافه کرد.«

تأمین منابع صندوق 
توســعه فیبــر نــوری 

انجام شده است
آســیاتک پــروژه توســعه فیبــر نــوری را 2۷ 
اردیبهشــت ۱۴0۱ بر اســاس تفاهم نامــه ای که با 
وزارت ارتباطات بسته شد، آغاز کرد. یوسفی زاده 
در خصوص مراحل پیشــرفت این پروژه توضیح 
داد: »ما در استان های کرمانشاه، فارس، لرستان، 
چهارمحال و بختیاری، غرب مازندران و شهرهای 
استان اصفهان مشغول فعالیت هستیم که در 
آینده نزدیک استان های دیگری نیز به آن اضافه 

می شود.«
طبق اعــام مدیرعامــل آســیاتک از مجمــوع 20 

میلیــون خانــواری کــه پیش بینــی شــده در ایــن 
دولت از سرویس فیبر نوری بهره مند شوند، این 
سرویس تاکنون برای 2.5 میلیون خانوار اجرایی 

شده است.
او ادامــه داد: »بــرای اینکــه بتوانیــم ســریع تر به 
هشت درصدی که بر اســاس مصوبه دولت قرار 
بود اپراتورهای موبایل به دولت پرداخت نکنند، 
دسترســی داشــته باشــیم، قرارداد ســه جانبه ای 
میان آسیاتک، شرکت ایرانسل و سازمان تنظیم 
مقررات پیش بینی شــده که در صورت اجرای آن 
بعد از صــدور پروانــه UNSB که مراحــل فنی آن 
انجام شــده، مبلغ تخصیص داده شده از سمت 

دولت سریع تر به پروژه تزریق می شود.«

 دسترســی به محتوای ویدئویی 
بدون نیاز به خرید اشتراک

کمتــر  ســرویس های  از  یکــی  تماشــاخونه 
شناخته شــده شــرکت آســیاتک اســت کــه بــه 
ارائــه خدمــات VOD می پــردازد. یوســفی زاده 
در خصــوص دلایــل ورود آســیاتک به ایــن حوزه 
توضیح می دهد: »ما دارنده یک شــبکه ارتباطی 
وسیع در سطح کشور هســتیم و عاوه بر آن قرار 
اســت با اســتفاده از فنــاوری فیبر نوری ســرعت 
دسترســی خانــوار و کســب وکارها را بــه اینترنت 
افزایش دهیم. با این تفاسیر این نیاز را احساس 
کردیم که مجموع سبد محصولات خود را تکمیل 
کنیم و طبیعتاً یکی از پرترافیک ترین سرویس ها 
مربوط به استریمینگ و ویدئو اســت و ما به این 

حوزه ورود کردیم.«
مدیرعامــل آســیاتک در خصــوص مزایــای 
رقابتــی ســرویس جدیــد آســیاتک بــرای رقابــت 
با شــرکت های فعــال این حــوزه می گویــد: »مدل 
بــر  درآمــدی تماشــاخونه تبلیغــات مبتنــی 
محتواســت و محتــوای اختصاصــی روی پلتفرم 

بارگذاری می شود.«
او ادامــه می دهــد:  »یکــی از مزایــای رقابتــی ایــن 
محصول در مقایســه با خدمــات VOD بازار این 
است که مشترکان نیازی به خرید اشتراک ندارند 
و صرفاً با یک ثبت نام ساده می توانند از خدمات 

تماشاخونه استفاده کنند.«

در جریــان برگزاری نمایشــگاه پنج روزه 
الکامــپ، در کنــار حضــور غرفه ها 
یــک بخــش اســتیج هــم بــا 
پنل هــای مختلــف برگزاری 
شــد. یکــی از ایــن پنل هــا 
نشســت »آیــا همه چیــز در 
تهران جمع شــده؟« بــود که 
با ترکیبی از ســخنرانان ساکن 
شــهرهای مختلف برگزار شــد. 
صائبه سلوکی از سیســتان و بلوچستان، 
محمدصادق میری از زاهدان، احســان عبدی پور از تبریز، 
حســن موحــد از همــدان، لیا کشــاورز از رشــت، حســین 
حاجی زاده از بندرعباس و مهرداد یزدانی از اصفهان در این 
نشست به ترسیم وضعیت کسب وکاری در شهرستان ها 

پرداختند که به مهاجرت منجر می شود.
بحــران مهاجــرت متخصصــان از شهرســتان ها بــه تهران 
دغدغــه مشــترک ســخنرانان این نشســت بــود. بــه گفته 
حســین حاجی زاده که ریاســت ســازمان نصر سیستان و 
بلوچستان را هم در سوابق اجرایی خود دارد، کمبود امکانات 
کســب وکاری در شهرســتان ها مهم ترین عامــل مهاجرت 
اســت و عملکــرد منفــی دولــت در ایفای نقش تســهیلگر 
نیز عاملی بود که صائبه ســلوکی بــه آن اشــاره و این عامل 
را به عنوان چالش بزرگ کســب وکارهای اقتصاد دیجیتال 

شهرستان ها معرفی کرد.
تعــداد انــدک پارک هــای علــم و فنــاوری در شهرســتان ها، 
فرسایشــی بودن رفت وآمــد بــه تهــران و اجبــار فعــالان 
کسب وکاری به طی کردن این مســیر، معضات آموزشی و 
کمبود امکانات سرمایه ای از دیگر مواردی بود که سخنرانان 

این پنل به آن اشاره کردند.

بــه  تهــران  بــه  ســفر  هزینــه  تحمیــل   
استارتاپ های شهرستان ها

حسین حاجی زاده، از فعالان استارتاپی بندرعباس در این 
نشســت به پرســش »آیا همه چیز در تهران جمع شده؟« 
پاســخ مثبــت داد و عنــوان کــرد: »دقیقــاً دغدغه بــزرگ ما 
ایــن اســت کــه همه چیــز در تهــران جمــع شــده و امکانات 
کمی در شهرســتان ها وجود دارد. همین توســعه نامتوازن 
باعث مهاجرت متخصصان به تهران شده و ما را با کمبود 

متخصص مواجه کرده است.«
به گفتــه حاجــی زاده، مدیرعامل شــرکت »خانــه نارنجی« 
طی کردن مســافت برای انجــام امور کســب وکاری به تهران 
بسیار فرسایشی است و این سفر اجباری هزینه های زیادی 

به شرکت ها و استارتاپ ها تحمیل می کند.
او راهکار حل چنین مشکلی را در افزایش تعداد پارک های 
علم و فناوری در اســتان ها دانســت و گفت: »ما باید تاش 
کنیم با راه اندازی و توسعه فعالیت پارک های علم و فناوری 

واقعاًهمهچیز
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شدهاست
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در همه اســتان ها زمینه فعالیــت کســب وکارهای جدید را 
رونق ببخشیم.«

 ســنگ اندازی دولتی هــا؛ بحــران بــزرگ 
استارتاپ ها

در ادامــه ایــن نشســت صائبــه ســلوکی نیــز معضــات 
مطرح شــده را تأییــد کرد و فشــار ایــن معضات در اســتان 

سیستان و بلوچستان را دوچندان توصیف کرد.
او معتقــد اســت نه تنهــا همه چیــز در تهــران جمع شــده و 
این یــک معضــل بــزرگ اســت، بلکــه همه چیــز در نقاطی 
به جــز اســتان سیســتان و بلوچســتان جمع شــده اســت. 
ســلوکی تأکید کرد: »ما نگران مهاجــرت متخصصان خود 
از شهرســتان ها به تهران هســتیم. ماندگاری متخصصان 
در شهرستان های کم برخوردار بسیار دشوار است و بحران 
مهاجرت در کنار مســائل آموزشــی، اقتصادی، سیاســی و 
اجتماعی فعالیت کســب وکارهای اســتارتاپی و دیجیتالی 
را در شهرســتان ها بســیار ســخت کرده اســت.« بــه گفته 

ســلوکی از آنجــا کــه تهــران یک 
کانشهر بزرگ است، مشکات 
اســتارتاپ ها آنچنان خــود را در 
پایتخــت نشــان نمی دهــد؛ در 
 حالــی  کــه شهرســتان ها از نظر 
وسعت بسیار کوچک هستند 
و مشکات استارتاپ ها در آنها 
کاماً بــه چشــم می آیــد. ایجاد 
چالــش توســط بخــش دولتی و 
سنگ اندازی در مسیر فعالیت 
بخش خصوصــی از دیگر موارد 
مورد اشاره سلوکی بود که از نظر 
او ایــن رویــه یکــی از مشــکات 
اساسی است و به نظر می رسد 
دولت باید در ایــن زمینه به یک 
تسهیل کننده و بازوی قوی برای 
رونق کسب وکارهای دیجیتالی و 

استارتاپی تبدیل شود.

 آموزش در تهران قابل دسترس تر است
لیا کشاورز نیز که از فعالان استارتاپی استان گیان است 
و در رشت مشغول به فعالیت اســتارتاپی در حوزه آموزش 
کودکان اســت، عنوان کــرد: »رفت وآمد از شهرســتان ها به 
تهران به یک مســئله بــزرگ فرسایشــی برای اســتارتاپ ها 
تبدیل شــده، زیرا همه امکانات در تهران تجمیع شده و به 
همین دلیل فعالان حوزه های مختلف ما در شهرســتان ها 

باید برای انجام امور خود به تهران سفر کنند.«
او ادامه داد: »هم اکنون مسئولان پارک علم و فناوری گیان 
نگران کم بــودن تعداد فعــالان در ایــن پارک هســتند، چون 

اکثــر افــرادی که در ایــن پــارک حضور داشــتند، بــرای ادامه 
فعالیت های خود به تهران مهاجرت کردند.«

کشــاورز معتقد اســت توجه به کســب دانش در تهــران با  
ســهولت انجــام می شــود، ولــی فعالیت هــای آموزشــی در 

شهرستان ها مشکات زیادی دارد.

 چرا اســتارتاپ های شهرســتان ها شناخته  
نمی شوند؟

در ادامه این پنل محمدصادق میری، بنیان گذار استارتاپ 
»استودیوسام« از شهر زاهدان هم عنوان کرد: »متأسفانه 
اســتارتاپ هایی که امکانات خوبی در شهرســتان ها دارند، 
کمتر شناخته می شــوند، ولی اســتارتاپ هایی که در تهران 
حتی امکانات کمتری دارند، بسیار شناخته شده هستند.«
به گفته او، دسترســی افــراد در تهران بــرای انجــام هر کاری 
راحت اســت. مهاجــرت افــراد متخصص از شهرســتان ها 
به تهران باعث شــده حفظ نیروی انسانی در شهرستان ها 
کار بســیار سختی باشــد، چون 
افراد در تهران دسترسی به کار و 
درآمد بیشتر برایشان راحت تر 
اســت و ایــن امــر ســبب شــده 
متخصصان ما برای مهاجرت به 
تهران تمایل بیشتری پیدا کنند.

 ارتبــاط بــا مســئولان 
گسسته است

دسترســی بــه سیاســت گذاران 
و مســئولان و رایزنــی و مذاکــره 
با آنها برای پیشــبرد فعالیت از 
دیگر مشکات اســتارتاپ های 
شهرستان هاســت کــه در ایــن 

نشست هم به آن اشاره شد.
مهــرداد یزدانــی، مدیرعامــل 
ســکوی تأمیــن مالــی جمعــی 
شــرکت »آی فاند« از اصفهان معتقد اســت انجام امور در 
حوزه تجاری کشور نیازمند ایجاد برقراری ارتباط با مسئولان 
و مقامات مختلف است. شرکت ها در فعالیت خود تحت 
تأثیر افــرادی قــرار می گیرنــد که هیچ ســنخیتی با کارشــان 
ندارند و این موضوع باعث ایجاد موانع در فعالیت های مالی 

شرکت های مختلف در شهرستان ها می شود.
مداخله دولــت و عــدم همراهــی و همــکاری بخــش دولتی 
بــا اســتارتاپ ها مــوردی بــود کــه احســان عبدی پــور، مدیر 
شــرکت »ایمن تریپ« از تبریز نیز بر آن تأکید کرد و گفت: 
»کســب وکارهای دیجیتالی و اســتارتاپ ها پیــش از این در 
شهرستان ها از رونق خوبی برخوردار بودند، اما به  مرور زمان 
با دخالت دولتی ها وضعیت کسب وکارها در شهرستان ها 

و به خصوص تبریز بسیار سخت شد.«
به گفته عبدی پــور ما به جای پیشــرفت هر روز شــاهد بروز 
مشکات مردم در حوزه کسب وکارهای دیجیتالی هستیم؛ 
هرچند امکانات خوبی داریم، ولی دولتی ها مانع بزرگی در 
حــوزه کســب وکارهای دیجیتالــی در تبریز و شهرســتان ها 

هستند.
در ادامه این پنل حســن موحد، عضو هیئت مدیره شرکت 
»تازه چیــن« همــدان نیز بــه بحــث منابع مالــی اشــاره کرد 
و توضیــح داد کــه بخــش اقتصــادی کشــور باید بــرای رونق 
کسب وکار به سمت تقویت بخش خصوصی حرکت کند 
و تخصیص اعتبارات به بخش کارآفرینی برای فعالیت های 
اقتصادی از ضرورت های فعالیت های تجاری در کشور است. 
حسن موحد با انتقاد از توسعه نامتوازن تخصیص منابع 
تأکید کرد: »متأسفانه تهران امروز به مرکز توزیع اعتبارات 
و منابع مالی دولتی تبدیل شــده و هیچ شهرستانی به این 
مقوله مهم دسترسی ندارد. با وجود آغاز به کار مرکز نوآوری 
در پارک علــم و فناوری اســتان همــدان، هنوز هــم این مرکز 
به صورت مناسبی فعالیت خود را آغاز نکرده و انتظار داریم 

در این زمینه وضعیت بهتر شود.«

 مهاجرت افراد 
متخصص از 

شهرستان ها به تهران 
باعث شده حفظ نیروی 
انسانی در شهرستان ها 
کار بسیار سختی باشد، 

چون افراد در تهران 
دسترسی به کار و 

درآمد بیشتر برایشان 
راحت تر است

 گزارشی از حضور دانش آموزان 
در بخش تینواستارز الکامپ بیست وششم 

ستار ه هایی برای آینده

REPORTگزارش

تینواستارز به تاش سازمان نظام صنفی رایانه ای 
استان تهران امسال برای نخستین بار در الکامپ 
بیست وششــم به صــورت مســتقل برگــزار شــد. 
برگزارکننــدگان تینواســتارز در ایــن دوره هــدف از 
برگزاری تینواستارز را ورود دانش آموزان به دنیای 

واقعی کار اعام می کنند.
صائبــه ســلوکی، مدیــر بخــش دانش آمــوزی 
تینواســتارز و مدیر منابع انســانی ســازمان نصر 
تهــران، در  گفت وگــو با کارنــگ اعام کــرد از دیگر 
اهــداف برگــزاری تینواســتارز ســنجش ظرفیــت 
 شــرکت های مختلف از ســوی دانش آموزان برای 
آینده کاری شان و در نهایت جذب آنها به صورت 

نیروی کار در این شرکت هاست.
تینواســتارز ابتــدا در ســال ۱۳۹۸ بــا رویدادهــای 
دانش آمــوزی شــروع بــه کار کــرد، امــا به دلیــل 
استقبال گســترده دانش آموزان سراسر کشور از 
تینو استارز در الکامپ ۱۴02، این بخش به صورت 

مستقل فعالیت خود را آغاز کرد.
سلوکی اعام کرد: »اساساً هدف تینواستارز قرار 
دادن دانش آمــوزان در فضای واقعی کار اســت تا 
از فضای اســتارتاپی که احتمــال از بیــن رفتن آن 
زیاد است، دور شــوند و در نقطه استارتاپی درجا 

نزنند.«

از طــرح ایــده تــا آمادگــی بــرای 
اشتغال

ســلوکی بــاور دارد دانش آمــوزان می تواننــد در 
تینواســتارز کار گروهی انجام دهنــد و در کنار آن 
ظرفیت شــرکت ها را برای اشــتغال خود در آینده 
بســنجند؛ بنابراین دانش آموزان در تینواســتارز 
مســتقل ایــن فرصــت را دارنــد کــه از تجربــه 
زیسته شــرکت های بزرگ و توســعه یافته و حتی 
اســتارتاپ های توسعه یافته اســتفاده و خود را به 

آنها معرفی کنند.
او در ادامــه گفــت: »در تینواســتارز ســال ۱۳۹۸ 
دانش آموزان فقط ایده های خود را مطرح کردند و 
بسیار مورد استقبال قرار گرفتند. در سال ۱۳۹۹که 
اتفاقاً همه گیری کرونا نیز همچنان وجود داشت، 

رقابت های دانش آموزی ذیل الکام اســتارز برگزار 
شــد و دانش آموزان نیز مانند اســتارتاپ هایی که 
در الکام اســتارز شــرکت کــرده بودنــد، بــه رقابــت 
پرداختند؛ در این زمان بود کــه لاین دانش آموزی 

تینواستارز ثبت شد.«
مدیــر بخــش دانش آمــوزی تینواســتارز در ادامه 
اعام کــرد: »اکنون که بعد از چهار ســال الکامپ 
برگزار شــد، خواســته ما نیز ادامه فرایند برگزاری 
تینواستارز بود. در این دوره حضور دانش آموزان 
بســیار پررنگ تــر بــود و بــه همــت ســازمان نصــر 
توانســتیم جایــگاه بزرگ تــری بــرای تینواســتارز 

فراهم کنیم.«

شرکت کنندگانی از سراسر کشور
ســلوکی در خصــوص شــرکت کنندگان 

ایــن دوره تینواســتارز توضیــح داد: 
»تعداد شرکت کنندگان روزانه از ۳0 
تا 50 نفر متغیر بــود. دانش آموزان 
از اســتان تهــران، شهرســتان های 
و  سیســتان  تهــران،  اســتان 
بلوچســتان و هرمــزگان حضــور 
داشــتند. فراینــد منتورینــگ روی 
دانش آموزان شرکت کننده صورت 
گرفت و در این مســیر حدود ۱۸0 تا 
200 نفر از فعالان حــوزه کارآفرینی 

و کســب  وکار حــوزه اســتارتاپی بــا مــا همــکاری 
داشتند.«

ورود بــه دنیــای کار از طریــق 
تینواستارز 

رئیــس کمیســیون منابع انســانی ســازمان نصر 
تهران، گفت: »در سال های گذشته دانش آموزان 
در کمپ هــای برنامه نویســی شــرکت داشــتند و 
طــی ۱0 روز شــرکت کنندگان با مقطع ســنی دوره 
متوسطه مشغول کد نویسی بودند؛ خروجی این 
کمپ ها به عنوان کارآموز وارد شــرکت ها شدند و 
حدود 20 نفر از دانش آموزان همان دوره نیز اکنون 

در تینواستارز مشغول کار اجرایی هستند.«

بهناز ملکی
  

Info
@Karangweekly.ir
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

بررسی روند سرمایه گذاری خطرپذیر در الکامپ ۲۶ 
کارشناســان حــوزه ســرمایه گذاری در 
اقتصــاد نــوآوری ایــران، در پنــل 
تخصصــی »آیــا واقعــاً پــول 
هســت؟«، بــه مشــوق های 
چالش هــای  و  دولتــی 
بخــش  ســرمایه گذاری 
شــرکت های  در  خصوصــی 

دانش بنیان پرداختند.

پنل تخصصی با عنوان »آیا واقعاً پول هســت؟« در حوزه 
سرمایه گذاری و خطرپذیری مالی استارتاپ ها و شرکت های 
دانش بنیــان بــا حضــور »محمدمهــدی عباســخانی«، 
مدیرعامــل »حرکــت اول«؛ »رضــا زرنوخــی«، مدیرعامل 
صندوق مالی توسعه تکنولوژی؛ »علیرضا فیاض بخش«، 
مدیرعامــل »ســرآوا« و »علیرضــا خداکرمــی«، رئیــس 
هیئت مدیــره شــرکت »تجــارت الکترونیک پارســیان« با 
مدیریت »بابک نقاشی« دبیر تحریریه آناین پیوست در 

سالن ۴۴ بیست وششمین نمایشگاه بین المللی الکامپ 
برگزار شد.

در ابتدای ایــن پنل تخصصی علیرضــا خداکرمی، رئیس 
هیئت مدیــره تجــارت الکترونیــک پارســیان بــا اشــاره بــه 
جریــان ســرمایه گذاری در اســتارتاپ ها و ایفــای نقــش 
بسترســازی ســرمایه گذار اظهــار داشــت: »بــه طــور کلــی 
دو نــگاه ســرمایه گذاری کاوش گرانــه و بهره بردارانــه وجــود 
دارد. ســرمایه گذاری در حــوزه اســتارتاپ ها و شــرکت های 

دولتاگریونیکورنسازبود
امروزپنجیونیکورنداشتیم

مدیرعامل یوآیدی در 
نمایشگاه الکامپ از ارائه 

خدمات جدید خبر داد

سرویس احراز 
هویت دیجیتال برای 
کسب وکارهای خرد

یوآیــدی یکــی از کســب وکارهای احــراز 
هویــت دیجیتــال فعــال در ایــران اســت 
کــه بنــا بــر گفته هــای نیمــا شمســاپور، 
مدیرعامــل ایــن شــرکت، تاکنــون بیش 
از ســه میلیون احــراز هویت انجــام داده 
است.  نیما شمساپور می گوید: »خدمات 
یوآیــدی در ســال های فعالیتــش فقــط 
متوجه کسب وکاری های بزرگ بوده، اما 
امســال در الکامــپ اعــام کردیــم که به 
مشــتریان خرد هم به دو صورت SDK و 

API سرویس می دهیم.«
بــه  گفتــه او، ایــن شــرکت بــا محصولات 
و بســته های تخفیفــی ویــژه ای بــرای 
کسب وکارهای کوچک به الکامپ آمده 

است.
مدیرعامل یوآیــدی با مقایســه الکامپ 
بیســت و ششــم بــا ســال های گذشــته 
توضیــح می دهــد: »یوآیدی چهار ســال 
قبــل هــم در الکامــپ حضــور داشــته و 
شــاهدیم که تعداد شــرکت های فناوری 
احراز هویت دیجیتال نسبت به گذشته 
با افزایش همراه بوده است. این امر نشان 
می دهد کــه ایــن حــوزه در ایــران در حال 

رشد و توسعه است.«
او در پایــان صحبت هایــش تصریــح 
می کند: »حوزه اقتصاد دیجیتال و به تبع 
آن احراز هویت دیجیتال، نسبت به چهار 
سال گذشته بزرگ تر شده و استقبال  از 
الکامپ می تواند نشــان دهنده فراگیری 

این نوع اقتصاد در میان مردم باشد.«

INTERVIEWگفت و گو

رئیس هیئت مدیره بانک 
تجارت در حاشیه الکامپ 

مطرح کرد 

بانک تجارت به 
NFC ایران کیش 

می پیوندد

مرتضی ترک تبریزی رئیس هیئت مدیره بانک تجارت 
در حاشیه بازدید از نمایشگاه الکامپ و غرفه هلدینگ 
تفتــا در پاســخ به ایــن ســؤال که آیــا بانــک تجــارت به 
پــروژه کهربــا و محصــول NFC ایــران کیــش خواهــد 
پیوســت،گفت: »ایــران کیــش آمادگی فنی خــود را در 
ایــن بــاره نشــان داده و خوشــبختانه بــا عاقه منــدی، 
انــرژی لازم را روی ایــن کار گذاشــته و مدت هاســت آن 
را عملیاتــی کــرده اســت. قطعاً بانــک تجارت نیــز برای 
همــکاری بــا ایــران کیــش در ایــن پــروژه آمــاده اســت و 
می تواند با طی مراحل لازم با این شرکت همکاری کند 
و منعی برای اضافه شدن بانک تجارت به این محصول 
وجود ندارد.« او محصول ریال دیجیتال ایران کیش را 

به عنوان یک کسب وکار با طراحی دقیق و کارا برشمرد 
و افــزود: »اگرچــه ریــال دیجیتــال ایــران کیــش منتظر 
تصمیم بانک مرکزی اســت؛ اما همیــن الان هم تعداد 

قابل توجهی آن را آزموده اند.« 
 ترک تبریــزی ضمن اشــاره به ایــن مطلب کــه عملکرد 
ایران کیش را مطلوب می داند، گفت: »البته هنوز جای 
کار و پیشــرفت در این شــرکت بســیار اســت، از طرفی 
این شرکت از حمایت بانک تجارت برخوردار است که 
باید با این پشتوانه روند بهبود را سرعت ببخشد.« او 
تأکید کرد: »بانک تجارت با افتتاح و ســپس گســترش 
هلدینــگ تفتــا بــه دنبــال ایــن اســت تــا شــرکت های 
تخصصی در حــوزه فنــاوری را به طور ویــژه جذب کند. 
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دانش بنیان با توجه بــه نوع آنها و بلوغ ســرمایه گذاری ها از 
نوع کاوش گرانه است.«

او افــزود: »به طور حتم قانون حمایــت از تولید دانش بنیان 
از ســال آینــده مبالــغ بســیار کانــی به حــوزه شــرکت های 
دانش بنیان ســرازیر خواهد کــرد، زیرا حوزه هــای نفت، گاز 
و پتروشــیمی و نیز فولاد و مــس با هدف اســتفاده از اعتبار 
مالیاتی مجبورند در حوزه دانش بنیان سرمایه گذاری کنند.«
خداکرمی با اشاره به برنامه سرمایه گذاری این شرکت گفت: 
»شرکت تجارت الکترونیک پارســیان در سال گذشته ۶00 
میلیارد تومان در حوزه شرکت های دانش بنیان و استارتاپی 
سرمایه گذاری کرده و امسال هم با همان مدل پیش می رود 
تا با تبدیل سرمایه مولد، حجم ســرمایه گذاری خود در این 

صنعت را با اولویت صنایع بزرگ افزایش دهد.«

 تحقق اهداف سرمایه گذاری با فراهم شدن 
زیرساخت ها

در ادامــه محمــد عباســخانی، مدیرعامــل شــرکت حرکت 
اول در رابطه بــا عنوان پنل اظهار داشــت: »با فراهم شــدن 
زیرســاخت ها، اهــداف ســرمایه گذاری محقــق می شــود و 
موقعیت ســرمایه گذاران به وضعیت اکوسیستم بستگی 
دارد. سرمایه گذار دنبال بستری می گردد که بیشترین میزان 
بازگشت را داشته باشد و به دنبال سود بالاست. به همین 
خاطــر وقتــی از ۶00 همــت در بــازار ســرمایه، ۳00 همت به 
بخش اوراق مشارکت اختصاص می یابد و فقط ۱۷۷ میلیارد 
تومان به حــوزه دانش بنیان تزریق می شــود، ســرمایه اش را 

جایی می برد که ریسک کمتری را دنبال کند.«
او با اشــاره به استراتژی دو ســال آتی این شــرکت بیان کرد: 
»بیشــتر تمرکز شــرکت حرکت اول روی »وی ســی« اســت 
که بخشــی از آن در همراه اول ســرمایه گذاری شــده است. 
همچنین در راستای حمایت از ایده های دانشجویی، هاب 
دانشگاه های شیراز، اصفهان و شهید بهشتی ایجاد شد و 
تا الان نزدیک به 52 میلیارد تومان روی ایده های دانشجویی 
ســرمایه گذاری شــده اســت. البته نیم نگاهی به حضور در 
صندوق هــا و شــرکت های اســتارتاپ خارجــی بــرای بقــا در 
شــرایط اقتصادی کنونی داریم. نگاه ما دریافت سود بزرگ 

در کوتاه مدت نبوده است.«
او با اشاره به میزان سرمایه گذاری در شرکت های دانش بنیان 
و استارتاپ ها در عرصه جهانی یادآور شد: »سال 202۱ در 
ســطح جهانی با خروجی ۴00 تریلیون دلار عالی به شــمار 
می رفــت،  اما در ســال 2022 بــه 250 تریلیــون کاهش یافته 

است.«

 در حوزه سرمایه گذاری توقف معنی ندارد
رضا زرنوخی، مدیرعامل صندوق مالی توسعه تکنولوژی نیز 
درباره تفاوت سرمایه گذاری در دوره قبل نسبت به الان اظهار 
داشــت: »در گذشــته وی ســی ها و ال پی ها اختاف دیدگاه 
فاحشــی نداشــتند،  اما دو ســال اســت که ال پی ها در حال 
شرط گذاری هستند و کارت ســفید در اختیار استارتاپ ها 

قرار نمی گیرد.« او با اشاره به نقش نامناسب دولت در حوزه 
سرمایه گذاری گفت: »صندوقی برای جذب سرمایه تشکیل 
شد اما نمی تواند 500 هزار دلار سرمایه جذب کند؛ به همین 
خاطر مسئولان سراغ بانک ها رفتند و سؤال اینجاست که 

اگر بانک مقصد بود، چرا یک سازوکار جدید ایجاد شد؟«
زرنوخی با اشاره به سرمایه گذاری در حوزه کارآفرینی ادامه 
داد: »مرتاض ها از راه رفتن روی آتش لذت می برند. در حوزه 
ســرمایه گذاری توقــف معنی نــدارد، امــا در ایران نوســانات 
اقتصادی، شرایط باخت را برایمان فراهم کرده است. ما به 
تورم می بازیم؛ اگرچه به برنده شــدن ایده های نســل جوان 

می اندیشیم و لذت می بریم.«

 به نام وی سی، به کام ساختمان
زرنوخی در ادامه تصریح کرد: » »قانون گــذار اجازه داده که 
در دانشگاه ها و پارک های علم و فناوری ساختمان بسازند و 
وی سی تشکیل دهند، ولی پولی که به اسم وی سی می آید به 
ساختمان تبدیل خواهد شد و من قانون جهش را در جریان 

وی سی اکوسیستم نمی بینم.«

 مرجع سرمایه گذاری در حوزه استارتاپ ها
علیرضا فیاض بخش، مدیرعامل شرکت ســرآوا در ادامه با 
اشاره به موضوع اصلی پنل اظهار داشت: »تولید ناخالص 
داخلی ایران در دهه گذشــته ۱.۶ تیریلیــون دلار و میانگین 
نرخ رشد اقتصادی صفر بوده که بیانگر اتفاق فاجعه بار در 

اقتصاد ایران است.«
مدیرعامل سرآوا افزود:  »ما به دنبال اسب برنده بودیم؛ به 
همین خاطر  در حوزه تجارت الکترونیــک روی دیجی کالا و 
در کاسیفای روی کافه بازار سرمایه گذاری کردیم، اما امروز 
هلدینگ های بزرگ اقتصاد دیجیتال مرجع سرمایه گذاری 
در حــوزه اســتارتاپ ها هســتند و از ســال ۱۳۹۷ شــاهد آن 
بوده ایــم کــه هدف شــان ایجــاد شــرکت های خطرپذیــر بــه 
منظور تکمیل زنجیره تأمین شــرکت مادر و تضمین ســود 

بوده است.«
فیاض بخش با بیان اینکه صندوق توسعه ملی در فهرست 
اوفک قرار دارد، گفت: »یکی از دلایلی که ایرانسل در اسنپ 
ســرمایه گذاری کرد این بود که نمی توانســت از کشــور پول 

خارج کند.«

 راهکار مطمئن جذب سرمایه 
مدیرعامل شرکت سرآوا راهکار مطمئن در هنگام 
جذب سرمایه توسط شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها 
را بالا بردن نرخ خلق بهــره وری و دریافــت معافیت مالیاتی 

عنوان کرد.
او با اشــاره به پدیده »یونیکــورن« تصریح کــرد: »اگر دولت 
گفت که یونیکــورن ایجــاد می کند، بترســید. امــروز دولت 
رئیسی پیشنهاد هفت سال قبل ما به دولت روحانی را به 
خود ما وعده می دهد. اما دولت اگر یونیکورن ساز بود تاکنون 

5 یونیکورن داشتیم.«

طبیعی اســت خدمــات در این حــوزه گســترش پیدا 
کرده و اگر هر بخشــی به صورت تخصصی و کامل به 
موضوع وارد نشود، نمی تواند مشــتری را آن طور که 
باید و شــاید راضی نگه دارد. بانک هم یک مؤسسه 
بزرگ با طیف وســیعی از مشتریانی اســت که به آن 
رجوع می کنند و نیازمندی های بســیار گسترده ای از 
حوزه زیرســاخت تا نرم افــزار دارند. از همین روســت 
که شــرکت های هلدینــگ افزایش می یابنــد؛ مثاً در 
آخرین اقدامات وقتی ما نیاز بیشتر به تجزیه تحلیل 
داده ها را برای جذب و نگهداری داده ها حس کردیم، 
شرکت داتا تأسیس شد. یا در شرکتی مانند زفتا لایه 
امنیت اضافه و شبکه اش را گسترده تر کردیم.« ترک 

تبریــزی در بخــش پایانــی صحبت های خــود گفت: 
»برای بانک، مشتری بسیار بااهمیت است و در طی 
چند سال اخیر نیز، همه تاش ها در این مسیر برای 

تقویت رضایت مشتری بوده است.«

در گفت وگو با رئیس مرکز فناوری های مالی و اطلاعاتی صندوق 
کارآفرینی امید مطرح شد 

  صندوق کارآفرینی امید
در مسیر دیجیتالی شدن است

INTERVIEWگفت و گو

رئیس مرکز فناوری های مالی و اطاعاتی صندوق 
کارآفرینــی امیــد دربــاره حضــور این صنــدوق در 
نمایشــگاه الکامپ بیست وششــم با بیان اینکه 
مرکــز فناوری هــای مالــی و اطاعاتــی صنــدوق 
کارآفرینی امید ســامانه های خاص، اسمارت و… 
را با هدف ایجاد صندوق دیجیتال کارآفرینی امید 
راه اندازی کرده، معتقد است که در این نمایشگاه 
زیرســاخت های ارتباطــی مناســبی بــرای معرفی 
محصولات فناورانه مالی آنها فراهم نشده است.

حســین تهرانی در بخش دیگری از صحبت های 
خــود میــزان تســهیات پرداختــی صنــدوق در 
ســال ۱۴0۱ را بیــش از ۷000 میلیــارد تومــان، 
معــادل ۴0 هــزار و ۱00 فقره پرونــده اعام می کند 
و در ادامــه می گویــد: »در راســتای سیاســت ها و 
برنامه هــای صنــدوق کارآفرینــی امیــد مبتنــی بر 
ایجاد تحول و تغییرات بنیادیــن در ارائه صندوق 
کارآفرینی امید به مشــتریان و متقاضیان به ویژه 
کسب وکارهای کوچک، خرد و متوسط با اولویت 
مناطق کم برخوردار اقدامات متنوعی با استفاده از 

ظرفیت های داخلی صندوق انجام شده است.«

محصــولات فناورانــه صنــدوق 
کارآفرینی امید

او در بخش دیگری از صحبت های خود زیر سامانه 
تفاهم نامه هــا، وب اپلیکیشــن خــاص، خدمــات 
غیرحضــوری، ســامانه وصــول و مطالبــات، زیــر 
سامانه نظارت، سامانه حقوقی و سامانه قراردادها 
را از جمله محصولات فناورانه صندوق کارآفرینی 
امید نام می بــرد و از رونمایی ســامانه  خاص برای 
ارائه صفــر تا صد تســهیات صنــدوق به صورت 

غیرحضوری در نمایشگاه الکامپ خبر می دهد.
رئیس مرکز فناوری های مالی و اطاعاتی صندوق 
کارآفرینی امید با اعام اینکه این صندوق حدود 
۴50 دفتر و شــعبه در سراســر کشــور دارد، درباره 
غیرحضوری شــدن فرایند دریافت تســهیات از 
صندوق اضافه می کند: »پیش از این، مشتریان 
صندوق برای دریافت تســهیات باید بــه دفاتر و 
شعب صندوق حضوری مراجعه می کردند؛ اما با 

رونمایی از سامانه خاص صندوق کارآفرینی امید، 
صفر تــا صــد پرداخــت تســهیات غیرحضوری 

انجام می شود.«
تهرانــی با اعــام اینکــه در نیمــه دوم ســال جاری 
کلیه خدمــات صنــدوق کارآفرینی امیــد در حوزه 
تسهیات به صورت غیرحضوری و دیجیتال ارائه 
می شود، ادامه می دهد: »سامانه خاص، مخفف 
ســامانه خدمــات الکترونیکی صندوق اســت که 
متقاضیــان تســهیات در ایــن ســامانه از طریق 
هوش مصنوعی احراز هویت شــده و کار تشکیل 
پرونــده بــرای آنهــا انجــام می شــود کــه در صورت 
تکمیل بــودن اطاعات هویتی متقاضــی، فرایند 

پرداخت تســهیات را نیز ســامانه 
انجام خواهد داد.«

صندوق کارآفرینی امید حدود سه 
میلیــون مشــتری دارد. ایــن آماری 
اســت کــه تهرانــی ارائــه می دهــد و 
دربــاره ســامانه وصــول و مطالبات 
صنــدوق  فناورانــه  محصــول 
کارآفرینی می گوید: »در نمایشگاه 
الکامــپ این ســامانه را در راســتای 
شفاف ســازی رونمایی کردیــم. این 

ســامانه، امکان نمایش لیســت وام ها و جزئیات 
بدهی و پرداختی های مشتری را ارائه می کند.«

انتقــادی از زیرســاخت ارتباطی 
الکامپ 2۶

تهرانــی در بخش دیگــری از صحبت هــای خود 
اســتقبال و بازدیــد از غرفــه صنــدوق کارآفرینی 
امیــد در نمایشــگاه الکامپ را مناســب ارزیابی 
می کنــد و می افزایــد: »در نمایشــگاه الکامــپ 
ازآنجاکه شــرکت ها محصولات جدید را معرفی 
می کنند، این انتظار را داشتیم تا زیرساخت های 
ارتباطاتی در آن به صورت مناســب فراهم شــده 
باشــد؛ امــا در الکامــپ مشــکل زیرســاخت 
ارتباطــی داشــتیم و بــه علــت شــبکه ارتباطی و 
اینترنــت ضعیــف نتوانســتیم محصــولات را 

به خوبی معرفی کنیم.«

مهسا طاعتی

Info 
@Karangweekly.ir
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

کارشناسان در پنل »راهکارهای توسعه بانکداری باز« در الکامپ  بررسی کردند

پنل »راهکارهای توسعه بانکداری باز« 
با حضور »مصطفی طهماسبی«، 
مدیرعامل ســنباد؛ »همایون 
محبوبی«، مدیرعامل فرابوم؛ 
شــریعتمدار«،  »مهــدی 
مدیرعامــل جیبیــت؛ »الینــا 
و  ملــکان«، مدیــر محصــول 

عملیات »فینوتک« و با مدیریت »مینا حاجی«، سردبیر 
ماهنامه عصرتراکنش در نمایشگاه الکامپ برگزار شد.

مصطفی طهماسبی، مدیرعامل سنباد در بخش ابتدایی 
این نشست با اشاره به دوره های بانکداری در جهان گفت: 
»چهار نسل بانکداری در جهان وجود دارد، ولی در کشور 
ما نظام بانکی مــان در ارائه خدمات بانکی در نســل اول و 

ابتدایی آن باقی مانده است.«

او با اشــاره بــه مزیت هــای بانکــداری بــاز تأکید کــرد: »در 
صورتی که مدیریت نظام بانکی کشور به اجرای بانکداری 
باز ملزم شود، با وضع قوانین و مقررات مورد نیاز در این نوع 
بانکداری، شاهد ارائه خدمات و محصولات جدید بانکی 
خواهیم بــود. همچنین اگر همــه اجزای بانکــداری باز در 
این اکوسیستم به درستی و عادلانه به وظایف خود عمل 
کنند، تحولات بانکداری جدید و بانکداری باز را در کشور 

نظامبانکداریایران
درنسلاولباقیماندهاست

گفت وگو با مدیرعامل شرکت 
 راسپینا نت پارس درباره حضور 

در الکامپ

شبکه سازی در 
الکامپ فراتر از 

انتظارمان بود

مدیرعامل شرکت راسپینا نت پارس از جمله شرکت های 
حاضر در الکامپ بیست وششم، ضمن معرفی محصولات 
و خدمات جدیــد شــرکت، از رونمایی ســرویس تعامل در 
توسعه ایمن »DevSecOps« در نمایشگاه الکامپ خبر 
داد و گفــت: »راســپینا برای دسترســی به اینترنتــی بدون 
اختال، مجبور به اســتفاده از ســیم کارت های بین المللی 
شــده که این موضوع ماهانــه هزینــه ۳0 میلیون تومانی را 
برای این شرکت در پی داشته است.« محمدرضا مستمع 
در بخش دیگــری از صحبت های خــود از ثبت بین المللی 
شــش آســیب در حوزه امنیت اطاعات توســط راســپینا 
بــرای اولین بــار خبــر داد و در ادامه با بیــان اینکه راســپینا 
بــا چهــار محصــول در نمایشــگاه الکامــپ حضــور دارد، 
دربــاره جزئیــات ایــن محصــولات گفــت: »ســرویس های 
امنیت شــبکه، ســرویس های امنیت ســامانه های تحت 
وب، ســرویس های امنیــت برنامه هــای کاربــردی موبایل و 

سرویس های امنیت وب سرویس و API از جمله خدمات 
و محصولات این شرکت اســت.« او در ادامه توضیح داد: 
»راسپینا با راه اندازی سرویس »تعامل در توسعه ایمن«، 
در کنار مدیران و توسعه دهندگان سامانه های تحت وب، از 
مرحله شکل گیری ایده تا پیاده سازی و اجرا و تا پایان چرخه 
سامانه، اقدام به تأمین امنیت آن می کند. به عبارت دیگر، 
راسپینا به شرکت هایی که در حوزه توسعه نرم افزار فعالیت 
می کننــد و می خواهنــد ایــن توســعه را در محیطــی امــن 
پیاده سازی کنند، خدمات می دهد.« سرویس های امنیت 
شبکه، امنیت ســامانه های تحت وب، امنیت برنامه های 
کاربردی موبایل، امنیت وب سرویس و API  چهار محصول 
راسپینا است؛ مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان درباره 
این ســرویس ها می گوید: »امســال برای محصول تســت 
نفــوذ راســپینا، ســرویس API را اضافــه کردیــم.« شــرکت 
دانش بنیان راسپینا نت پارس، به عنوان شریک استراتژیک 

رئیس مرکز نوآوری 
بهسازان فردا در حاشیه 

الکامپ اعلام کرد 

 تمرکز ما روی ایجاد 
زیرساخت برای 
استارتاپ هاست

 مرکز نوآوری بهسازان فردا در 
در  خــود  خبــری  نشســت 
حاشــیه بیست وششــمین نمایشگاه 
الکامپ، حوزه های اصلی فعالیت این 
مرکز را برای توسعه اکوسیستم نوآوری 
دیجیتال بانک ملت و گروه بهســازان 
روی  تمرکــز  شــتاب دهی،  فــردا 
شــرکت های زیرمجموعه در خصوص 
نوآوری، ســرمایه گذاری و آماده ســازی 

زیرساخت معرفی کرد.

 رضــا متولیــان، رئیــس مرکــز 
نوآوری شرکت بهســازان فردا 
گفــت: »یکــی از حوزه هایــی کــه در آن 
فعالیــت می کنیــم، بحث شــتاب دهی 
اســتارتاپ هایی اســت کــه در زمینــه 
فناوری هوش مصنوعی، اینترنت اشیا 

و باکچین فعالیت دارند.«

 او ادامــه داد: »مرکــز نــوآوری، 
این استارتاپ ها را در خصوص 
هدایت کردن، منتورینــگ و در اختیار 
قرار دادن زیرســاخت و ارتباط دادن با 
بخش های مختلف شرکت های گروه و 
در نهایت سرمایه گذاری روی آنها، چه 
چــه  و  هوشــمند  ســرمایه گذاری 
ســرمایه گذاری غیرنقــدی حمایــت 

می کند.«

 متولیان در ادامه فعالیت های 
مرکز نوآوری گفت: »همچنین 
تمرکز ما روی شرکت های زیرمجموعه 
بهسازان است. شــرکت های مختلفی 
زیرمجموعــه مــا هســتند و خدمــات 

مختلفی را نیز دریافت می کنند.

 زنــده مانــدن شــرکت های زیر 
مجموعــه، نیازمند این اســت 
کــه جریــان نــوآوری در ایــن شــرکت ها 
شکل بگیرد. به این خاطر ما استارتاپ 
یــم.  اســتودیو مرکــز نــوآوری را دار
نیازهــای  اســتودیو  اســتارتاپ 
شــرکت های گــروه را در نظــر می گیرد و 
این نیازها را پردازش می کند و آنها را در 
قــرار  اســتارتاپی  تیم هــای  اختیــار 

می دهد.«

REPORTگزارش
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خواهیم داشت.«
مدیرعامــل ســنباد ادامــه داد: »در عرصــه بانکــداری بــاز 
همــه اجــزا بایــد در کنــار هــم قــرار گیرنــد تــا بتواننــد بــا 
شــفافیت های مــورد نیــاز، خدمــات و محصــولات جدید 
خود را به مشتریان شان ارائه دهند. بانکداری باز نیازمند 
ســرویس های جدید و مناسب اســت و در این راستا نظام 

بانکی باید با بررسی نیازهای بازار، این نیاز را برطرف کند.«
طهماســبی ادامــه داد: »وقتــی صحبــت از بانکــداری و 
مدیریت منابع مالی می شود، باید به نوآوری های جدید نیز 
اهمیت دهیم تا بتوانیم به مشتریان خود در نظام بانکداری 

باز محصولات جدیدی عرضه کنیم.«

 تحقق بانکداری باز به سود همه است
همایون محبوبی، مدیرعامل شرکت »فرابوم« نیز در این پنل 
تأکید کرد: »برای تحقق بانکداری باز تا زمانی که مشــکات 

آن حل نشده، نمی توانیم به 
تحقــق ایــن نظــام بانکــداری 
خوشبین باشیم. بررسی های 
ما نشان می دهد، طی ۱0 سال 
گذشــته در حــوزه بانکــداری 
بــاز کشــور هیــچ اتفــاق قابل 
توجهــی نیفتــاده اســت. در 
توسعه اکوسیستم بانکداری 
باز، بانکداری در این عرصه به 
سود همه مشتریان، بانک ها 
و رگولاتورهای آن اســت.« او 
با اشــاره بــه اهمیــت امنیت 
داده ها در نظام بانکی کشور 

اظهار داشت: »برای تأمین امنیت در نظام بانکی کشور در هر 
طبقه، امنیت داده ها باید مسئول داشته باشد و مسئولان 
هم به طرف استانداردسازی امنیت داده ها در تمام حوزه های 
زیرساختی در نظام بانکی حرکت کنند.« محبوبی یادآور شد: 
»در بانکداری باز هر نهادی که متولی امنیت داده هاست باید 
بتواند با نظارت کیفی از نشــر اطاعات بــه بیرون جلوگیری 
کنــد.« مدیرعامل فرابــوم با اشــاره بــه اینکــه اگر بانکــداری 
باز شــکل بگیرد و رشــد کند، این نظام نیازمنــد پلتفرم های 
بانکداری مدرن اســت که در امنیت داده های بانکی بسیار 
تأثیرگذار است، تأکید کرد: »برای دستیابی به نظام بانکداری 
باز رگولاتورها و بانک ها به عنوان صاحبان این سرویس باید 
ریل گذاری مناسبی انجام دهند و راهبردهای کان آنها برای 
عملیاتی شدن باید در چهارچوب های خاص خود قرار گیرد.«

 لــزوم اهتمــام نظــام بانکــی بــرای ارائــه 
محصولات جدید

در ادامه این پنل، مهدی شــریعتمدار، مدیرعامل شرکت 

جیبیت گفت: »ما در نظام بانکداری کشور در ابتدای کار 
هستیم ولی به نظر می رسد امسال تعداد زیادی از بانک ها 
بتوانند خدمات و محصولات جدیدی به مشــتریان خود 

ارائه دهند.«
او اظهار داشــت: »برای عرضه محصولات جدید در نظام 
بانکداری، باید اول بررسی شود که آیا از نظر تجاری عرضه 
این محصول جدید به نفع بانک هاســت یا خیر. بانک ها 
هنوز تقاضاهای بــزرگ را در بــازار نمی بینند و تــا زمانی که 
تقاضای جدید در بازار نباشد، خدمات و محصولات جدید 

نیز عرضه نخواهد شد.«
شریعتمدار بیان کرد: »در نظام بانکی جهان ۱500 پلتفرم 
وجود دارد، اما از نظر فناوری، هم اکنون امنیت اطاعات در 
بانک ها مشکاتی دارد که باید در تحقق بانکداری باز برای 

رفع این مشکات اهتمام ویژه ای داشته باشیم.«
مدیرعامل جیبیت با یــادآوری اینکه در تحقــق بانکداری 
باز باید وظایــف بانک ها به صورت 
دقیــق مشــخص شــود تــا بتوانیم 
شــاهد رشــد و توســعه خدمــات و 
محصولات جدیــد در نظام بانکی 
باشــیم، تصریــح کــرد: »توســعه 
نیازمنــد  ایــران  در  بانکــداری 
استانداردسازی است و اگر نتوانیم 
استانداردســازی کنیم، اختالاتی 
در شــبکه بانکــی کشــور خواهیــم 

داشت.«

 ارائه خدمــات جدید در 
نظام بانکی نیازمند تقاضای 

مشتریان است
الینا ملکان، مدیر محصول و عملیــات »فینوتک« در این 
پنل تخصصی در نمایشگاه بین المللی الکامپ به اهمیت 
عرضه محصولات نظــام بانکی اشــاره کرد و گفــت: »ارائه 
خدمات جدید در نظام بانکی نیازمند مطالبه متقاضیان 
و مشــتریان آن اســت و با فرهنگ ســازی و تقاضاهایی که 
کســب وکارها در بازار دارنــد، می توانند بانک ها را بــه ارائه 

خدمات نوآور تشویق و ملزم کنند.«
ملکان افزود: »بدون شــک در جایی که تقاضا وجود دارد، 
بانک ها نیز متقاضیان را همراهی می کنند تا بازار از خدمات 
جدید بانکی برخوردار شود. برای توسعه بانکداری در ایران 
باید همه اجزای آن در فرایندهای درســتی قرار گیرند تا به 

نوآوری در نظام بانکی کشور برسیم.«
مدیر محصــول و عملیــات فینوتــک با اشــاره بــه اهمیت 
تأمین امنیت داده های بانکی یادآور شد: »تأمین امنیت 
داده ها و اطاعات بانکی سبب ســهولت در ارائه خدمات 

و محصولات جدید در نظام بانکی کشور خواهد شد.«

ســازمان ها در زمینه امنیــت اطاعات به مشــتریان خود 
ســرویس ارائــه می دهد. مدیرعامل شــرکت راســپینا نت 
پارس درباره حضورش برای اولین بار در الکامپ 2۶ اظهار 
کرد: »امسال اولین تجربه راسپینا برای حضور در الکامپ 
است و این حضور در زمینه شبکه سازی از سطح انتظارات 

ما فراتر بود.
به همین منظور، تصمیم گرفتیم تا در نمایشگاه های آتی 
همچون تلکام و سایر نمایشگاه ها در حوزه امنیت اطاعات 
حضــور پررنگ تری داشــته باشــیم.« مدیرعامل شــرکت 
راســپینا نت پارس ثبت شــش آســیب پذیری بین المللی 
در حــوزه امنیت اطاعات توســط ایــن شــرکت را گامی در 
جهت تأمین امنیت اطاعات در حوزه فنــاوری اطاعات 
توسط یک شرکت ایرانی دانست و درباره تأثیر محدودیت 
و اختال های اینترنتی بر عملکرد راسپینا گفت: »راسپینا 
برای اینکه بتواند به مشتریان خود در بستر اینترنتی بدون 

اختال و مناســب، خدمات ارائه دهد، از ســیم کارت های 
بین المللی و استارلینک استفاده می کند. در این زمینه، ما 

ه در ماه بیش از ۳0 میلیون تومان هزینه برای  د ســتفا ا
بین المللــی  ســیم کارت های  از 

می پردازیم.«

بررسی محصولات شرکت هلو در الکامپ بیست وششم 

 تولید نرم افزار اختصاصی
برای بیش از ۱۵۰ گروه صنفی 

INTERVIEWگفت و گو

گروه فنــاوری اطاعات هلو از ســال ۱۳۷۷ با هدف 
تولید نرم افزارهای مالی و حسابداری برای مدیریت 
کســب و کارها شــکل گرفت و طــی ســالیان اخیر 
با تغییر رویکرد به عنــوان گروه فنــاوری اطاعات 
مشغول به فعالیت است. این گروه با محصولات 
جدیــد خــود از جملــه هلوآندرومــدا و هلــو پاس 
در بیســت و ششــمین نمایشــگاه بین المللــی 
الکترونیــک، کامپیوتــر و تجــارت الکترونیــک 

)الکامپ( حاضر شده است.
شاهین حسین پور، مدیر مارکتینگ هلو از انگیزه 
حضور این گروه در الکامپ گفت: »در چند سال 
اخیر با توجه به  تغییر برندینگی که در حوزه داده 
نرم افــزار داشــتیم، در تــاش بودیــم که گــروه هلو 
به عنوان گــروه فناوری اطاعات شــناخته شــود، 
نه یک نرم افزار حســابداری؛ به همیــن دلیل لازم 
بود که در الکامپ حضور پرقدرت داشته باشیم. 
بنابراین عــاوه بر تهیه غرفــه ای بزرگ، بــه عنوان 
یکــی از اسپانســر های اصلــی نمایشــگاه حاضر 
شــدیم و تمامی طیف محصولات مان را از جمله 
نرم افزارهای حسابداری مالی، نرم افزارهای مرتبط 
با وب، نرم افزارهای شرکتی و سازمانی را به صورت 

کامل در نمایشگاه به نمایش گذاشتیم.«

شبیه سازی چهار رسته شغلی 
در چهار گوشه غرفه هلو

او ادامــه داد: »مــا بــرای اولین بــار در داخــل غرفه 
نمایشگاه هلو چهار رسته شغلی را به صورت کامل 
شبیه ســازی کردیم که در چهار گوشه غرفه قابل 
مشاهده بود. این مشاغل شامل صنف رستوران، 
هایپرمارکت، قنادی و صنف مد و پوشاک می شود 
که جز اصناف پرطرفداری هســتند که از نرم افزار 
هلو اســتفاده می کنند. نرم افزار هلو برای بیش از 
۱50 گروه صنفی نرم افزار اختصاصی تولید کرده 
و کمتر شغلی وجود دارد که هلو برای آن راهکاری 
نداشته باشــد. به همین دلیل لازم بود که هلو در 
این نمایشگاه از نزدیک با مخاطبان ارتباط برقرار 
و به صورت کامل محصولاتــش را به آنها معرفی 

کند.«

مدیر مارکتینگ هلو با اشاره به دیتایی که از فروش 
محصــولات در اختیــار وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت گذاشته شده، درباره تعداد محصولات این 
گروه گفت: »بر اساس فروش تعدادی نرم افزار، در 
این ســالیان به عدد یک میلیون فروش محصول 

رسیدیم.«

راهنمــای  نرم افــزار  معرفــی 
هوشمند کسب وکار هلو

هلو همچنین برای گسترش و توسعه محصولات 
خود از هوش مصنوعــی نیز کمک گرفته اســت. 
حسین پور در این مورد می گوید: »در حوزه هوش 

مصنوعــی، محصــول راهنمــای 
هوشــمند کســب وکار یــا همــان 
چت بــات را داریــم کــه در مرحلــه 
ابتدایــی عرضه قــرار گرفته اســت. 
این نرم افزار تحت عنوان هلو پاس 
در بــازار ارائــه می شــود. راهنمــای 
هوشــمند کســب وکار، یــک برنامه 
کامپیوتری است که مکالمه انسان 
با انسان را شبیه سازی می کند و این 
امکان را فراهم می کند که یک طرف 
این مکالمه را با سیستم کامپیوتری 

جایگزین کرد.«
حســین پور می گویــد: »تا بــه اینجای نمایشــگاه 
کسب و کارها حضور خوبی در نمایشگاه داشتند 
اما به نظر می رســد که ســبد گروه کامل تــری باید 
وجود داشته باشد و هلو در تاش است که به این 
ســمت برود. در همین راســتا گروه هلو، نرم افزار و 
ســخت افزار تولید و به بازار عرضــه می کند که در 
این چرخه هــوش مصنوعــی وارد و ترکیب شــده 
 Open AI است. به عنوان مثال، محصولات هلو
هســتند، یعنی API آنها در اختیار مشــتری قرار 
دارد و مشتریان می توانند محصولاتشان را توسعه 
دهند. کمتر شرکتی در حوزه تولید نرم افزار حاضر 
اســت API  خود را به صورت مســتقل در اختیار 
مشتری قرار دهد تا  توسعه دهندگان بتوانند روی 

آن محصولات متنوعی ایجاد کنند.«

زهرا قربانی
 

zahraghorbani19991999 
@gmail.com

 اگر بانکداری باز 
شکل بگیرد و رشد 

کند، این نظام نیازمند 
پلتفرم های بانکداری 

مدرن است که در 
امنیت داده های بانکی 
بسیار تأثیرگذار است
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

رونمایی از همکاری 
مشترک شاکیلید و متاوام 

تسهیل در تشکیل 
پرونده های لیزینگ 

با استفاده از 
راهکار امضامی

شرکت شاهراه اعتماد کلید )شاکیلید( 
نمایشــگاه  بیست وششــمین  در 
بین المللــی الکترونیــک، کامپیوتــر و 
از  )الکامــپ(  الکترونیــک  تجــارت 
جدیدتریــن همــکاری خــود بــا متــاوام 

رونمایی کرد.
مهــدی ملکــی، مدیرعامــل متــاوام 
هــدف از همــکاری ایــن دو مجموعــه با 
یکدیگــر را تســهیل فراینــد و افزایــش 
دقــت و ســرعت در تشــکیل قراردادها 
عنوان کــرد. به گفتــه ملکی به واســطه 
همــکاری مشــترک متــاوام و امضامــی 
در حال حاضــر فرایند وام دهــی در این 
مجموعــه به صــورت کامــاً دیجیتــال 

انجام می شود.
میثم فقیهی، مدیرعامل 
شــاکیلید درباره همکاری 
جدید امضامی با پلتفرم 
لندتک متــاوام می گوید: 
پلتفــرم  یــک  »متــاوام 
لیزینگ دیجیتال اســت 
کــه محصولات شــان را از 
طریــق متــاوام در اختیــار 
قــرار  مصرف کننــدگان 
می دهنــد. چالشــی کــه امضامــی در 
متاوام رفع کــرده، حل مســئله امضای 
قراردادهای کاغذی بوده که توسط کاربر 
باید صــورت می گرفتــه که این مســئله 
در حال حاضر با راهــکار امضامی حل 
شــده اســت. بدین نحو که کســانی که 
اپلیکیشــن متــاوام را نصــب کردنــد بــا 
داشــتن امضامــی می تواننــد امضــای  
قراردادهــا و تعهدنامه هــا را توســط 

امضامی انجام دهند.«
بــه  اشــاره  بــا  ملکــی  مهــدی 
می گویــد:  متــاوام  دیجیتالی شــدن 
»متــاوام پلتفرمــی اســت کــه قصــد 
دارد در حــوزه لندتــک فعالیــت کنــد و 
عمــده تمرکــز آن روی تأمین کننــدگان 
مالــی به ویــژه لیزینگ هــا و شــبکه های 
فروشــگاهی اســت. ایــن مجموعــه 
توانســته فراینــد وام دهــی را به صــورت 
کاماً دیجیتال برای مصرف کننده کالا 
و تأمین کننــده مالــی عملیاتــی کنــد. 
در حــال حاضر بــا چند لیزینــگ بزرگ 
همــکاری داریــم و پرونده هــا به صورت 

دیجیتال تشکیل می شوند.«

NEWSخبر

کارشناسان در پنل تخصصی »پی اس پی و اصلاح نظام کارمزد« بررسی کردند

گذرازفرهنگچندساله
نیازمندصرفزماناست

نشســت تخصصــی »پی اس پــی و اصــاح نظــام کارمــزد« 
در حاشــیه ســومین روز از برگــزاری نمایشــگاه الکامــپ بــا 
حضور محمدمهدی تقی پور، مدیرعامل به پرداخت ملت؛ 
محمدحسین کاشی، مدیرعامل پرداخت  الکترونیک سداد 
و ابراهیــم حســینی نژاد، مدیرعامل انیــاک برگزار شــد و در 
این پنل موضوع تأثیر اصاح نظام کارمزد روی شرکت های 

پرداخت مورد بررسی قرار گرفت.

 تأثیر 20 درصدی اصلاح نظام کارمزد بر درآمد 
شرکت های پرداخت

محمدمهدی تقی پور، مدیرعامل به پرداخت ملت در ابتدای 
صحبت های خــود توضیحاتــی دربــاره تغییرات سیســتم 

پرداخت کشــور بــا اصــاح نظــام کارمــزد ارائــه داد و گفت: 
»اصاح نظام کارمزد موضوع جدیدی نیست و بیش از چهار 
سال است در مورد آن صحبت می شــود. در این اصاح دو 
هدف اصلی پیگیری می شود که یکی تغییر تعرفه هاست؛ 
چراکه هشت سال است تغییری در نرخ تعرفه ها رخ نداده 
که باعث ناترازی در صورت های مالی شــرکت ها می شــود و 
این مسئله شرکت ها را از موضوعات نوسازی و به روزرسانی 

زیرساخت ها دور می کند.«
تقی پور ادامــه داد: »نکتــه دوم تغییر رفتار در نظــام کارمزد 
اســت. در ایــن سیســتم، یکــی از ذی نفعــان اصلی شــبکه 
پذیرندگان هستند، اما تاکنون کارمزدی نمی دادند. در نظام 
جدید کارمــزد، این تغییر رفتــار اتفاق خوش یمنی اســت و 

پذیرنده به خاطر سرویسی که دریافت می کند، باید هزینه ای 
بپــردازد و همیــن امر باعث توســعه شــده و به شــرکت های 
پی اس پــی کمــک خواهــد کــرد. ایــن در حالی اســت کــه در 
سیستم قبلی پذیرنده عادت کرده بود تمام خدمات را رایگان 
دریافــت کند، امــا اکنون فضــا به ســمتی رفته کــه خدمات 

ارزش افزوده دریافت می کنند.«
مدیرعامــل به پرداخــت ملــت در ادامه دربــاره تغییــر رفتار 
پذیرندگان پس از این اصاح توضیح داد: »با این اقدام توقع 
از ســمت پذیرنده بالا می رود؛ چراکه وقتی قرار اســت برای 
سرویســی پول بپردازد، موضوع خدمات مطرح می شــود و 
باید منتظر باشــیم و ببینیم بازار چه رفتاری نشــان خواهد 

داد.«

مدیرعامل رادین درباره حضور در 
نمایشگاه الکامپ مطرح کرد 

جذب سرمایه گذار 
و رونمایی از دو 
محصول جدید

شــرکت »پیشــرو فناوری اطاعات رادیــن« کــه از ادغام دو 
واحد کسب وکاری هلدینگ حصین، یعنی »نوین تلکام« 
و »حصیــن ایمن« ایجاد شــده نیــز در نمایشــگاه الکامپ 
شــرکت کــرده بــود. میثــم رجبــی، مدیرعامــل این شــرکت 
با اشــاره بــه حضورشــان در بیست وششــمین نمایشــگاه 
الکامــپ می گویــد: »مــا در رادیــن، طی یک ســال گذشــته 
استارتاپ استودیویی خلق کردیم که رفته رفته به محل رشد 
و توسعه اســتارتاپ ها تبدیل شــد و در حال حاضر بعضی 
از این اســتارتاپ ها بــه مرحله ســرمایه گذاری رســیده اند و 
الکامپ بســتر مناســبی برای معرفی آنها به اکوسیستم و 
سرمایه گذارانی اســت که می  خواهند روی پروژه های نوآور 
ســرمایه گذاری کنند. در نتیجــه می توان این طــور گفت که 

علت اصلی حضــور مــا در این نمایشــگاه، جذب ســرمایه 
برای استارتاپ های نوپایمان بوده است.« رجبی با اشاره به 
کارکردهای نمایشگاه الکامپ برای کسب وکارهای اقتصاد 
دیجیتال توضیح می دهد: »الکامپ دو کارکرد اساسی دارد؛ 
شبکه سازی و هم افزایی. کسب وکارهای حوزه آی تی مدت ها 
بود که زیر یک ســقف جمع نشــده بودند و این نمایشگاه 
بســتر تعامل و ارتباط آنها را فراهم آورد. در نتیجه می توان 
بــه شبکه ســازی آنها امیــدوار بــود، امــا الکامــپ در تحقق 
کارکرد دوم خود که ایجاد هم افزایی بین کسب وکارهاست، 
آن طــور که باید خــوب عمل  نکــرده و اگرچه این نمایشــگاه 
باید نقطــه آغــاز ســرمایه گذاری  ها و مشــارکت های جدید 
باشــد، اما این اتفاق به ندرت رخ داد. این در حالی است که 
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تقی پــور دربــاره واکنش هــا پــس از اجــرای ایــن طــرح اظهار 
کــرد: »ایــن کار توانســته بیــن 20 تــا 2۴ درصــد بــه افزایش 
درآمــد شــرکت های پی اس پــی کمــک کنــد کــه ایــن رقــم 
پاســخگوی افزایش حقوق امسال هم نیســت. برای برخی 

از پذیرنــدگان آن قــدر عدد کمی 
برداشــت می شــود کــه پیامــک 
برداشــت هــم برایشــان ارســال 
نشــده اســت؛ حتی برای تعداد 
زیــادی از پذیرنــدگان از هزینــه 
پیامک هــای بانکــی هــم کمتــر 
اســت و در ایــن دو روز واکنــش 
خاصی نداشتیم. اینکه مشتری 
تاکنــون هزینــه ای نمــی داده و از 
ایــن پــس پرداخــت می کنــد، 
طبیعتــاً حساســیت هایی بــه 

وجود می آورد.«
از  دیگــری  بخــش  در  او 
دربــاره  خــود  صحبت هــای 

چگونگی دریافــت کارمزدهــا و اینکــه به صورت واســطه ای 
یا مســتقیم توســط پی اس پی انجام می شــود، گفــت: »در 
صنعــت بــرای پرداخت هــای مختلــف مدل هــای متفاوتی 
متصور اســت. در صنعت پرداخت از ابتدا این گونه بود که 
شاپرک وجوه را جمع آوری کند و اگر بخواهیم روال را عوض 
کنیم، تغییر رفتار عمده ای است، اما اینکه زمان های تسویه 
را عوض کنیم جای کار دارد و می شــود به ایــن موضوع ورود 
کرد. مثاً اینکه مثل صنعت تلکام اجرا شود، ایده آل است 
و اما اگر نخواهیم این گونه اجرا کنیم و شاپرک دریافت کننده 

باشد، باید زمان تسویه ها را تغییر دهیم.«

 به هیــچ پذیرنــده ای دیگــر کارمــزد پرداخت 
نمی شود

محمدحسین کاشی، مدیرعامل پرداخت الکترونیک سداد 
در این پنل توضیحاتی درباره ســاختار جدیــد اصاح نظام 
کارمزد ارائه داد و گفت: »این موضوع دو جنبه دارد که یکی 
سمت رگولاتور است و با مشخص کردن اصاح نظام کارمزد 
مسیر را به سمتی می برد که تنش بین پذیرندگان کم شود یا 
به حداقل برســد. الان توافقاتی در این حوزه بین ۱2 شرکت 
پی اس پــی انجام شــده که بــه هیچ پذیرنــده دیگــری کارمزد 
پرداخت نشود و این را به حداقل برسانیم. تأکید مجموعه 
رگولاتور و بانک مرکزی این است که کارمزد در داخل شرکت 

بماند و صرف بهسازی زیرساخت ها و خدمات شود.«
او در ادامه با اشاره به پدیده کارمزدخواهی در طول سالیان 
گذشته گفت: »چند سال فرهنگ متفاوتی وجود داشته و 
شاید در روز اول نتواند به نقطه صفر برسد، اما نقطه خوبی 
اســت و می تواند مســیر را همــوار کنــد. در واقع ایــن نقطه 
شروع در سمت پی اس پی هاست و تنها در صورتی محقق 
می شود که همه ۱2 شرکت موجود در توافق با همدیگر این 

اتفاق را رقم بزنند.« 

کاشــی با تأکید بر اینکــه از روز گذشــته و آغاز اصــاح نظام 
کارمزد مشکل خاصی ایجاد نشده؛ چراکه عدد خیلی بزرگی 
کسر نشده، در توضیح اینکه آیا پذیرندگان کوچک همچون 
ســوپرمارکت ها با ایــن اصاح همراه می شــوند، گفــت: »به 
نظرم به تدریج همــه پذیرندگان 
آن را قبول می کنند، اما با توجه 
به شکستن فرهنگ چندساله 

نیازمند صرف زمان است.«
مدیرعامل پرداخت الکترونیک 
ســداد دربــاره مــدل پرداخــت 
کارمــزد بــه پی اس پی هــا نیــز 
توضیــح داد: »در مــدل کنونــی 
پی اس پی هــا همیشــه پــول را با 
تأخیر دریافت می کنند و همین 
امر باعث می شــود برنامه ریزی 
مختلــف  حوزه هــای  در 
سخت افزاری، نرم افزاری، نیروی 
انسانی، زیرساخت و... با تأخیر 
انجام شــود. از نظر مــن مدل کنونــی ایده آل نیســت و باید 

هزینه به صورت مستقیم به پی اس پی پرداخت شود.«

 این شروع کار است
ابراهیم حسینی نژاد، مدیرعامل انیاک دیگر شرکت کننده 
در این پنل بود و در ابتدای صحبت های خود درباره تغییرات 
تأثیــر اصاح نظــام کارمزد بر شــبکه پرداخــت توضیح داد 
و گفــت: »از ایــن طریــق درآمدهــای پی اس پی هــا افزایــش 
می یابــد؛ چراکــه چنــد ســالی بــود حاشــیه های ســود آنها 
کاهش پیدا کرده بود و هدف درآمد بیشــتر بود که از محل 
خود مصرف کننــده تأمین شــود. اما ایــن دســتاورد اصلی 
نیست؛ دستاورد اصلی این است که هر بخش با توجه به 
هزینه ها و منافع در سمت ارائه دهندگان خدمات  به سمت 
منطقی شــدن پیش بــرود. اکنون اکثــر بانک ها به ســمتی 
رفته اند که در مناقصات، کارمزد را یکی از اصلی ترین آیتم ها 
قرار می دهند که خطرناک است و باعث می شود بانک در 
جایگاه واقعی نباشــد و فکر کنــد هزینه ای نمی دهــد و اگر 
قرار اســت هزینه ای بدهــد، نفــع واقعی باشــد. مهم ترین 
اتفاق این است که پذیرنده انتظار بیشتری خواهد داشت 
و طبیعتــاً بــه پی اس پی هــا رجــوع خواهــد کــرد و ســرویس 
بیشــتری خواهــد خواســت و بــرای پذیرنــده جــای ســؤال 
اســت که چرا هزینــه بیشــتر بدهــد و بانــک و پی اس پی با 
ســرویس دهی و خدمــات بهتــر بایــد به این ســؤال پاســخ 

دهند.«
حسینی نژاد در واکنش به اینکه آیا شکستن فرهنگ عدم 
دریافت کارمزد یــک روزه رخ می دهد، گفــت: »طبیعتاً نه! 
نه رگولاتور و نه بانک مرکزی انتظار ندارند که یک ماهه هم 
تثبیت شــود و این یک فراینــد بلندمدت اســت و هر نظام 
کارمــزدی اگر یک اتاق فکر داشــته باشــد کــه موضوعات را 

آنالیز کند، قطعاً تبعات کمتری خواهد داشت.«

 نگاهی به حضور شرکت ارتباطات »مبین نت« 
در بیست وششمین نمایشگاه الکامپ 

 از نمایش دستاوردهای فیبر نوری
تا توسعه هوشمندسازی

REPORTگزارش

محصــولات و خدمــات اپراتورهــای ارتباطــی بــا 
توجــه بــه نقــش زیرساختی شــان، در رونــد کلــی 
اکوسیســتم اقتصــاد دیجیتــال تأثیــر بســزایی 
دارند. در نمایشگاه الکامپ نیز یکی از مهم ترین 
و پربازدیدتریــن بخش هــای ایــن رویــداد مربــوط 
بــه اپراتورها بــود. در ایــن گــزارش و در گفت وگو با 
رئیس هیئت مدیره مبین نت و ســایر مدیران این 
مجموعه، به بررســی نحوه حضور این شرکت در 
الکامــپ و ســرویس های جدیدی کــه ارائــه داده، 

پرداخته ایم.
»مهــدی غیناقــی«، رئیس هیئت مدیره شــرکت 
ارتباطات مبین نت با اشاره به اینکه این مجموعه 
موفق بــه اخــذ مجــوز UNSP از ســازمان تنظیم و 
مقررات شده به کارنگ می گوید: »در حال حاضر 
مبین نت پروژه فیبر نوری خود را آغاز کرده است. 
همچنین مبین نت عــاوه بر ارائه وایرلــس، وایرد 
بــا پهنــای بانــد بــالا را نیــز بــه ســرویس های خود 
اضافه کــرده  اســت. در زمینه فیبر نــوری با همراه 
اول همکاری مشــترک داریم تا بتوانیــم این پروژه 
را بر اســاس تعهدی که از سوی ســازمان تنظیم و 
مقررات به ما اعام شــده، انجام داده و به مرحله 

پیاده سازی برسانیم.«

حریــق  ســرویس  راه انــدازی 
»الرت« در حوزه هوشمندسازی

او درباره ســرویس های دیجیتالی که مبین نت در 
حوزه B2B در نمایشگاه ارائه داده، اعام می کند: 
»یکی از حوزه هــای دیگری کــه مبین نــت وارد آن 
شــده، هوشمندســازی اســت. در حال حاضر در 
این زمینه پــروژه اپراتور حریــق با نام »الــرت« را با 
همکاری شهرداری و ســازمان آتش نشانی تهران 
به عنوان اولین اپراتور تجاری هوشمند کشور انجام 
داده ایم؛ این محصول که در مرحله تجاری سازی 
اســت در ایــن دوره از الکامــپ ارائه شــده اســت. 

همچنیــن خانه ها و ســاختمان های هوشــمند از 
دیگر حوزه هایی است که مبین نت در آن فعالیت 

می کند.«

امضــای تفاهم نامــه مبین نت با 
موننکو در زمینه هوشمندسازی

رئیس هیئت مدیره مبین نت با اشاره به اینکه در 
رویدادهایی مانند الکامپ عاوه بر اینکه شرکت ها 
دستاوردهای خود را عرضه می کنند، ارتباط خوبی 
نیــز میــان کســب وکارها برقــرار می شــود، اضافه 
می کند: »شرکت ها در نشست هایی که طی این 
رویــداد برگــزار می شــود، از آخرین دســتاوردهای 
یکدیگــر باخبــر می شــوند و با هــم تبــادل تجربه 

می کنند و در این میان شبکه سازی 
خوبی شــکل می گیــرد. هرچند در 
این نمایشــگاه باید محل مناســب 
و مستقلی برای چنین نشست ها 
و ارتباطاتی در نظر گرفته شود تا این 
شبکه ســازی و اکوسیستم ســازی 
که یکی از نیازهای کشور است، در 

فضای بهتری اتفاق بیفتد.«
غیناقی با اشاره به تفاهم نامه ای که 
مبین نت با شرکت موننکو )فعال در 
حوزه نیرو( در حوزه هوشمندسازی 

صنایع در نمایشــگاه الکامپ امضا کــرده ، ادامه 
می دهد: »به صورت کلی ما هوشمندســازی را در 
دو بخش حریق و شهر هوشمند )خانه و سازمان( 
شــروع کرده ایم. در زمینه هوشمندسازی صنایع 
با شــرکت موننکو که در حــوزه انــرژی، ارتباطات و 
فناوری فعالیت می کند، تفاهم نامه ای را در حاشیه 
نمایشگاه الکامپ به امضا رساندیم و امیدواریم 
بتوانیم این نهضت هوشمندسازی را در حوزه های 
مختلــف صنعــت ماننــد معــدن، فــولاد، نفــت، 

پتروشیمی و... توسعه دهیم.«

این اتفــاق در الکامپ های قبلــی می افتــاد.« او درباره علل 
تحقق نیافتــن هم افزایی در بیست وششــمین نمایشــگاه 
الکامــپ توضیــح می دهــد کــه کســب وکارها منابــع مالی 
مازاد برای ســرمایه گذاری ندارند و چشــم انداز مشخصی 
از وضعیــت و زمان بازدهی ســود و بازگشــت اصــل پول به 
سرمایه گذاران وجود ندارد. با این  وجود، وقفه چهارساله ای 
که بین بیست وپنجمین و بیست وششمین الکامپ افتاد، 
تشــنگی خاصی را در اکوسیســتم ایجاد کرد تــا بخواهند 
در این فضا حضــور پیدا کننــد و با توجه  به مشــکاتی که 
در سال های گذشته پست سر گذاشــتیم، این طور به نظر 
می رسد که استقبال افراد و کسب وکارها از نمایشگاه خوب 
بوده است. طبق گفته مدیرعامل رادین، در این نمایشگاه 

در بخش B2B راهکارهایی در حوزه هایی مانند 
تلکام، بانــک، اپراتــوری و پی اس پی ارائه شــده، 
اما مهم ترین اقدام رادین معرفی دو استارتاپی 
بوده که محصول اســتارتاپ اســتودیوی رادین 
هســتند و وارد مرحله کســب وکاری شــده اند. 
او دربــاره ایــن دو اســتارتاپ بیان می کنــد: »هر 
دوی این اســتارتاپ ها در حال حاضر به صورت 
پایلوت فعالیــت می کنند که یکی از آنها ســبد 
خرید هوشــمند پیکی اســت که چیزی شــبیه 
بــه آمازون فرش اســت و بــا بینایی ماشــین کار 

می کند و دیگری کیف پول سخت افزاری رمزارز والتو است 
که ریسک های مارکت رمزارز را کاهش می دهد.«

نیلوفر نادری

niloofar.ndr 
@gmail.com

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

در مدل کنونی 
پی اس پی ها همیشه 

پول را با تاخیر دریافت 
می کنند و همین 
امر باعث می شود 
برنامه ریزی در 

حوزه های مختلف با 
تأخیر انجام شود
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

قفلــه«  چهــار  »همچنــان  پنــل 
وضعیــت  بررســی  بــه  کــه 
ســامت  کســب و کارهای 
الکترونیــک می پرداخــت، 
با حضــور مســعود تاج فرد، 
هم بنیان گذار »اسنپ دکتر«؛ 
آرش برجی خانی، مدیرعامل 
یونســی،  وحیــد  »هلثیــو«؛ 
مدیرعامــل »ســیناپس« و مهرشــاد 
تیموری، مدیرعامل »بقراط« در استیج بیست و ششمین 

نمایشگاه الکامپ برگزار شد.

 بازار سلامت نیازمند سرمایه گذاری است
مسعود تاج فرد در این پنل با تأکید بر دورهمی شرکت های 
استارتاپی در فضای مجازی، گفت: »سیستم سامت در 
فضای مجازی نوپاســت و هنــوز هم افزایی در ایــن حوزه در 

کشورمان به خوبی شکل نگرفته است. با این حال با شیوع 
بیمــاری کرونا، سیســتم حــوزه ســامت در فضــای مجازی 
شــکل گرفت تا وضعیت کســب وکارهای حوزه سامت در 

فضای دیجیتال رونق بیشتری داشته باشد.«
او تأکید کرد: »کرونا باعث شد عده بسیاری وارد اکوسیستم 
ســامت در فضای مجازی شــوند و کارکنان حوزه ســامت 
و بهداشــت کشــورمان به تجارت الکترونیــک توجه جدی 

داشته باشند.«
تاج فرد با اشاره به تشکیل کمیسیون سامت الکترونیک در 
اتاق بازرگانی ایران یادآور شد: »من فکر می کنم با راه اندازی 
این کمیسیون با حضور شرکت های استارتاپی در آن کارهای 
بزرگــی انجام شــود و شــاید در مرحله بعــدی ارســال دارو از 
طریق بستر مجازی بتواند تحولات بزرگی در حوزه سامت 

کشورمان رقم بزند.«
هم بنیان گذار »اســنپ  دکتر« با بیان اینکه پیش بینی آنها 
این است که حجم بازار ارسال دارو از طریق فضای مجازی 

در کشــور بین 200 تا ۴00 هزار میلیارد تومان باشــد، گفت: 
»با توجه به شرایطی که در فضای مجازی به وجود آمده، به 
نظر می رسد درمان روان شناختی و انجام آزمایش ظرف سه 
یا چهار سال آینده در کشــور ما در این فضا رونق بگیرد. ما 
می توانیم خدمات تکمیلی را در حوزه ســامت به خدمات 
اسنپ دکتر اضافه کنیم، زیرا بازار سامت بازار بسیار خوبی 
اســت؛ هرچند این بــازار هم اکنــون نیازمند ســرمایه گذاری 

است.«

 در حــوزه نوآورانــه ســلامت عقب ماندگــی 
داریم

در ادامه این پنل، وحید یونسی گفت: »متأسفانه در حال 
حاضر در حــوزه نوآورانه برخی مشــاغل در فضــای مجازی 
عقب مانده ایم و در حوزه سامت نیز کم وبیش این وضعیت 
وجود دارد.« یونســی اعام کــرد: »ایــن پدیده در ایــران نیز 
نشئت گرفته از وضعیت جهانی است؛ این در حالی است 

وضعیت کسب وکارهای حوزه سلامت الکترونیک در پنل نمایشگاه الکامپ بررسی شد

متولیقدرتمندنداریم

ترنا سیستم
در الکامپ ۲۶

 پیوند سخت افزار
و نرم افزار

»ترناسیســتم« شــرکتی ۱0ساله است 
که در زمینه تولید سخت افزار و نرم افزار 
پرداختــی فعالیــت  دارد و کارت خــوان 
پرداخــت،  کیوســک  فروشــگاهی، 
صنــدوق فروشــگاهی و انــواع ابزارهای 

مربوط را تولید می کند.
الکامــپ  در  کــه  شــرکت  ایــن 
بیست و ششــم حضور داشــت، درباره 
محصــولات و خدمــات قابــل ارائــه در 
نمایشــگاه توضیحاتــی را ارائــه داد. 
بــه گفته منصــور عطایــی، مدیــر واحد 
تجاری ترنا پــی، طیف محصــولات ترنا 
بــه گونــه ای اســت کــه از صفــر تــا صد 

محصولات پرداختی را در بر می گیرد.
محصولات ســخت افزاری ترنا، به مرور 
پایه مناسبی شدند برای 
محصولات سخت افزاری 
مجموعــه و هیچ یــک از 
ترنــا  ســخت افزارهای 
بــدون نرم افــزار وارد بــازار 

نمی شود.
همچنیــن  شــرکت 
کارت خوان هــای  بــر 
ثابــت، ســیار و بی ســیم 
ســرمایه گذاری و پروتکل 
پرداخــت پی اس پی هــای شــرکت را 

پیاده سازی کرده است. 
از نــگاه منصــور عطایــی، نمایشــگاه 
الکامــپ بــرای ترنــا فرصــت مناســبی 
اســت که شــرکای جدیدی پیــدا کرده و 
بــا آنهــا در فضــای نمایشــگاه تعامل و 
مذاکره کند: »آینــده صنعت پرداخت 
الکترونیــک در تعامــل ســخت افزار و 

نرم افزار خاصه می شود.
اکثــر شــرکت های تولیدکننــده ایــن 
ماهیــت را درک کرده انــد و آنچــه 
شــرکت ها را متمایز می کند، ســرعت و 
ســهولت در پرداخــت به عنــوان مزیت 
رقابتی اســت. ترناسیســتم با توجه  به 
این اصــل، امســال را بــا هــدف تقویت 
بنیــه نرم افــرازی شــرکت های برنــا و 
هم پیوندی ســخت افزار و نرم افزار آغاز 

کرده است.«
او در بخــش پایانــی صحبت هایــش 
بــا نگاهــی بــه الکامــپ 2۶ گفــت: »از 
انتظــار  نمایشــگاه  برگزارکننــدگان 
می رفــت کــه پررنگ تــر بــه معرفــی 
الکامــپ  در  حاضــر  شــرکت های 

بپردازند.«

REPORTگزارش

در گفت وگو با رئیس اداره 
فناوری های نوین فام در 

الکامپ ۱۴۰۲ عنوان شد

تشنگی 
کسب وکارها برای 
حضور در الکامپ

بیست وششــمین نمایشــگاه الکامپ در تیرماه ۱۴02 با 
حضور بازیگران و فعالان اقتصاد دیجیتال کشور برگزار 
شــد. با این وجــود، کســب وکارهایی نیز بودند کــه به هر 
دلیلــی در ایــن نمایشــگاه غرفــه نداشــتند، امــا اعضــای 
آنها به عنــوان بازدیدکننده در نمایشــگاه حاضر شــده و 
عملکــرد آن را ارزیابی کردنــد. اداره فناوری های نوین فام 
یکی از این شــرکت ها بود که گرچه غرفه ای نداشــت، اما 

در نقش بازدیدکننده در الکامپ حاضر شد.
مهدی طالب، رئیس اداره فناوری هــای نوین فام معتقد 
اســت وقفه چهارســاله ای که بین برگــزاری الکامپ 25 و 
2۶ افتاده، باعث شده تا کسب وکارها و افراد برای حضور 
در آن عطــش داشــته باشــند. او در ایــن بــاره می گویــد: 
»این گونه فضاها در واقع دورهمی هایی هستند که بستر 

تعامــل و همــکاری شــرکت ها و افــراد را فراهــم می کنند. 
در نتیجــه می تــوان گفــت وجــود این گونــه فضاهــا در 
اکوسیستم فناوری اطاعات کشور ضروری است و کمک 
قابل توجهی به توسعه و هم افزایی کسب وکارها می کند. 
عاوه بر این، بســتر خوبی برای آشــنایی با روندهای روز 
کشور نیز هست. استفاده از هوش مصنوعی در طراحی 
ابزارهــا و ســرویس ها در حــال رشــد و گســترش اســت و 
این تغییر روند در اکوسیســتم اقتصاد دیجیتال کشور، 
به خوبــی در نمایشــگاه دیــده می شــود. مــا نیــز امســال 
به عنــوان بازدیدکننــده در نمایشــگاه حضــور داریــم و از 
حضور غرفه های موجود در الکامپ استفاده می کنیم.«
او بــا اشــاره بــه اینکــه در الکامپ هــای پیشــین غرفه دار 
بوده انــد، درباره چگونگــی تعامل افراد و کســب وکارها با 

غزل یگانگی 

Ghazal28yeganegi 
@gmail.com
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که در ایــن مدت انتظــار داشــتیم بســترهای لازم در فضای 
مجازی بــرای همــکاری و گفت وگو توســط دســت اندرکاران 
و مســئولان حــوزه ســامت کشــورمان فراهــم شــود.« او 
ادامه داد: »در ۱5 ســال گذشــته انتظار داشــتیم با توســعه 

دفاتــر و ســازمان های مرتبــط با 
سامت به جایی برسیم که این 
عقب ماندگی هــا برطرف شــود. 
در فضــای مجــازی باید یکــی از 
آرزوها این باشد که استارتاپ ها 
و کامیونیتی ها با حضــور وزارت 
بهداشــت و درمــان بیــش از 
پیــش فعــال شــوند.« بــه گفته 
یونسی، هم اکنون نرخ سامت 
و شــاخص های آن در کشورمان 
در شــرایط خوبــی قــرار نــدارد و 
در برخــی زمینه هــا بیماری های 
مختلــف در کشــورمان در بیــن 
مردم بیشتر است و این شرایط 
بــه زودی تغییــر نخواهــد کــرد.  

مدیرعامــل ســیناپس تأکیــد کــرد: »اســتارتاپ ها در حوزه 
سامت و تشخیص بســیار تأثیرگذار هستند و باید تاش 
کنیــم شــرکت های فعــال در ایــن حــوزه در فضــای مجــازی 
سرمایه گذاری بیشــتری داشــته باشــند، زیرا اثر اقتصادی 

زیادی خواهد داشت.«

 ســرمایه گذاری در حوزه سلامت کشور یک 
دهم کشورهای همسایه است

آرش برجی خانــی، مدیرعامــل »هلثیــو« نیز به مشــکات 
سرمایه  گذاری در این بخش اشاره کرد. او در این مورد گفت: 
»متأسفانه آمار نشان می دهد در سال 2022 سرمایه گذاری 
در حــوزه ســامت در فضــای مجــازی ۳5 درصــد کاهــش 
یافتــه و اســتارتاپ ها در ایــن حــوزه ســرمایه گذاری کمتــری 
انجام داده اند.« برجی خانی ادامــه داد: »هرچند در برخی 
کشورهای همسایه هم اکنون 0/2 درصد تولید ناخالص ملی 
در حوزه سامت در فضای مجازی سرمایه گذاری می شود، 
اما ایــن میــزان ســرمایه گذاری در ایــن بخش در کشــورمان 
حدود 0/۱ کشورهای همسایه است.« وی خواستار افزایش 
سرمایه گذاری در حوزه سامت در فضای مجازی شد و ادامه 
داد: »در شرایط موجود افراد در فضای مجازی ورود کرده اند 
که نشان می دهد به دنبال رونق کسب وکار در این حوزه و در 
این فضا هستند.« مدیرعال هلثیو تأکید کرد: »شکل گیری 
انجمن ها به اکوسیســتم حوزه ســامت در فضای مجازی 
کمک می کند و این باعث می شود عده ای به روند فعالیت در 
حوزه سامت در فضای مجازی تمایل بیشتری پیدا کنند. 
با توجه به اینکه ورود استارتاپ ها در برخی رشته های حوزه 
ســامت جذاب اســت، بنابراین ورود به این حوزه می تواند 

خطای پزشکی را نیز در کشورمان کاهش دهد.«

 رقابت رگولاتورها
مهرشاد تیموری، مدیرعامل شر کت »بقراط« به عنوان یکی 
دیگر از حاضران در پنل به ارتباط و توجه به اســتارتاپ های 
ســامت با شــروع و پایان کرونا اشــاره کــرد. او در این زمینه 
گفــت: »قبــل از شــیوع کرونــا 
فعالیــت شــرکت ها در حــوزه 
ســامت در فضــای مجــازی کم 
بــود. بعــد از کرونــا، پزشــکان و 
کارکنان کادر درمان نیز با ورود به 
حوزه استارتاپ ها باعث شدند 
میــزان تقاضا در حوزه ســامت 
در فضــای مجــازی افزایش یابد 
و ســرمایه گذاری در ایــن حــوزه 

بیشتر شود.«
تیمــوری ادامــه داد: »پــس از 
کم شدن کرونا، استقبال کم شد 
و فعالیت به چند سایت محدود 
شــد. در حالی کــه هم اکنــون در 
حوزه ســامت می توانیم شاهد 
حضور بیشتر استارتاپ از جمله در حوزه آزمایشگاهی در 
فضای مجازی باشــیم. با ورود نسخه نویســی الکترونیکی 
ورود پزشــکان به حــوزه دیجیتــال افزایــش یافــت؛ هرچند 
اوایل 50 نرم افزار در این زمینه برای فعالیت در حوزه مجازی 
ارائه شد، اما هم اکنون به هفت یا هشــت نرم افزار رسیده و 
این بسیار نگران کننده است.« مدیرعامل بقراط اعام کرد: 
»به نظر می رسد مشکل اساسی در حوزه سامت ایران این 
است که متولی قوی در این حوزه وجود ندارد و رگولاتورهایی 
چون تأمین اجتماعی، بیمه سامت و نظام پزشکی که برخی 
مواقع با یکدیگر رقابت می کنند، بــه این حوزه لطمه زیادی 
وارد می آورند.« او در این خصوص توضیــح داد: »در زمینه 
نسخه نویسی الکترونیکی پیش تر وزارت بهداشت و درمان 
ورود کرده بود و نمونه هایــی از آن نیز آماده شــده بود، اما به 
دنبال ورود سازمان تأمین اجتماعی به حوزه نسخه نویسی 
الکترونیکی در این زمینه توسط پزشکان به صورت گسترده 
مورد استفاده قرار گرفت.« تیموری ادامه داد: »در یک سال 
اخیر بسیاری از سرویس های مختلف دیجیتالی مشکات 
اساســی داشــتند؛ در حالی کــه می توانیــم با ارائــه خدمات 
بیشــتری در زمینه ایجاد بیمارســتان مجازی بــه موفقیت 
برســیم.« وی بیان کرد: »یکی از برنامه های شــرکت بقراط، 
ایجاد بیمارســتان مجازی اســت تا این بیمارســتان شامل 
بخش هــای مختلــف بیمارســتانی ازجملــه آزمایشــگاه یــا 
اورژانس نیز باشــد.« تیموری در پایان تأکید کرد:»با هوش 
مصنوعــی میــزان مصــرف داروی بیمــاران کمتر می شــود و 
شــرایط مناســب نیز برای آنهــا برای مصــرف دارو بــه وجود 
می آیــد. ضمن اینکــه درصد خطــای تشــخیص بیماری ها 
نیز در فضای مجازی بسیار کمتر می شود و این می تواند در 

کاهش مصرف دارو در کشورمان بسیار تأثیرگذار باشد.«

 گزارشی از حضور شرکت های حوزه تحلیل داده و تولید محتوا
در نمایشگاه الکامپ

امید به الکامپی بهتر

REPORTگزارش

الکامپ بیست وششــم آنطور که قبل از برگزاری 
این نمایشگاه در نشســت خبری آن عنوان شد، 
جایــی بــرای تولیــد محتــوا و گفت وگو بود. شــاید 
به همین دلیــل هم بود که شــرکت های محتوایی 
حضــور پررنگــی در ایــن نمایشــگاه داشــتند. 
»کارنــگ« در ایــن گــزارش به ســراغ شــرکت های 
حوزه تحلیل داده و تولید محتوا رفته و با برخی از 
آنها در مورد حضورشــان در نمایشــگاه گفت وگو 

کرده است.

الکامپ به مثابه یک اهرم
»یکتانت« سرویسی در حوزه تبلیغات 
آناین است که کسب وکارها می توانند با استفاده 
از آن تبلیغات خود را در سایت های ایرانی نمایش 
دهند. به گفته مهدی فروغی، مدیرعامل یکتانت 
»این شــرکت از اولین ســالی که شــکل گرفت، در 
تمام دوره های الکامپ حضور داشــته و بر اساس 
ارزیابی هــا همیشــه یکــی از برندهایــی بــوده کــه 
افتخار کســب کرده اســت.« فروغی در گفت وگو 
بــا خبرنــگار کارنــگ می گویــد: »مــا چنــد دســته 
ذی نفع کلیدی داریم؛ پابلیشرها، وب سایت ها و 
اپلیکیشن ها و تبلیغ کنندگان. نمایشگاه الکامپ 
برای این ذی نفعان موقعیت مهمی است. ما هم از 
حضورمان در الکامپ به عنوان یک اهرم برای بهتر 
کردن روابط خود با ذی نفعان استفاده می کنیم.« 
او ادامه می دهد: »اخیــراً از چند محصول جدید 
رونمایی کرده ایم. در این نمایشگاه هم سعی کردیم 
پذیرا و شنونده مخاطبان و ذی نفعان مان باشیم.«

تریبونی برای کسب وکارها
ایــن اولیــن ســالی بــود کــه »تریبــون« 
به صورت مستقل در الکامپ حضور پیدا کرد. در 
دوره های قبل تریبون به عنوان بخشی از یکتانت 
در نمایشــگاه شــرکت می کرد. تریبون که اسفند 
سال ۱۳۹۸ آغاز به کار کرد، پلتفرمی برای تسهیل 
ارتبــاط کســب وکارها بــا رسانه هاســت و در واقع 
بــه کســب وکارها خدمــات روابــط عمومــی ارائــه 
می دهد. آرمان صفایی، مدیرعامل و هم بنیان گذار 

تریبون این پلتفــرم را تریبونی برای کســب وکارها 
می نامد. بنابراین نمایشگاه مصداقی از کار تریبون 

محسوب می شود.
به گفته صفایی، تریبون به خاطر نوع فعالیتی که 
دارد همیشه سعی می کند در نمایشگاه ها حضور 
داشــته باشــد؛ مخصوصــاً الکامــپ که بــه حوزه 
کاری آن مرتبط اســت. هدف تریبون از حضور در 
نمایشگاه توسعه ارتباطاتش با کسب وکارها بود. 
صفایی معتقد اســت حضور در نمایشــگاه برای 

تمام کسب وکارهای P2P لازم است.

الکامــپ بــه یــک نمایشــگاه 
عمومی تبدیل شده است

شرکت هوشمند تبیان هم اولین دوره ای بود که در 
نمایشگاه الکامپ حضور پیدا می کرد. محصول 

اصلی ای که این شرکت در نمایشگاه 
رونمایی کرد، مجموعه سرویس های 
ابــری هوشــمند تبیان بــود که بــا نام 
تجــاری ابریس شــناخته می  شــود. 
بیشتر سرویس های ابریس در حوزه 

IaaS است.
»شرکت توســعه هوشــمند تبیان« 
نزدیــک بــه ۱2 ســال اســت کــه در 
حوزه زیرســاخت مرکز داده فعالیت 
خوش رفتــار،  حســین  می کنــد. 

مدیرعامــل شــرکت توســعه ارتباطات هوشــمند 
تبیان در گفت وگو با کارنگ می گوید: »نمایشگاه 
الکامپ فرصتی بود برای اینکه برند و محصولات 
جدید خود را معرفی کنیم و از نزدیک با مشتریان 
و دیگر شرکت ها آشنا شویم.« خوش رفتار معتقد 
است که »نمایشگاه الکامپ دو محور اصلی دارد؛ 
یکی از محورها به حضور مردم و مراجعه کنندگان 
به غرفه تبیــان و آشــنایی با آن برمی گــردد. محور 
دوم کــه از اهمیت بیشــتری نیز برخوردار اســت، 
بــه حضــور شــرکت ها در نمایشــگاه مربــوط 
می شــود. در واقــع، بازدید شــرکت ها از غرفه  های 
یکدیگر موجبات هم افزایــی و آورده زیادی را برای 

کسب وکارها فراهم می کند.«

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com

یکدیگر توضیح می دهد که بخش زیادی از تعاماتی که 
در این نمایشگاه شــکل می گیرد، به تعامل بین غرفه ها 
و کسب وکارهایی برمی گردد که به لحاظ مکانی در کنار 
یکدیگر قــرار دارنــد. ایــن تعامــل می تواند جالب باشــد 
و کســب وکارهایی را کــه متفــاوت هســتند، بــا یکدیگــر 

آشنا کند.
طالــب بیــان می کند کــه شــاهد حضــور اســتارتاپ های 
کوچــک و نوپایــی در نمایشــگاه بــوده کــه محصــولات و 
ســرویس های جالبــی دارنــد و برخــی حوزه هایــی که در 
گذشــته حضــور فعــال نداشــته اند نیــز در ایــن دوره بــا 
جدیت بیشتری شــرکت کرده اند. با این وجود،  به دلیل 
تبلیغــات ناکافــی و برگزاری نمایشــگاه در روزهــای کاری 

هفته، مردم عادی استقبال چندانی از آن نکرده اند.

 مشکل اساسی در 
حوزه سلامت این است 
که متولی قوی در این 
زمینه وجود ندارد و 
رگولاتورهایی چون 

تأمین اجتماعی، بیمه 
سلامت و نظام پزشکی  

به این حوزه لطمه 
زیادی وارد می آورند
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مدیرعامل دوران از حضورش 
در الکامپ بیست وششم 

گفت 

رونمایی از نسل 
جدید فایروال ها

شــرکت دوران از جملــه شــرکت های 
فناوری محور حاضر در بیست وششمین 
دوره نمایشگاه الکامپ بود. این شرکت 
در حالی در نمایشگاه بین المللی الکامپ 
شرکت و جدیدترین دســتاوردهای خود 
را بــه نمایــش گذاشــت که سال هاســت 
به دلیل مســائل مربــوط بــه محدودیت 
اینترنــت در ایــران تحــت تحریم هــای 

بین المللی قرار گرفته است.
مدیرعامــل  عابدی نــژاد،  علیرضــا 
داده پــردازی دوران در گفت وگو با کارنگ 
ضمــن معرفــی محصــولات و خدمــات 
جدید این شــرکت، گفت که در هشــت 
ســال تحریــم ســعی شــده تــا بــا تغییــر 
روش هــا بــرای بقــای دوران تــاش کنــد. 
عابدی نژاد حضور در این دوره از الکامپ 
را مثبــت ارزیابی کــرد و درباره اســتقبال 
بازدیدکنندگان گفت: »بازدیدکنندگان 
نمایشگاه الکامپ امسال تشنه آشنایی 
بــا محصــولات جدید حــوزه آی ســی تی 
بودند که این موضوع در افزایش استقبال 

از نمایشگاه الکامپ تأثیرگذار بود.«
عبادی نــژاد از معرفــی نســل جدیــد 
فایروال هــای دوران در الکامپ خبر داد و 
درباره معرفی سایر محصولات و خدمات 
جدید ایــن شــرکت در نمایشــگاه اظهار 
کــرد: »عــاوه بــر بازنویســی فایروال های 
دوران، در این دوره از نمایشگاه محصول 
جدیدی برای جداسازی شبکه های محلی 
یا داخلی »لــن« از اینترنــت و محصولی 
برای دسترســی به اپلیکیشــن ها بــه نام 

DTS را معرفی کردیم.
در حوزه خدمات نیز عاوه بر خدماتی که 
 SOC قباً در حوزه امنیت، تست نفوذ و
داشتیم، امســال چند خدمت جدید را 

معرفی کردیم.«

INTERVIEWگفت و گو

فعالان حوزه گردشگری آنلاین در پنل »استارتاپ های سفر: داستان موفقیت به سبک 
گردشگری« از مشکلات این صنعت گفتند 

درصنعتگردشگری
نوآورینداریم

فعالان کســب وکارهای گردشــگری آناین در پنلــی که در 
حاشیه بیست وششمین نمایشــگاه الکامپ برگزار شد، 
اعام کردند که بزرگ ترین مشکل این صنعت نبود نوآوری 
اســت. به بــاور آنهــا متأســفانه در حــوزه گردشــگری فاقد 
نــوآوری هســتیم  و کار اســتارتاپ ها در ایــن صنعت فقط 

بلیت فروشی شده است.
همچنین در ایــن پنل اعام شــد که اختاف  شــرکت های 
هواپیمایی با دولت در قیمت گذاری، هم اکنون بازار فروش 
بلیت های داخلی را ۳0 درصد کوچک کرده و در این شرایط 
حفظ نیروی انســانی برای آنها مشــکات بزرگی به وجود 

آورده است.
در ایــن پنــل تأکیــد شــد کــه دولــت بــا اعمــال قیمت های 
دستوری به دنبال افزایش ســفرهای تفریحی مردم است 
و این مسئله سبب شــده هم اکنون بلیت هواپیما، قطار و 

اتوبوس به سهولت در دسترس افراد نباشد.

 سرمایه گذاری در صنعت گردشگری و سفر 
جذابیت ندارد

توحیــد علی اشــرفی، معــاون بازاریابــی گــروه »علی بابــا« 
در پنــل »اســتارتاپ های ســفر: داســتان موفقیــت بــه 
ســبک گردشــگری« کــه در حاشــیه  نمایشــگاه الکامــپ 
بیست وششــم برگــزار شــد، گفــت: »در ســال های اخیــر 
دسترسی مردم به ســفرهای تفریحی با توجه به گرانی ها 
و تورم بســیار کمتر شــده اســت. افزایش هزینه های سفر 
سبب شده شهروندان ایرانی به سفرهای غیرتفریحی روی 
بیاورند و سفرهای تفریحی بیشتر به سفرهای یک روزه به 

مقاصد کوتاه مدت اختصاص یابد.«
معاون بازاریابی گروه علی بابا با بیان اینکه دولت با اعمال 

قیمت های دســتوری به دنبال افزایش سفرهای تفریحی 
مردم است، تأکید کرد: »این مسئله سبب شده هم اکنون 
بلیت هواپیما، قطار و اتوبوس به سهولت در دسترس افراد 

نباشد.«
علی اشرفی اظهار داشت: »قیمت گذاری دستوری میزان 
ســرمایه گذاری را در ایــن بخــش کاهــش داده و در حــال 
حاضر سرمایه گذاری در صنعت گردشگری و سفر در ایران 

جذابیت لازم را ندارد.«
بــه گفتــه او پیش تــر هزینــه 
اقامتگاه هــا ۴00 تــا 500 هــزار 
تومــان بــود، امــا افزایــش آن بــه 
پنــج میلیــون تومــان ســفرهای 
تفریحــی مــردم را کاهــش داده 

است.

نــوآوری؛ ضــرورت   
صنعــت  توســعه 

گردشگری ایران
در ادامــه ایــن پنــل مدیرعامــل 
نیــز  »فایتیــو«  شــرکت 
قیمت گــذاری در حــوزه بلیت را 
یکــی از اصلی تریــن مشــکات 

صنعت گردشــگری دانســت. همچنین او یادآور شــد که 
شــرکت های اســتارتاپی فعال در این صنعت باید نوآوری 

بیشتری داشته باشند.
کامیــار ایرانــی در ایــن مــورد گفــت: »هرچنــد در فــروش 
بلیت های داخلی پروازها مشکات زیادی داریم، اما همه 
شــرکت ها و اســتارتاپ ها در صنعــت گردشــگری و ســفر 

باید از تجربه یکدیگر اســتفاده کنند و خاقیــت و نوآوری 
از ضروریات توســعه صنعت گردشــگری و ســفر در ایران 

است.«
ایرانی بیان کرد: »استفاده از هوش مصنوعی در حوزه های 
گردشــگری جهان به مرور رایج می شــود و این مهم باید در 
فرایندهای ســفر در کشــورمان مورد توجــه قرار گیــرد.« او 
ادامه داد: »اســتارتاپ ها در هفت یا هشت سال فعالیت 
در فضای مجازی تجربه خوبی 
کسب کرده اند، اما چالش ها و 
مشــکات در این بخــش رفتار 
مشــتریان مــا را تغییــر داده 

است.«

 گردشــگری پایــدار را 
تقویت کنیم

کســب وکار  بنیان گــذار 
در  »کاریفــان«  گردشــگری 
ایــن پنــل از کمکــی کــه فضای 
مجــازی و اســتارتاپ های حوزه 
گردشــگری بــه ســفر مــردم 
کرده اند، گفت و اینکه این فضا 
نیازمند نوآوری بیشــتری برای 

رشد است.
او اعام کرد: »۱5 ســال پیش مردم برای خرید بلیت سفر 
باید به شــکل حضوری به آژانس های مســافرتی مراجعه 
می کردند، امــا هم اکنون می تواننــد بلیت خــود را از طریق 
فضای مجازی خریداری کنند.« ســهیا آرمک ادامه داد: 
»مســافران پس از خرید بلیــت می توانند تمــام اطاعات 

در گفت و گو با هم بنیان گذار 
پی پینگ مطرح شد 

بررسی فلسفه ارائه 
مشاوره مالیاتی رایگان 

به کسب و کار ها در 
الکامپ

شــرکت مانــا تدبیــر آواتــک )پی پینــگ(، پرداخت یــار 
رســمی بانک مرکــزی، یکــی از پرداخت یارهــای حاضر در 
بیست و ششــمین نمایشــگاه بین المللــی الکترونیــک، 

کامپیوتر و تجارت الکترونیک )الکامپ( بود.
پی پینــگ ســرویس های متنوعــی بــه کســب و کارها ارائــه 
می دهد؛ اما آیتم مالــی، درگاه پرداخت شــخصی، فاکتور 
پرداخــت، وب ســرویس ها و ســرویس ســازمانی از جملــه  
ســرویس هایی هســتند که در ایــن نمایشــگاه بــه کاربران 

معرفی و ارائه شد.
بــه گفتــه مســعود مشــهدی، هم بنیان گــذار پی پینــگ، 
امــکان ارائه مشــاوره مالیاتــی با هــدف کاهــش دغدغه ها 
و چالش هــای کســب و کارها در برخــورد با مالیــات اجرایی 
شــده و این نمایشــگاه فضای مناســبی برای حضــور افراد 

و کسب و کارهایی بود که به مشاوران مالیاتی نیاز دارند.

 ورود شش میلیون نفر به فضای مالیاتی
او ادامــه داد: »مــا ســعی کردیــم  بــا برگــزاری رویدادهــا و 
دورهمی هــا از دغدغــه کســب و کار ها بکاهیــم. حضــور 
مشاوران مالیاتی کار مثبتی بود و افراد زیادی برای مشاوره 

به غرفه مراجعه کردند.«
مشهدی با اشاره به اینکه ساپورتیو بودن و پشتیبانی قوی 
یکی از اصلی ترین موضوعاتی است که پی پینگ در طول 
فعالیت خود تاش کرده به آن توجهی جدی داشته باشد، 
گفت: »یکی از موضوعاتی که پی پینگ در الکامپ سعی   
کرد به آن توجــه کند، همین مورد بــود که در ارائه مشــاوره 
مالیاتی رایگان به کســب و کارها در نظر گرفته شد. انتهای 

افزایش هزینه های 
سفر سبب شده 

شهروندان ایرانی به 
سفرهای غیرتفریحی 
روی بیاورند و سفرهای 

تفریحی بیشتر به 
سفرهای یک روزه 

به مقاصد کوتاه مدت 
اختصاص یابد
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مورد نیاز سفر خود را از فضای مجازی تهیه کنند.«

او تأکید کرد: »متأسفانه ما در حوزه گردشگری فاقد نوآوری 
هستیم و کار استارتاپ ها در این صنعت فقط بلیت فروشی 
شده است. در چند سال گذشته فروش بلیت هواپیما؛ آن 
هم در مسیرهای داخلی مشکات زیادی داشته، در حالی 
 که در جهان همه به دنبال گردشگری پایدار هستند، ولی در 

ایران این مقوله مهم مورد توجه قرار نگرفته است.«
او خواســتار توجه و برنامه ریزی برای سفرهای سالمندان، 
معلولان و سایر اقشار جامعه شد و تأکید کرد که باید با ارائه 
نوآوری های جدید، زمینه رونق کسب وکارهای گردشگری و 

سفر در کشور فراهم شود.

 صنعتی فاقد خلاقیت
در ادامه فرید یکانی، مدیر ارشد بازرگانی »اسنپ تریپ« 
اعام کرد که توجه به خواسته مشتریان در سفر باعث خلق 
ارزش افزوده بیشتر می شود و ارائه تجربه های جدید به آنها 
در سفر، نیازمند زیرساخت های صنعت گردشگری است.

یکانی هم از نبود نوآوری در این صنعت گایه کرد و گفت: 
»صنعت گردشــگری در ایــران فاقد خاقیت هــای جدید 
است و هنوز هم درگیر کارهای پیچیده در حوزه گردشگری 

کشور هستیم.«
مدیر ارشد بازرگانی اسنپ تریپ  با اشاره به اینکه ماهانه 
به طور متوسط در پروازهای داخلی کشورمان یک میلیون 
و 500 هــزار بلیــت بــه فــروش می رســد و اســتارتاپ ها بــا 

ســه یا چهار درصد ســود، بلیت فروشــی می کنند، یادآور 
شــد: »اختافــات شــرکت های هواپیمایــی بــا دولــت در 
قیمت گذاری، هم اکنون بازار فروش بلیت های داخلی را ۳0 
درصد کوچک کرده و در این شــرایط حفظ نیروی انسانی 

برای ما مشکات بزرگی به وجود آورده است.«

 ضــرورت استانداردســازی ارائــه خدمــات 
کیفی به مسافران

بهرام مشرفی، بنیان گذار و مدیرعامل شرکت »یوتوپین« 
نیز از نبود ایجاد یک استانداردســازی مناسب برای سفر 
مردم نام برد و گفت: »متأســفانه ما نمی توانیم یک سفر 
بــا اســتانداردهای مناســب برای قشــر متوســط بــه بالای 
کشورمان برنامه ریزی کنیم. هزینه های رستورانی مسافران 
بین راهــی بســیار افزایــش یافتــه و از طرفی سیاســت های 

نادرست دولتی به حوزه گردشگری لطمه زده است.«
مشرفی تأکید کرد: »مسئله تأمین امکانات در سفر مهم 
اســت و تهیه بلیت هواپیما، قطار و اتوبوس پایه اساســی 
صنعت گردشــگری اســت و اگر با این شــرایط جلو برویم، 
از صنعــت گردشــگری و ســفر در کشــورمان چیــزی باقی 
نمی مانــد.« او تصریــح کــرد: »استانداردســازی و نــوآوری 
مسئله مهم ما در صنعت گردشگری اســت و باید تاش 
کنیم زمینه استانداردســازی ســفر و بســته های مناسب 
گردشگری در کشــور رایج شــود تا تمام ســلیقه ها بتوانند 

سفرهای تفریحی خود را انجام دهند.«

 گفت و گو با مدیرعامل شرکت به پرداخت ملت
درباره حضور در نمایشگاه الکامپ 

منتظر اتفاقات جدید باشید

INTERVIEWگفت و گو

به پرداخــت ملــت در الکامــپ بیست وششــم از 
برنامه  هــای خود بــرای توســعه بازار ســخن گفت؛ 
برنامه هایــی کــه بــه  گفتــه محمدمهــدی تقی پور، 
مدیرعامل به پرداخت ملت، مسیر آینده صنعت 
را تغییر خواهــد داد. او گفت عملکــرد به پرداخت 
ملت نشانه ای روشن از باور عمیق این مجموعه به 
نوآوری، فناوری و تخصص اســت. تقی پور رویکرد 
تعامل گرایانه و توسعه ای به پرداخت ملت نسبت 
به کســب و کارها و رفــع نیازها و دغدغه هایشــان را 

شرح داد.

نمایشــگاه های  عجین شــدن 
تخصصی صنعــت بانکــداری با 

الکامپ
محمدمهدی تقی پور درباره هدف به پرداخت ملت 
از حضــور در الکامپ گفت: »شــرکت به پرداخت 
ملت بــا طیــف وســیعی از مشــتریان از حوزه های 
گوناگون از جمله بانک ها، نفت و گاز، شرکت های 
آی تی، شــرکت های پخش، فروشــندگان خرد و... 
تعامل دارد. بخش مهمی از مشتریان ما که سطح 
و کیفیــت تعامــل و ارتباطات مــان با آنها پیوســته 
رو بــه گســترش اســت، کســب و کارهای آنایــن و 
دیجیتــال هســتند؛ بنابرایــن حضــور در الکامــپ 
که نمایشــگاهی تخصصی در حوزه آی تی است، 
از چند جنبه برایمان مهم اســت. نخســت اینکه 
به پرداخــت ملــت شــرکتی فنــاور و دارای بدنــه ای 
تخصصــی و فنی اســت. مــا اگرچــه می توانیــم در 
نمایشــگاه های تخصصــی صنعــت پرداخت هم 
حضور یابیم، اما حضورمان در نمایشگاه با توجه 
به اینکه اکثر بازدیدکنندگان الکامپ، عاقه مندان 
به حوزه آی تی و فعــالان و جامعه متخصصان این 
حوزه اســت، در زمینه تقویت و ارتقای نیروی فنی 
و متخصــص به ما کمــک می کنــد.« او ادامــه داد: 
»گذشته از این، به پرداخت ملت شرکتی B2B است 
که عمده تمرکزش بر فروش محصولات و خدمات 
به دیگر شرکت هاست. بخش عمده شناخته بودن 
ما در صنعت حاصل حضور در صنعت بانکداری و 
پرداخت است، اما باید در صنایع هم جوار از جمله 
آی سی تی هم شناخته شویم. حضور در نمایشگاه 
الکامــپ در ایــن زمینه به ما کمــک کرد. به بــاور ما 

رویدادهای تخصصی حوزه آی تی و آی سی تی اگر 
نگوییم بیشتر، دســت کم به  اندازه نمایشگاه های 
تخصصی صنعت بانکداری اهمیت دارد؛ چراکه 
ایــن دو صنعــت در ســال های اخیــر بســیار با هم 

عجین شده اند.«

الکامپ؛ فرصتی برای 
همکاری های بیشتر

او درباره رونمایی و معرفی سرویس ها و محصولات 
جدید در نمایشگاه الکامپ پاســخ داد: »آنچه در 
نهایت چه در الکامپ و چه در دیگر رویدادها برای ما 
مهم است، معرفی سرویس های جدیدمان است. 
منتها اجــازه بدهیــد موضــوع را کمی باز کنــم. اگر 
بخواهیم سرویس های به پرداخت را در دسته بندی 
ساده ای بگنجانیم، نخست به محصولات فیزیکی 
می رسیم. محصولات فیزیکی شرکت به پرداخت 
شامل طیفی گوناگون از دستگاه های کاسیک تا 
هوشمند کارت خوان سیار و همچنین راه حل هایی 
بــرای رفــع مشــکات پرداخــت اصنــاف گوناگــون 

است.«
او گفــت: »دســته دیگــر محصــولات شــرکت 
به پرداخت، نرم افزاری اند که به رفع مشکات روزانه 
کسب و کارها کمک می کنند. هدف ما در سال جاری 
تمرکز روی دستگاه های الکترونیکی هوشمند و از 
جمله کارت خوان هــای ســیار اندرویدی اســت که 
قابلیت های جدیدی نظیر سرویس های انبارداری 
تا سرویس های حسابداری، سرویس های مدیریت 
زنجیره تأمین و سرویس های ســفارش گذاری روی 
آنها ارائه خواهد شد. عاوه بر ارائه این دستگاه های 
الکترونیکی هوشمند به مشتریانی که در آینده به 
سراغ مان خواهند آمد، سرویس های مورد نیازشان 
را ارائه خواهیم داد و با آنها وارد رابطه و تعامل مالی 
خواهیم شــد که این رابطه هم بر اســاس فروش یا 
اجاره دستگاه ها و هم بر اساس آبونمان سرویس ها 
صورت می گیــرد. طیف خدمــات آینده ما بســیار 
متنوع است و تا جایی پیش خواهد رفت که حتی 
بر دســتگاه های فیزیکی هم به ارائه سرویس های 
ابری بپردازیم. در نمایشگاه الکامپ امسال، برخی 
از ایــن خدمــات را روی دســتگاه های جدیدمان به 

نمایش گذاشتیم.«
خــرداد و تیــر بحبوحه فضــای مالیاتی اســت و بر اســاس 
شنیده ها امســال شــش میلیون پذیرنده قرار اســت وارد 
فضای مالیاتی شــوند که بایــد اظهارنامه مالیاتی داشــته 
باشــند. ما بــا درک این موضوع مشــاوران مالیاتــی خود را 

به صورت رایگان در اختیار افراد قرار دادیم.«
در بحث دونیشــن ایــن مجموعه ســرویس دیگری تحت 
عنوان حمایت مالی ارائه می دهد که به افراد کمک می کند 
تا به خیریه ها، اینفلوئنســرها، تولیدکننــدگان و... کمک 

مالی کنند.

 حضور رسانه های اثربخش در اکوسیستم 
پرداخت یاری ها

او درباره دلیل حضور کم پرداخت یارها در نمایشگاه گفت: 

»تا جایی که اطــاع داشــتم پرداخت یارهای دیگــر نیز به 
حضــور در نمایشــگاه تمایل داشــتند، امــا به دلیــل اقدام 
دیرهنگام موفق به دریافت غرفه نشدند. همچنین وقفه 
چهارساله الکامپ شــرکت ها را دچار چالش کرده بود که 

آیا امسال هم ممکن است لغو شود؟«
هم بنیان گذار پی پینگ ادامه داد: »این را هم در نظر بگیرید 
که سلیقه اکوسیستم در بحث رویداد در چهار سال اخیر 
دستخوش تغییرات شــده و ما شــاهد رویدادهایی بودیم 
که  مشخصاً کسب وکارها و رسانه های اکوسیستم برگزار 
کردند کــه در این ســال ها به شــدت اثربخش بوده اســت؛ 
رویدادهایــی که شــاید از نظــر مقیاس بــه انــدازه الکامپ 
بزرگ نباشد، اما اثربخشــی، تعامات و شبکه سازی آنها 

به مراتب بیشتر از الکامپ است.«
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رونمایی از چهره جدید 
کوینینو در الکامپ 

ارائه خدمات 
 سرمایه گذاری

و وام دهی 
صرافــی آنایــن ارز دیجیتــال کوینینو در 
حالــی در بیست وششــمین نمایشــگاه 
الکامــپ حضــور داشــت کــه بــه گفتــه 
مدیرعامــل ایــن شــرکت، کوینینــو قــرار 
بــود بــا ارائــه برخــی خدمــات مالــی نظیر 
ســرمایه گذاری و وام دهــی در قالــب یــک 
پلتفرم مالــی و رمــزارزی بــه فعالیت خود 
ادامــه دهــد. مدیرعامــل کوینینــو اولیــن 
حضور اکوسیســتم رمــزارزی کشــور را در 
نمایشگاه الکامپ مثبت ارزیابی می کند 
و معتقد است این حضور هرچند با حدود 
پنج درصد از ظرفیت اکوسیســتم رمزارز 
کشــور از لحاظ تعــداد شــرکت ها صورت 
گرفتــه، ولــی می توانــد ســرآغاز اتفاقــات 
مثبت در رگولاتوری رمزارز کشــور باشــد. 
جمشید عباس پور، مدیرعامل مجموعه 
کوینینــو در حاشــیه نمایشــگاه الکامــپ 
در خصــوص حضــور در ایــن نمایشــگاه 
می گویــد: »بعــد از چنــد ســال وقفــه در 
برگــزاری نمایشــگاه الکامپ امیــد زیادی 
نسبت به پیامدهای مثبت حضور در این 
نمایشــگاه داریــم؛ چراکه مورد اســتقبال 
بازدیدکنندگان و عاقه مندان قرار گرفت.« 
بنــا بــر توضیحــات او، یکــی از برنامه های 
ویــژه کوینینو کــه از چند مــاه گذشــته در 
حــال اجراســت، خــروج از ارائــه خدمات 
صــرف یــک صرافــی رمــزارزی اســت و 
کوینینو قرار اســت پلتفــرم خدمات مالی 
و رمــزارزی باشــد، نــه صرفــاً یــک صرافی 
آناین ارز دیجیتــال. مدیرعامل کوینینو 
در ایــن خصــوص توضیــح می دهــد کــه 
بــرای تبدیل شــدن ایــن صرافــی بــه یــک 
پلتفرم مالــی و رمزارزی نقشــه راه دقیقی 
برنامه ریزی شده که در مراحل اولیه شامل 
20 ســرویس مشــخص بــرای رونمایــی تا 
پایان سال جاری است که به نوبت تا پایان 

سال ۱۴02 رونمایی می شوند.

INTERVIEWگفت و گو

در پنل »اکوسیستمی که همه را غافلگیر کرد« مطرح شد 

درایرانمارکتکپسههزارمیلیاردی
روزانهو۱۵میلیونکاربررمزارزیداریم

پنل تخصصی با عنوان »اکوسیستمی 
که همــه را غافلگیر کــرد« با حضور 
مدیــران عامــل صرافی هــای 
در  کشــور  مطــرح  رمــزارز 
بیست وششــمین نمایشگاه 
بین المللــی الکامــپ برگــزار 
شــد. وضعیــت کنونــی بــازار 
ایــران،  رمــزارز  اکوسیســتم  و 
رونــد رشــد کســب وکارها و چالش هــا و 
فرصت های این حوزه از محورهای اصلــی گفت وگو در این 

پنل بود.
امیرحســین راد، مدیرعامــل نوبیتکس؛ محمــد حکیمی، 
مدیرعامل رمزینکس؛ محمد قاسمی، مدیرعامل مزدکس؛ 
احسان مهدی زاده، قائم مقام والکس و امیرحسین مردانی، 

مدیرعامل بیت پین از شرکت کنندگان این پنل بودند.

 ضریــب نفــوذ رمــزارز در ایــران بیــن 10 تا 12 
درصد است

در ابتــدای ایــن نشســت احســان مهــدی  زاده، قائم مقــام 
والکس در پاسخ به این ســؤال که چه فرصت هایی در برابر 

اکوسیستم رمزارزی ایران وجود دارد، گفت: »پرواضح است 
که در این چهار ســال تــا چه حد ضریب نفوذ اکوسیســتم 

بالا رفته است.«
او اضافــه کــرد: »شــاید چهار ســال قبــل تعداد شــرکت ها 
کم یا زیرزمینــی بودند، اما اکنــون به جرئــت می توان گفت 
کــه کســب وکارهای رمــزارزی از گســتردگی و ضریــب نفوذ 
قابل توجهی؛ چه در جهــان و چه در داخل ایــران برخوردار 

هستند.«
او در ادامه افزود: »ضریب نفوذ رمزارز در جامعه ایران  بین 
۱0 تا ۱2 درصد و در ترکیه ۹ درصد است. اما نکته جالب توجه 
این اســت که با وجــود آزادی عملی که در کشــور همســایه 
وجود دارد، خدمات شرکت های ترک از کف استانداردهای 

ایران پایین تر است.«

محدودیت های رگولاتوری، به فرار سرمایه منجر می شود
مهــدی زاده مطــرح کــرد: »امــا به دلیــل عــدم اعتمــاد بــه 
قانون گذاری در ایران، متأسفانه این سرمایه در سایر کشورها 

استفاده می شود.«
مهــدی زاده تصریح کــرد: »اگر مدیریــت به گونــه ای بود که 
حجم عمده معامات ایرانیان به جای صرافی های خارجی 

در داخل انجام می گرفت، سرمایه قابل  توجهی در کشور به 
گردش درمی آمد. باید توجه داشت که با روند فعلی در چهار 
سال آینده تجربه رشد چهار سال قبل را نخواهیم داشت و 
سؤال اینجاســت در حوزه ای که رگولاتوری مطمئنی ندارد، 

چطور مالیات برای آن در نظر گرفته می شود.«
مهدی زاده در تکمیــل صحبت های خــود در خصوص فرار 
سرمایه گفت: »ســال 20۱۷ در کره جنوبی رگولاتوری وجود 
نداشــت و حجم بــازار رمــزارز ایــن کشــور در آن زمــان، ۳.5 
میلیارد دلار بود، اما پس از تنظیم قوانین و افزایش نظارت ها 
در ســال 202۱، حجم ترید در این کشــور ۸۳ درصد کاهش 
داشت؛ بنابراین هر زمان که محدودیت ایجاد شود، شاهد 

خروج سرمایه خواهیم بود.«

 کســب وکارهای رمــزارزی ســتاره الکامــپ 
هستند

مهــدی زاده با یــادآوری ممنوعیت ماینینــگ در دولت قبل 
گفت: »در دوره ای ماینینگ دلیل اصلی قطعی برق عنوان 
می شــد، امــا در نهایــت مشــخص شــد میزانــی کــه عنوان 
می شــد، بــرق مصــرف نمی شــد. امــا اگــر در آن دوره چنین 
محدودیتی ایجــاد نمی شــد، وضعیــت ایــران در ارزآوری را 
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مدیرعامل آبان تتر مطرح کرد

امکان وام دهی رمزارزی برای همه کاربران این صرافی

INTERVIEWگفت و گو

صرافی رمزارز آبان تتر در بیست وششــمین دوره 
از نمایشــگاه الکامــپ اعام کــرد که در نظــر دارد 
وام دهــی رمــزارزی از طریــق وثیقه گــذاری ارزهای 

دیجیتال را در اختیار همه کاربران خود قرار دهد.
آبان تتر یک صرافی آناین رمزارز است که بیش از 
۴00 ارز را به صورت بیست وچهارساعته در هفت 
روز هفته، پشــتیبانی می کند. آبان تتر همچنین 
خدمات خرید و فروش ارز دیجیتــال را به صورت 

حضوری نیز ارائه می دهد.
فرهــاد فــاح، مدیرعامــل آبان تتــر در خصــوص 
اولیــن حضــور جــدی رمزارزهــا در الکامــپ 
و پذیــرش ایــن کســب وکارهای رمــزارزی گفــت: 
»رشد کسب وکارهای رمزارزی از جمله صرافی ها 
در طــول دوره کرونــا ســرعت گرفــت و در آن دوره، 
نمایشگاه الکامپ برگزار نشد. گمان می کنم اگر 
در سال های پیش هم این نمایشگاه برگزار می شد، 

می توانستیم شاهد حضور رمزارزی ها باشیم.«
فاح ادامه داد: »ســؤال این اســت کــه آیا حضور 
جــدی رمزارزهــا در الکامــپ، به معنای رســمیت 
بخشیدن به آن است؟« به گفته فاح، فناوری های 
جدید غالباً با نوعی بدبینی عمومی همراه است؛ 
اما فنــاوری به تدریج مســیر خــود را باز کــرده و در 
زندگی عموم افراد جا می افتد، مثل همان اتفاقی 
کــه بــرای اینترنــت افتــاد. او ادامــه داد: »حــوزه 
رمزارز و باکچین، نوپا و جدید اســت و پروژه های 
کاهبــرداری مختلفــی در آنهــا ایجــاد می شــود، 
اما این بــه معنای اشــتباه و بد بــودن کل صنعت 

باکچین نیست.«
مدیرعامل صرافی رمزارز آبان تتر در ادامه اضافه 
کرد: »زمانی کــه فناوری و صنعــت مالی جدیدی 
ایجاد می شــود، با نوعــی مخالفت همراه اســت. 
بنابراین حضور در الکامپ را به معنای رســمیت 
بخشیدن به این حوزه نمی دانم، اما حاکمیت ها 
در نهایت نمی توانند با ورود فناوری مخالفت و از 

آن ممانعت کنند.«

الکامــپ، فرصتــی بــرای بیــان 
دغدغه ها

مدیرعامــل آبان تتــر در خصــوص اســتفاده 

از ظرفیت هــای نمایشــگاه بــرای تعامــل با ســایر 
کسب وکارها و همچنین بخش های دولتی مطرح 
کرد: »مــا در ایــن نمایشــگاه بــا مدیــران بانک ها، 
نهادهــای دولتــی - حاکمیتــی و قانون گــذاری در 
خصــوص چالش هــای کســب وکارمان گفت و گو 

داشتیم.«
او در خصــوص محوریت گفت و گوهــا و تعامات 
ایجادشــده در نمایشــگاه ادامه داد: »مــا مالیات 
فعالیت های اقتصادی خــود را به دولت پرداخت 
می کنیم، اما در قبال آن انتظار خدمات و حمایت 
داریــم. از آنجایی کــه تعریف روشــنی از رمــزارز و 
دارایی دیجیتال در کشور ما عنوان نشده، رگولاتور 
نیز نمی تواند امور مالیاتی این حوزه را روشن کند 
و این یکی از مطالبات مــا در گفت و گو با نهادهای 

دولتی طی این نمایشگاه بوده است.«
او با اشاره به خروج سرمایه کاربران رمزارزی ایران 
به صرافی هــای خارجی مطرح کــرد: »صحبت ها 
و تصمیمــات اشــتباه، موجــب کــوچ کاربــران از 
پلتفرم هــای داخلــی می شــود و ریســک فعالیت 
کاربران در حوزه رمزارز را بالا می برد. عنوان شــدن 
اخباری از جمله مالیات بر عایدی سرمایه شامل 
رمزارزها، یکی از مثال های اخیر در این خصوص 

است.«

B2B تقویت ارتباطات 
فرهــاد فــاح در خصــوص علــت حضور 
آبان تتــر در بیست و ششــمین دوره از الکامــپ 
مطرح کــرد: »مهم ترین علــت ما بــرای حضور در 
این رویداد، تقویت ارتباطات B2B بوده اســت. با 
توجه به وقفه ایجادشده در برگزاری این نمایشگاه 
و زمــان آن، عمده حاضــران این نمایشــگاه همان 
کسب وکارها هســتند و هدف ما نیز از حضور در 
الکامپ، آشنایی و تعامل بیشتر با این مجموعه ها 

و شناسایی فرصت های همکاری بود.«
فاح در ادامه اشــاره کرد که آبان تتــر بازخوردهای 
مثبتــی از تعامــات بــا کســب وکارهای حاضر در 
الکامــپ داشــته و طبــق صحبت هــای اولیــه  در 
خصــوص قراردادهای همکاری، به توافق رســمی 

نزدیک شده است.

متحول می کرد.«
او اضافه کرد: »اما در تمام این دوران، استقبال مردم به دلیل 
شرایط تورمی در کشــور نســبت به بازار رمزارز بیشتر شد. 
بنابراین اگر در این دوره عنوان می شــود که کســب وکارهای 
رمزارزی ستاره الکامپ هســتند، در حال حاضر نه تنها در 
ایران، بلکه در سایر نقاط دنیا در نمایشــگاه هایی که برگزار 
می شــود، صرافی هــای رمــزارزی ســتاره های ایــن رویدادهــا 

هستند.«

 رشــد اکوسیســتم رمــزارزی، دولــت را از 
تصمیمات سلبی به محدودیت و نظارت سوق 

داده است
در بخش دیگری از این نشست امیرحسین راد، مدیرعامل 

خصــوص  در  نوبیتکــس 
فرصت ها و چالش هایی که پیش 
روی اکوسیســتم رمــزارزی ایران 
وجود دارد، گفت: »در خصوص 
آینــده  در  کــه  چالش هایــی 
ممکن اســت بــرای صرافی های 
رمزارزی وجود داشته باشد، اگر 
به گذشــته بنگریــم، ســال های 
۱۳۹۹ و ۱۴00 نمی دانســتیم کــه 
صرافی ها وجود خواهند داشت 
یــا خیــر و ایــن نگرانی به شــدت 

وجود داشت.«
راد اضافه کرد: »اما هرچه جلوتر 
رفتیم کانال های ارتباطی با بدنه 
دولت و مجلس شــکل گرفت و 

دغدغه ها و نیازها مورد گفت وگو قرار گرفت.«
راد ادامه داد: »با بزرگ شدن اکوسیستم رمزارز، اتفاق نظری 
در دولت به وجود آمد که دست به تصمیمات سلبی نزند. 
در واقع نگاه ها از دیده حذف، به سمت محدودیت و نظارت 
بیشتر چرخیده که از جمله آن می توان به نظارت بیشتر بر 

درگاه های ورود پول اشاره کرد.«

 محدودیت ها، فعالیت رمزارزی را زیرزمینی 
یا برون مرزی می کند

راد در ادامه هشدار داد: »اگر محدودیت ها از حدی بیشتر 
شود، این ریسک وجود دارد که سرمایه از پلتفرم های بومی 

فرار کند و به سمت پلتفرم های زیرزمینی و خارجی برود.«
نوبیتکــس در  راد، مدیرعامــل شــرکت  امیرحســین 
خصــوص آســیب هایی کــه محدودیت هــای رگولاتــوری به 
ایــن کســب وکارها وارد می کند نیــز افــزود: »اتفاقــی مانند 
محدودیت 25 میلیون تومان برای جلوگیری از خروج ارز در 
صرافی های دیجیتال آسیب زننده اســت و همین حالا هم 
به کسب وکارها آســیب زده، اما به هرحال مشتری راه خود 

را پیدا می کند.«

 بلاکچین هنوز واقعاً غیرمتمرکز نشده است
او یــادآور شــد: »از چهــار ســال قبــل تاکنــون شــرکت هایی 
می بینم که اصاً وجود نداشته اند یا کوچک بوده اند؛ مانند 
بایننس کــه ناگهان بــه بزرگ تریــن صرافی رمــزارزی جهان 
تبدیل شــد، اما اگر از نگاه پیش بینی آینده به موضوع نگاه 

کنیم، دو ترند اصلی وجود دارد.«
راد در خصــوص ایــن دو ترند گفت: »یکــی بحث باکچین 
است که هنوز غیرمتمرکز واقعی نشده و حوزه دیگر هوش 
مصنوعی اســت که طبیعتاً ســرمایه های زیــادی را به خود 
جــذب خواهــد کــرد. شــاید در ســال آینــده از ایــن حوزه ها 
حمایت شود، زیرا در صورت عدم حمایت سرمایه های این 

حوزه به خارج از کشور فرار خواهند کرد.«
او اضافه کرد: »خاطرمان باشد،کریپتو هرچه بیشتر با زندگی 
مردم عجین شود، اتفاقات خوبی برای مردم رقم می زند و دو 
اقــدام باید در این زمینــه رخ دهد؛ یکی بحــث پرداخت ها و 

دیگری ورود سازمان های سنتی به این حوزه است.«

 صرافی هــای داخلــی در بحــث زیرســاخت 
نه تنها دست کمی از بسترهای خارجی ندارند، 

بلکه بهتر هم هستند
امیرحسین مردانی، مدیرعامل بیت پین در بخش دیگری از 
این نشست در پاسخ به این سؤال که آیا بزرگ نمایی در نحوه 
فعالیت پلتفرم های تبادل باعث نشده که توقع از آنها نیز در 
بحث هایی مانند مبارزه با پول شویی و کشف تقلب افزایش 
پیدا کند، گفت: »شــواهد نشــان می دهد که این پلتفرم ها 
نه تنها آسیب زا نیستند، بلکه توزیع ثروت را فقط برای خود 
انجام نمی دهند.« مردانی ادامه داد: »در واقع بازار رمزارزی 
ایران چند بخش است که 50 درصد در داخل و 50 درصد در 
خارج از ایران وجــود دارد. یعنی 
در نبود پلتفرم هــای داخلی این 
50 درصد نیز به خارج از کشــور 
می رونــد کــه هیــچ محدودیت و 
نظارتــی از داخــل روی آن وجود 
نــدارد.«  او در ادامه افزود: »این 
یک واقعیت است که در بحث 
زیرساخت نه تنها دست کمی از 
بسترهای خارجی نداریم، بلکه 
بهتر هم هستیم. هدف ما سود 
کســب وکار در راســتای منافــع 
ملــی اســت و در بحــث قانونــی 
مانند حســاب های اجاره ای و... 
نیــز در حــال کمک به سیســتم 
قضایی هستیم و ســرنخ ها را از 

صرافی های رمزارز به دست پلیس فتا می رسانیم.«

 بازار رمزارز ایران 1۵ میلیون کاربر دارد
مردانــی همچنین در پاســخ بــه این ســؤال کــه صرافی های 
ایرانی تا چه حد ظرفیت جــذب کاربر دارند، گفــت: »ما در 
حال حاضر از کلمه صرافــی عبور کرده ایــم و خدمات مالی 
که این اکوسیســتم ارائه می دهد، بســیار متفاوت است.« 
مردانــی اضافه کــرد: »اگر مــا بتوانیم ایــن فضــا را به فضای 
بانکداری متصل کنیم و کریپتو بانک ها را شکل دهیم، دایره 
مخاطبان ما می تواند بــه ۸0 میلیون نفر برســد و فضا برای 
نقل و انتقالات بین المللی به خصوص برای صنایع را فراهم 
کند. اما در حال حاضر حدود ۱5 میلیون نفر در ایران درگیر 

بازار رمزارز هستند.«

 ســرویس های جدیدی کــه کســب وکارهای 
رمزارزی می توانند ارائه دهند

محمــد حکیمــی، مدیرعامــل رمزینکــس در خصــوص 
ظرفیت هــای پیــش روی کســب وکارهای رمــزارزی در ایــران 
گفت: »اگرچه ما یک بنگاه خصوصی هســتیم، اما هدف، 
خلق ارزشی است که ایرانی ها و غیرایرانی ها در فضای رقابتی 
بین المللی بتوانند از آن اســتفاده کنند. مــا در حال رقابت 
با صرافی هــای خارجــی هســتیم و در این فضا خلــق ارزش 
می کنیــم.«  او در ادامه افزود: »در ظرفیت ایجادشــده یک 
سرویس 2۴ساعته در دسترس کاربران قرار می گیرد، اما برای 
رفع نیازمندی های دولت و مردم باز هم جای کار وجود دارد. 
مثل پرداخت وام که در سیستم بانکی بسیار زمان بر است، 
اما در کسب وکار رمزارزی این اقدام بسیار سریع و حتی بدون 

نیاز به ضامن پرداخت می شود.«
حکیمی همچنین در خصوص اندازه بازار رمزارز در ایران و 
پیش بینی آینده گفت: »اندازه حدودی بازار ایران سه هزار 
میلیارد تومان حجم معامــات روزانه یا حجــم مارکت کپ 
ایران است، اما با وجود شرایط حاکم پیش بینی آینده بسیار 
سخت اســت، ولی واقعیت آن اســت که در شرایط تحریم 
ما می توانیم هزینه های زیاد کاربــران ایرانی برای خریدهای 

خارجی را کاهش دهیم.«

 از چهار سال قبل 
تاکنون شرکت هایی 

می بینم که اصلًا 
وجود نداشته اند یا 

کوچک بوده اند؛ مانند 
بایننس که ناگهان به 
بزرگ ترین صرافی 

رمزارزی جهان تبدیل 
شد
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حضور اپراتور دولت 
 الکترونیک آستان
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معرفی 
سرویس های بدنه 
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شــرکت »آســتان« به عنــوان اپراتــور 
مســتقل و خصوصــی دارای مجــوز از 
ســازمان فنــاوری اطاعــات در غرفــه 
ســازمان فنــاوری اطاعــات واقــع در 
طبقه اول سالن خلیج فارس نمایشگاه 
الکامپ با هدف معرفی خدمات دولت 

الکترونیک حاضر شده بود.
بــه گفتــه نیمــا خــادم زاده، مدیــر فروش 
شرکت نوآوران توسن، این شرکت با اتکا 
بر تجربه بیش از ۱0 ساله مجموعه توسن 
در زمینــه ارائه خدمــات و ســرویس های 
اســتعامی دولت الکترونیــک فعالیت 
می کنــد. ماحصل حضور توســن در این 
۱0 ســال، بیش از چهار میلیارد تراکنش 
در ســال بیــن دســتگاه های دولتــی و 
غیر دولتی بــوده اســت. آســتان امیدوار 
اســت بتواند بــا بهره گیــری از این تجربه 
وظیفــه و رســالت برقــراری ارتبــاط میان 
درگاه عمومی مرکز تبادل اطاعات دولت 
موســوم به PGSB را با بخش خصوصی 
بــه انجــام برســاند. او می گویــد: »هــدف 
اصلی آســتان برای حضور در نمایشگاه 
الکامپ، معرفی شرکت به فعالان جدید 
فضای فناوری اطاعات کشور و همچنین 
ارائــه ســرویس های جدیــد درگاه دولــت 
الکترونیک برای تعامل بیشتر با فعالان 
ایــن حــوزه بــود.« خــادم زاده ادامــه داد: 
»قصد داریم نویدبخش این باشیم که با 
گسترش سرویس های استعامی دولت 
الکترونیک ، تعامات اقتصادی در کشور 

را شفاف تر ، کاراتر و دقیق تر کنیم.«

NEWSخبر

پنل »از گاراژداری تا لست مایل دلیوری: راهی که 
لجستیک طی کرد...« برگزار شد

درکدرستیاز
صنعتلجستیک

وجودندارد

بیست وششــمین نمایشــگاه بین المللــی الکامــپ در 
نخســتین روز بازگشــایی خــود شــاهد برگزاری پنــل »از 
گاراژداری تــا لســت مایل دلیــوری: راهــی که لجســتیک 
طی کرد...« در استیج الکامپ بود. حاضران در این پنل 
که از مدیران کســب وکارهای لجســتیکی بودند، همگی 
بــر ایــن بــاور بودنــد کــه هنــوز در کشــور درک درســتی از 
صنعت لجســتیک شــکل نگرفته اســت. همچنین این 
حاضران تأکید کردند فرهنگ اســتفاده از سرویس های 

لجستیکی هم در کشور جا نیفتاده است.
در ایــن پنل اعــام شــد آن چیزی کــه به عنوان سیســتم 
پســتی در دنیا مطرح اســت، با ایــران کاماً تفــاوت دارد 
و صنعت پســتی در ایران چیزی جز گاراژداری نیست و 
در این صنعــت دهه ها از دنیا عقب هســتیم. همچنین 
یکی دیگــر از مــواردی که در ایــن پنل به آن اشــاره شــد، 
این موضوع بود که کســب وکارها درک و علم درســتی از 
مفهوم و صنعت لجستیک ندارند و در این فرایند دچار 

خطا می شوند.

 نگاه جزیره ای به لجستیک وجود دارد
ایمان ضیایی، مدیرعامل »مزبار« با تأکید بر اینکه نگاه 
جزیــره ای بــه صنعــت لجســتیک وجــود دارد و معضل 

مدیرعامل سرزمین هوشمند 
پاد توضیح داد 

رونمایی از 
 محصولات پاد
 زیر یک پرچم

ســرزمین هوشــمند پاد، به عنوان یک پلتفرم دیجیتال با 
رونمایی و معرفی چندین محصول در بیست وششمین 
دوره نمایشگاه الکامپ حضور داشت. حمیدرضا رضاپناه، 
مدیرعامل سرزمین هوشمند پاد درباره حضور این گروه در 
الکامپ می گوید: »تمام محصولاتی که به نمایشگاه آورده 
بودیم، به صورت یکپارچه زیر پرچم ســرزمین هوشــمند 
پــاد رونمایــی شــد.« محصــولات ایــن گــروه در حوزه های 
متنوعی به صورت مستقیم به کســب و کارها و به صورت 
غیرمســتقیم به مردم خدمــات ارائه می دهنــد. خدمات 
مالی و بانکی، کودک و خانواده، گردشــگری، لجســتیک، 
سامت، مسکن، مدیریت اسناد و حوزه حقوقی از جمله 

این خدمات هستند.

به گفته رضاپناه، پلتفرم دیجیتال پاد دو پایه اصلی دارد؛ 
یک احراز هویت دیجیتــال و دوم کیف پــول. محصولات 
گروه سرزمین هوشمند پاد تحت عنوان های ویپاد، مانامان، 
پادباکس، کیدزی، آوند، پادیوم، پلی پاد، لاماســو، پادفرم، 
پی پــاد، پابــل، هرمینا، تــوکا، نشــان، پــادرو، پاداســپیس، 
داشــبورد، پادمــارت، کاســور و ات رز در بــازار مشــغول به 
فعالیت هستند. مدیرعامل سرزمین هوشمند پاد درباره 
برگــزاری الکامــپ می گویــد: »وقفــه چهار ســاله مســلماً 
باعث ایجاد مشکاتی می شــود؛ اما اجرایی شدن دوباره 
نمایشگاه به تقویت روحیه برای بخش فناوری اطاعات 
منتهی می شود. مخصوصاً با اتفاقاتی که در سال گذشته 
برای شرکت های حوزه فناوری در حوزه اینترنت پیش آمد، 



ويژه الکامپ
E L E C O M P

شــــــــــــــمــــــــــــاره 102
11 تــــــــــــــــــــــــــــــیر 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

19

بزرگ ایــن صنعت به شــمار مــی رود، گفــت: »هم اکنون 
استارتاپ های تجارت الکترونیک از نبود نظارت و ضعف 
زیرساخت های مهم در صنعت لجستیک رنج می برند. 
۱۴، ۱5 سال آینده لجستیک دیگر دغدغه نیست؛ چراکه 
لجســتیک به تنهایی هیچ مفهومی در هیچ جایی ندارد 
و موضــوع مهــم قابــل بحــث »زنجیــره تأمین« اســت و 

پاشنه آشیل هر فروشگاه اینترنتی، لجستیک.«
علیشــاد اعتضــادی، مدیرعامــل دیجی اکســپرس نیــز 
در این بــاره گفت: »دیجی اکســپرس بازوی لجســتیکی 
دیجی کالاست و استراتژی دیجی کالا، رونق بخشیدن به 

حوزه کسب وکارهای تجارت الکترونیک است.«
او ادامــه داد: »پاشنه آشــیل هــر فروشــگاه اینترنتــی 
لجســتیک اســت و قســمت ســخت ماجــرا زمانــی 
اســت کــه کالا از تأمین کننــده دریافــت و بــه خریــدار 

تحویل داده می شــود. شــبکه 
لجســتیکی دیجی اکســپرس 
در حــال حاضــر  ۸0 درصــد 
جمعیــت ایــران را پوشــش 
می دهــد و 20 درصــد دیگــر 
هــم از طریــق شــرکت هایی که 
بــا دیجی اکســپرس در حــال 
همــکاری هســتند، پوشــش 

داده می شوند.«
مدیرعامــل دیجی اکســپرس 
بــا تأکیــد بــر اینکــه بــه ایــن 
حــوزه وارد شــدیم تــا بتوانیــم 
لجســتیک  اکوسیســتم  بــه 

کمــک کنیــم، توضیــح داد: »آمــازون از ســال 20۱۶ تــا 
202۱ توانســت ســهم خود را در تجارت الکترونیک از ۴ 
درصد به ۸ درصــد ارتقا دهد و این را مدیون لجســتیک 
توانمند مبتنی بر فنــاوری دیجیتال، هــوش مصنوعی و 

سرویس های متنوع برای مشتری است.«

 کســب وکارها درک درســتی از صنعــت 
لجستیک ندارند

پشــوتن پورپزشــک، مدیرعامل »پادرو« هم در این پنل 
بــا اشــاره بــه بزرگ ترین خطــای صنعــت لجســتیک در 
کشور اذعان داشت: »وقتی تجارت الکترونیک در حال 
گســترش اســت، با درخواســت های متنوع کاربر جهت 
دریافــت کالا، کســب و کارها دچــار مشــکل می شــوند. 
در ایــن شــرایط وقتــی کاربــر ناراضــی می شــود، منشــاء 
نارضایتی اش کالا نیســت، بلکه لجستیک است. علت 
اصلی این اســت که کســب وکارها درک و علم درستی از 
مفهوم و صنعت لجستیک ندارند و در این فرایند دچار 

خطا می شوند.«
مدیرعامل پادرو تشــریح کرد: »لجستیک مثلثی است 
که سه ضلع آن هزینه، ســطح خدمت و فرهنگ کاربری 
آن سرویس است. آنچه امروزه وجود ندارد عادت کاربر 

نهایی برای استفاده از سرویس های متناسب با هزینه ای 
اســت که پرداخت می کند. زمانی که کنترل روی قیمت 
وجــود دارد و کاربر عادت به هزینه کردن نــدارد و با توجه 
به بــازار رقابتــی ظرفیــت برای گســترش ســطح خدمات 

نیست، اتفاقی می افتد که اکنون شاهد آن هستیم.«
پورپزشک تأکید کرد: »لجستیک هم در خرید آناين و 
هم در فروش آناین به یک فرهنگ تبدیل خواهد شــد. 
این دو فرهنــگ اگر همدیگــر را در گذر زمان بشناســند، 
هم ســطح خدمت و هم هزینه با هم هماهنگ می شــود 
و نکتــه مهــم در ایــن عرصــه، وجــود رقابــت در ســطح 

سرویس هاست.«

 بیــش از ۸۵ درصد بار پســتی کشــور روی 
دوش اتوبوس هاست

عقیلی نســب،  بابــک   
مدیرعامــل »پســتکس« در 
ایــن پنل بــا تأکید بر ایــن نکته 
کــه آنچــه در ایــران به عنــوان 
سیســتم پســتی دنیــا مطــرح 
اســت، چیــزی جــز گاراژداری 
دنیــا  از  دهه هــا  و  نیســت 
عقــب هســتیم، گفــت: »در 
حــال حاضــر بــالای ۸5 درصد 
بــار پســتی ایــران بــر دوش 
اتوبوس هاســت؛ یعنــی همان 
گاراژداری. در سیســتم پستی 
مــا نســل گاراژداری در حــال 

پیشروی است.«
او ادامــه داد: »لازم اســت بــه ایــن نکتــه توجــه کنیم که 
هم اکنون چنــد درصــد از مجموعه های پســتی فعال در 
بســتر پســتی کشــور بــا اســتانداردهای لازم مرســولات 

پستی را به دست مشتری یا کاربر می رسانند.«
از ســوی دیگــر مهــرداد ملک محمــدی، مدیرعامــل 
»تاپین« درباره اکوسیستم لجستیکی خاطرنشان کرد: 
»فرهنگ اســتفاده از سرویس لجســتیک در مرحله ای 
اســت که مدیــر فروشــگاه های اینترنتــی را آگاه کنیم که 
چــه ســرویس های لجســتیکی وجــود دارد. در کشــور 
اکوسیســتم جالبــی از شــرکت های حمل ونقــل داریم و 
ســرویس های متنوع انبــارداری وجــود دارد. مشــکل ما 
این اســت کــه هنــوز نتوانســته ایم اکوسیســتم صنعت 
لجستیک را به کسب و کارها نشان دهیم. به همین خاطر 
نمی توانیم از مردم انتظار داشته باشیم از ما در آن سطح 

خدمات بخواهند.«
ملک محمــدی ادامــه داد: »به عنــوان مدیــر فروشــگاه 
اینترنتی آگاهی لازم را نســبت به سرویس های ارائه کالا 
به مشتری نداریم. وقتی استفاده به سمت اکوسیستم 
ســوق یابــد، آن هنــگام می توانیــم ســطح خدمــات را بالا 

ببریم و باید این اتفاق رخ دهد.«

 گفت و گو با مدیرعامل نیکو کیوسک
درباره محصولاتی که در الکامپ ارائه دادند

۱۵ راهکار سلف سرویس برای کسب وکارها

INTERVIEWگفت و گو

حضــور شــرکت های پرداختــی در نمایشــگاه 
الکامــپ چنــدان پررنــگ نبود، امــا با ایــن حال 
برخی شــرکت های فعــال در حــوزه پرداخت در 
این نمایشــگاه حضور داشتند. شــرکت فرآیند 
آفرینش مهستان )نیکو( از جمله این شرکت ها 
بود که از سال ۹۴ با کیوسک های سلف سرویس 
خدمات پرداخت به نوعی جزو کســب وکارهای 
صنعت پرداخت محســوب می شــود. نیکو در 
الکامپ ۱5 راهکار سلف ســرویس که ترکیبی از 
نرم افزار و سخت افزار است، معرفی کرده است.
به گفته ســید مرتضــی اعتصامــی، مدیرعامل 
نیکو در سال های اولیه این شرکت با چالش های 
بســیاری مواجــه بــوده و حتــی چنــد بار تــا مرز 
متوقف کردن کســب وکار خود پیــش رفته بود، 
امــا بــه هــر حــال توانســت بحران هــای خــود را 
پشــت ســر گــذارد. اعتصامــی دربــاره خدمات 
این مجموعــه گفــت: »در ابتــدای فعالیت مان 
در حــوزه ارائــه ایــن ســرویس در رســتوران ها و 
فست فودها متوجه شــدیم کیوسک ها به یک 
نرم افزار مدیریت نیاز دارند و توانستیم خودمان 
آن را طراحی کنیم. در ادامه با پی اس پی ها آشنا 
شدیم و توانستیم مدل کسب وکاری خود را پیدا 
کنیم و در نتیجه مزیت اصلی کیوسک و اینکه 
چه مشــتریانی می توانند از آن استفاده کنند، 
مشــخص شــد. در واقع پی اس پی ها خودشان 
بــرای همــکاری بــه ســراغ نیکــو آمدند. پــس از 
بررســی آنها، در یک انتخاب درســت با سامان 
کیش به صورت انحصاری وارد همکاری شدیم. 
این همکاری باعث شــد ســرعت ورود به بازار و 

رشد ما افزایش یابد.«
به گفته او، نیکو در حال حاضر با مجموعه های 
»به پرداخــت«، »ســداد«، »پارســیان« و 
»پرداخت نوین« هم وارد همکاری شده است.

اعتصامــی بــا اشــاره بــه اینکــه در ایــن دوره از 
الکامــپ بــا بیــش از ۱5 راهــکار سلف ســرویس 
حضور پیدا کرده بودند، ادامــه داد: »منظور ما 
از راهکار، ترکیبی از نرم افزار و سخت افزار است 
که پاســخگوی نیازی در بازار باشــد. با توجه به 

اینکه قیمت سخت افزارها هر روز در بازار ایران 
در حال افزایش است و بسیاری از کسب وکارها 
با وجود داشتن نیاز، امکان خرید آنها را ندارند، 
در این نمایشــگاه از محصولــی رونمایی کردیم 
کــه »صنــدوق یــار« یــا »میکروکیوســک« نــام 
دارد. در ایــن محصــول کــه همــان خدمــات را 
حتی بــا کیفیــت بهتــری ارائــه می دهد، ســعی 
کرده ایــم هزینــه را تــا یک ســوم بــرای خریــدار 

کاهش دهیم.«
اعتصامــی دربــاره تجربــه حضــور در رویــداد 
الکامپ عنوان کرد: »بســیاری از کســب وکارها 

و پلتفرم های آناین با راهکارهایی 
که ما می توانیم برایشــان داشــته 
باشــیم، آشــنا نیســتند. بــرای 
پلتفرم های آناین کیوســک یک 
نقطــه مواجهــه برنــد با مشــتری 
است که تازگی دارد و به واسطه آن 
کســب وکارهای آناین می توانند 
را  خــود  دیجیتــال  مخاطــب 
در یــک فضــای فیزیکــی جــذب 
کننــد. در حال حاضــر این مزیت 

در دنیــا بســیار مــورد توجــه قــرار گرفتــه، اما در 
ایــران مغفــول مانــده اســت. می توانــم بگویــم 
رسالت ما فرهنگ ســازی این موضوع است که 
سلف ســرویس چه انــدازه می توانــد بــه مــردم و 

کسب وکارها کمک کند.«
او دربــاره یکــی دیگــر از محصولاتــی کــه در این 
نمایشــگاه ارائــه شــد، اضافه کــرد: »مــا قبل از 
کرونا محصولی به نام پاورتانک تولید کردیم که 
به دلیــل بروز همه گیــری متوقف شــد. الکامپ 
فرصتی بود که این محصول را معرفی کنیم. این 
محصول شامل یک دیجیتال ساینیج، پلتفرم 
پرداخت و بخشی برای شارژ گوشی های همراه 
بوده و کار کــردن بــا آن نســبت بــه پاورباکس ها 
ساده تر است. همچنین این محصول یک پنل 
سی ام اس دارد که این امکان را فراهم می کند تا 
محتوای مناســب با محیطی که دستگاه در آن 

قرار گرفته، ارائه شود.«

برگزاری این نمایشگاه باعث شد شرایط بهبود پیدا کند.« 
به گفتــه رضاپنــاه، در الکامپ امســال اکثر شــرکت های 
فضــای فنــاوری اطاعــات و فین تــک حضــور پیــدا کــرده 
بودنــد؛ امــا فعالیت هــای گــروه مالــی پاســارگاد از جنس 
فنی و تکثر محصولات از ســایر کســب و کارها جداست، 
با این وجود حضور سایر کســب و کارها کمک می کند که 
این بازار جدی تــر و کیک آن بزرگ تر باشــد. رضاپناه بیان 
کرد: »شبکه سازی تنها یکی از خاصیت های نمایشگاه 
برای ماســت. در گام بعدی معرفی محصولات به صورت 
یکپارچه به عنوان زیر مجموعه های سرزمین هوشمند پاد 
برای ما از این جهت اهمیت دارد که بتوانیم این موضوع را 

جا بیندازیم که ما یک مجموعه هستیم.«

 فرهنگ استفاده از 
سرویس لجستیک 

در مرحله ای است که 
مدیر فروشگاه های 

اینترنتی را آگاه کنیم 
که چه سرویس های 
لجستیکی وجود دارد

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com
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زارع پور عنوان کرد:

 شرایط اینترنت
رو به  بهبود است

به تازگــی رئیس جمهــوری کارگروهــی 
متشــکل از مرکــز ملــی فضــای مجــازی و 
وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات را مأمور 
بررســی کندی اینترنت کرده اســت. حالا 
ایــن کارگــروه جدیــد در حالــی قرار اســت 
وضعیت کندی اینترنت را بررسی کند که 
وزیر ارتباطات پیوســته اعــام می کند که 
وضعیت اینترنت و سرعت آن با توجه به 

گزارش های جهانی مناسب است.
تیرمــاه  او هشــتم  زمینــه  در همیــن 
بــه همــراه محمــد مخبــر، معــاون اول 
رئیس جمهــوری در حاشــیه اختتامیــه 
الکامــپ بیست وششــم در پاســخ بــه 
خبرنگاران در مــورد کندی اینترنت گفت 
که شــرایط اینترنــت رو بــه بهبود اســت. 
زارع پور کندی های احتمالی در این زمینه 
را هــم بــه گــردن عــدم ســرمایه گذاری در 
دوره هــای گذشــته انداختــه و اعــام کرد: 
»حدود ۱5 ســال اســت در حوزه اینترنت 
ثابــت ســرمایه گذاری صورت نگرفتــه و از 
ایــن جهــت عقــب مانده ایــم. طبــق آمار 
ســایت های ســنجش ســرعت نیــز بیــن 
۱۹0 کشور همیشه جزو کشورهای ۱۴0 تا 
۱50 بودیم، انشــاءالله با پــروژه فیبر نوری 
می توانیم ســرعت ها را بهبود ببخشیم و 

وضعیت را بهتر کنیم.«
او ادامــه داد: »مــا نســبت بــه گذشــته 
هیچ وقت عقبگرد نداشــتیم، اما نسبت 
به آنچه که باید باشــیم، عقب هستیم و 
شبانه روز تاش می کنیم تا بتوانیم سرعتی 

را که شایسته مردم است، فراهم کنیم.«
او تاکیــد کــرده اســت کــه در نمایشــگاه 
الکامــپ بیست وششــم شــرکت های 
مختلفی هســتند که در پــروژه فیبر نوری 
و  نســل پنجم فعالیــت می کننــد و اینها 
مســیرهایی اســت کــه وزارت ارتباطــات 
دنبــال می کند تا ســرعت های بــالا را برای 

مردم فراهم کند.

NEWSخبر
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مدیرعامل هلدینگ تفتا از 
حضور در الکامپ می گوید 

معرفی خدمات 
جدید نوآورانه 
و توسعه شبکه 

همکاران
نمایشــگاه  بیست و ششــمین 
الکامپ از چهارم تیرماه به مدت 
پنج  روز برگزار شد. در این نمایشگاه بیش 
از ۴۸0 شرکت حضور داشتند. یکی از این 
مجموعه هــا، تفتــا، هلدینــگ فنــاوری 
اطاعات بانک تجارت بود. این هلدینگ 
به همــراه شــرکت های زیرمجموعــه خود 
حاضر شــد تا هم از محصــولات جدید و 
نوآورانــه خــود رونمایــی کنــد و هــم ســبد 

خدمات هلدینگ را به نمایش بگذارد.

 بــر اســاس گفته هــای محمــد 
تفتــا،  مدیرعامــل  فرجــود، 
شرکت های هلدینگ تفتا، 
در زمینه هــای نرم افــزار و 
سخت افزار، بانکداری باز، 
یکپارچه ســازی خدمــات 
مالی، بانکداری دیجیتال، 
مدیریــت داده، توســعه 
امنیــت  زیرســاخت، 
راهکارهــای  و  ســایبری 
مدیریت اعتبار وام و به طور 
کلی ارائه خدمات فین تکی 

فعالیت دارند.

 در ایــن نمایشــگاه بیــش از ۱2 
محصول و خدمت توســط تفتا 
معرفــی شــد. فرجــود بــا اشــاره بــه اینکه 
شرکت پرداختی آنها به نام کارت اعتباری 
ایران کیش از پلتفرمی به نام تی بی پاس 
رونمایی کرد، گفت: »تی بی پاس با ایجاد 
شــرایط  منحصربه فــرد،  شــبکه 
تسهیل شــده ای از خریــد را در اختیــار 
فروشندگان کالا و خدمات قرار می دهد. در 
ایــن ســامانه تأمین کننــدگان محصــول 
می توانند مشتریان کان خود را به بانک 
معرفــی و از طریــق شــعب بانــک، امکان 
دریافــت اعتبار جهــت خرید اعتبــاری را 

برای آنها مهیا کنند.«

 فرجود گفت: »ریال دیجیتال و 
پرداخــت بــدون کارت هــم دو 
اســت.  ایران کیــش  دیگــر  خدمــت 
متولــی  ســیمرغ  شــرکت  همچنیــن 
پلتفــرم  از  دیجیتــال  ســرویس های 
بانکداری باز خود به نام »آرک« رونمایی 

کرد و به معرفی »باجت« پرداخت.«

INTERVIEWگفت و گو

در پنل راهکارهای بهبود تجربه مشتری در صنعت بانکداری مطرح شد

بهبودتجربهمشتری
معطوفبهرگولاتورنیست

موضوع »راهکارهای بهبود 
در  مشــتری  تجربــه 
صنعت بانکداری« 
در اســتیج الکامپ 
و  بحــث  مــورد 
بررســی قــرار گرفــت 
بــر  کارشناســان  و 
هماهنگــی رگولاتــور و 
بنگاه هــا در راســتای افزایــش و 

تسهیل خدمات به مشتریان اتفاق نظر داشتند.
در ســومین روز نمایشــگاه بین المللــی الکامــپ، پنلــی 
تخصصی با موضوع »راهکارهای بهبود تجربه مشتری در 
صنعت بانکداری« با حضور حمیدرضا احمدیان، عضو 
هیئت مدیره شــرکت شــاپرک؛ علیرضا جالــی فراهانی، 
رئیس مرکز تحقیقــات و تحول اســتراتژیک بانک ملت 

و رضا قنبرزاده، مدیر امور تحقیقات و توســعه بازار بانک 
شــهر و با مدیریــت مهــرک محمــودی ســردبیر ماهنامه 

پیوست در استیج الکامپ سالن ۴۴ برگزار شد.
در ابتدای این پنــل علیرضا جالی فراهانــی، رئیس مرکز 
تحقیقــات و تحــول اســتراتژیک بانک ملــت با اشــاره به 
موضوع پنل اظهار داشت: »فارغ از نوع فعالیت تخصصی 
و عمومی، بانک ها با تعریف تیپ های مختلف بر اساس 
زیربخش های موجود به مشــتریان تخصصی و عمومی 
خدمــات ارائــه می دهنــد و مشــتری ایــن حــق را دارد کــه 
کدام بانــک را انتخاب کنــد. باید توجه داشــت که قوانین 
بالادستی اجازه عدم ارائه خدمات به مشتری را نمی دهد 
و مشتری بسته به نوع خدمت مورد نیازش بانک عمومی 

یا تخصصی را انتخاب می کند.«
او با اشاره به نسبت منافع بانک به خدمات الکترونیکی 
بیان کــرد: »کســی کــه در صنعــت بانکــی ایــران فعالیت 

می کند، باید بپذیرد که در صنعت قانونمند کار می کند، 
پس نباید مقوله تجربه مشــتری به تجربه الکترونیکی و 

نهادهای رگولاتوری ربط داده شود.«
فراهانی با بیان اینکه یک بنگاه در بخش خصوصی مجاز 
به انجام هر کاری به غیر از اقدامات غیرقانونی است، گفت: 
»بخش دولتــی باید فقط در چهارچــوب کارهای تکلیفی 
فعالیــت  کنــد؛ بنابرایــن کار رگولاتور باید مشــخص کردن 

نبایدها باشد، نه بایدها.«
رئیس مرکز تحقیقــات و تحول اســتراتژیک بانک ملت، 
حرکت به ســمت بانکــداری الکترونیــک بــرای بعضی از 
بانک ها را الــزام و برای آنهــا که اولین بودنــد، یک انتخاب 
برشــمرد و افزود: »در اینکه بانکداری الکترونیک کاهش 
هزینه ها را برای بانک ها در پی دارد، شکی نیست، اما در 
ابتدای فعالیت در حوزه دیجیتال هزینه های صف و ستاد 

و تشکیات افزایش می یابد.«

غزل یگانگی

ghazal28yeganegi 
@gmail.com



ويژه الکامپ
E L E C O M P

شــــــــــــــمــــــــــــاره 102
11 تــــــــــــــــــــــــــــــیر 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

23

  ضــرورت اصــلاح ســاختاری و پاســخ بــه 
دغدغه های حوزه داده مشتریان

فراهانی در پاســخ به این ســؤال کــه یک بانــک ایرانی چه 
استفاده ای از داده های مشــتریان می تواند داشته باشد، 
گفت: »به دلیل اینکه هســته ســاختاری عمــوم بانک ها 
جزیره ای تشــکیل شــده، ایــن حــوزه نیازمنــد اصاحات 
ســاختاری اســت. ما هنــوز بحــث مالکیــت داده برایمان 
مشــخص نیســت و بی اطاعــی مشــتریان و اســتفاده 

نادرست از داده های آنها دغدغه این حوزه است.«
او با اشاره به تصویب قانون دوام بیان داشت: »اگر تاکنون 
در خصوص این قانون مسئله ای مطرح نشده، به این دلیل 
است که منافع این بخش مشخص نشــده و نمی توان از 

رگولاتور انتظار داشت.«
رئیس مرکز تحقیقات و تحول استراتژیک بانک ملت در 
ادامه یادآور شد: »در حوزه نوآوری به دلیل اینکه بنگاه ها از 

منابع مالی برخوردار هستند، 
می توانند نوآوری کنند، اما باید 
توجه داشــت که نــوآوری فقط 
در فنــاوری اطاعــات خاصــه 
نمی شــود، بلکــه بســیاری از 
نوآوری ها باید در پایه نظام مالی 

رخ دهند.«
فراهانی خاطرنشــان کرد: »در 
بحــث ملــی یکپارچه ســازی 
داده ها وعده داده شد که رفتار 
مالــی مشــتریان بــه بانک هــا 
تحویــل داده شــود کــه در ایــن 
صورت بانک می تواند داده ها را 

به منظور بهبود خدمات به مشتری استفاده کند.«
ســپس نوبت بــه رضــا قنبــرزاده، مدیــر امــور تحقیقات و 
توسعه بازار بانک شهر رسید. او با اشاره به نگاه به مشتری 
تخصصــی و عمومــی در بانک هــا گفــت: »ما در شــرایط 
همگنی شدید بین بانک ها برای ارائه محصول و خدمات 
قرار داریــم که چهارچوب های آن توســط نهاد بالادســتی 
مشخص شده؛ بنابراین چیزی که تفاوت ایجاد می کند، 

خلق تجربه مشتری است.«

  به دنبال خدمت رسانی از طریق نئوبانک و 
شهرنت هستیم

قنبرزاده بــا بیان اینکه بانک شــهر در حــوزه ری برندینگ 
موفق نبوده، گفت: »بر خــاف تصورات، ما خــود را بانک 
شهرداری ها نمی دانیم، اما به ارائه خدمت به شهرداری ها 
در پروژه هــای عمرانی افتخــار می کنیم. حــدود 20 درصد 
از منابع بانک شــهر از شــهرداری ها تأمین شده و بخش 
بزرگی از ۱0 میلیون مشتری بانک شهر را اشخاص حقیقی 

تشکیل می دهند.«
او افزود: »در حوزه مشتریان حقوقی با ذی نفعان مختلفی 
مانند اعضای هیئت مدیره شرکت ها تعامل داریم و برای 
خلق تجربه مطلوب لازم است زنجیره ارزش بانک شهر را 

در قالب یک پکیج به مشتری ارائه دهیم.«
قنبرزاده با اشــاره به پروژه »شــهرنت« و میــزان موفقیت 
آن بیان کرد: »شهرنت به یک پروژه مطلوب برای کاربران 
مبدل شد و اگرچه به دلیل تحریم ها در تأمین سخت افزار 
بــا مشــکاتی مواجــه شــدیم، امــا شــهرنت  همچنــان 
به صورت ۷2۴ فعالیت می کند. البته با تغییر استراتژی 
به دنبال این هســتیم که شــهرنت به ســوپرمارکت مالی 
تبدیل شــود و فضایی برای دور هم جمع شدن مشتریان 

باشد.«
قنبــرزاده ادامــه داد: »از زمانــی که بحث افتتاح حســاب 
در شهرنت شکل گرفت، شعب بر مسائل دیگر متمرکز 
شدند و به دنبال این هســتیم که به مشتریان حقیقی از 

طریق نئوبانک ها و شهرنت ها خدمت رسانی کنیم.«
مدیر امور تحقیقات و توسعه بازار بانک شهر در ادامه به 
پروژه سفر مشتری در بانک شهر و میزان رضایت مشتری 

اشــاره کرد و گفــت: »در این پــروژه تمرکزمان بــر یک مدل 
سه بخشی بود؛ گام اول سفر انتخاب است، بدین منظور 
که چه کاری انجام دهیم تا مشتری سفر بهینه ای را تجربه 
کند. گام دوم ســفر خرید اســت و این تجربه مطلوب اگر 
در پروسه خرید اتفاق بیفتد، مشــتری ماندگار می شود. 
سوم سفر هم استفاده است، البته در این بخش خدمات 
نیازمنــد پشــتیبانی اصولــی و کســب تجربیــات بیشــتر 

است.«

  نگاه به تجربه مشتری معطوف به رگولاتور 
نیست

در پایان این پنل، حمیدرضا احمدیان، عضو هیئت مدیره 
شــاپرک با اشــاره به موضوع نشســت و در پاســخ بــه این 
سؤال که برای رگولاتور رضایت مشتری مهم است یا خیر، 
گفت: »اولین نکته مهم در تجربه مشتری، فضای رقابتی 
و چابکــی بیــن بانک هاســت؛ 
بنابراین نگاه به تجربه مشتری 
فقط به رگولاتور مرتبط نیست، 
بلکــه اهمیــت نــگاه بانــک بــه 
بــر  مبنــی  مشــتری  تجربــه 
نزدیک شدن به سایق و سبک 

زندگی مشتری است.«
او افزود: »به عنــوان رگولاتور ما 
نمی گوییــم بانک ها به ســمت 
چه نوآوری  ای بروند، بلکه آنجا 
که بــا قوانین بالادســتی تماس 
پیدا می کنند، بــرای هماهنگی 

ورود می کنیم.«
عضــو هیئت مدیــره شــاپرک بــا بیــان اینکــه مشــتری در 
حوزه بانک عامل قرار می گیرد، گفــت: »اولویت رگولاتور، 
سالم ماندن نظام پولی و مالی کشور اســت. برای مثال در 
شــاپرک از دیتا برای بهبود اکوسیســتم بــا در نظر گرفتن 
مســائل هویتی جامعه اســتفاده شده اســت. پس آنچه 
بانک ها در بهبود خدمت به مشــتری باید در نظر داشته 
باشند، جذب مشتریان جدید است.« او یادآور شد: »اکثر 
بانک ها در حــال همکاری با نهــاد پرداختی و اســتفاده از 
حجم بزرگی از داده ها در راستای بهبود خدمات مشتری 
با محوریت بحث مولتی چنل ها هستند و در این مسیر، 
رگولاتور دست آنها را باز گذاشته تا کنسرسیوم هایی برای 
بهبود ارائه خدمات به مشتریان باشند. ما باید در استفاده 

از داده ها و جذب مشتریان همگرا باشیم.«
احمدیان تصریح کرد: »اگر بانک ها پارادایم های بهبود را 
رعایت کنند، نه تنها مشتری فعلی را حفظ می کنند، بلکه 

مشتریان آینده را نیز جذب می کنند.«
عضو هیئت مدیره شــرکت شــاپرک با اشــاره به خواســته 
بانک ها برای ارائه خدمات به افراد ۱0 تا ۱۳ساله خاطرنشان 
کرد: »این محدودیت ها از نهادهای دیگری نشئت می گیرد 
که باید بــا آنها مذاکره شــود. حتــی در ســطح بین المللی 
نیز گروه های ســنی ای تعریف شــده اند که در ســطح ملی 
نمی گنجنــد و نمی توان فقط بــه رگولاتــور بانکی معطوف 
شد.« او در پاسخ به این سؤال که چطور می توان از داده ها 
برای سفر بهتر مشــتری اســتفاده کرد، بیان داشت: »ما 
به نگاه درونی و بیرونی نیاز داریم. نــگاه درونی به چابکی 
سیســتم بانکی، حاکمیــت درســت داده ها، زیرســاخت 
فناوری و مدل افزایش درآمد از تغییرات می انجامد و نگاه 
بیرونی بــه خدمات بیشــتر، امنیت، افزایش دسترســی، 

هدایت و حمایت توجه دارد.«
احمدیان خاطرنشان کرد: »شاپرک از فضای بگیروببند 
بیرون آمده؛ زیرا استفاده درست از داده ها را مدنظر قرار 
داده اســت. باید توجه داشــت که حاکمیــت داده در دل 
مالکیت داده شــکل می گیرد که به همــکاری بین نهادی 
و بین ســازمانی می انجامد و نه تنها به کســب وکار جدید 
شــکل می دهد، بلکه به تجربه ســفر مشــتری نیز کمک 

می کند.«

 گفت وگو با مدیرعامل ایرانسل
درباره سرویس های جدید این اپراتور در الکامپ ۲۶

 تمرکز ما روی توسعه 5G و فیبر نوری است

INTERVIEWگفت و گو

یکــی از شــرکت هایی کــه در اکثر نمایشــگاه های 
مربــوط بــه حــوزه ICT حضــور پررنگــی دارنــد، 
اپراتورهــای تلفــن  همــراه هســتند. همــراه اول، 
ایرانســل و رایتل از جمله شــرکت هایی بودند که 
امسال در بیست وششــمین نمایشگاه الکامپ 

پرشورتر از گذشته حاضر شدند.
این نمایشگاه با تست سرعت فیبر نوری ایرانسل 
توســط وزیــر ارتباطــات رســماً آغــاز بــه کار کــرد و 

سرعتی در حدود یک گیگابیتی را نشان داد.
اما جذابیت حضور اپراتورها در نمایشگاه الکامپ 
چیســت؟  »بیــژن عباســی آرند«، مدیرعامــل 
ایرانسل در حاشیه بیست وششمین نمایشگاه 
الکامپ درباره برگزاری نمایشگاه الکامپ به کارنگ 
می گویــد: »رویدادهایــی از ایــن جنــس بســتری 
بــرای شــرکت ها و کســب وکارها فراهــم می کند تا 
تجربه ها و ایده هایشــان را ارائه دهنــد و با معرفی 
فرصت هایــی که می تواننــد برای یکدیگر داشــته 

باشند، موجب ایجاد هم افزایی  شوند.«

ســرویس 5G ایرانســل در حــال 
توسعه است

عباســی آرند با اشــاره به اینکه ایرانســل در حوزه 
کســب و کارهای ســازمانی و B2C، ســرویس ها و 
پلتفرم های جدیدی دارد، اعام کرد: »5G به طور 
مشخص یکی از مهم ترین سرویس های دیتاست 
که ایرانسل طی یکی دو سال اخیر ارائه آن را آغاز 
کرده اســت. در همین راســتا نمایشــگاه الکامپ 

تحت پوشش 5G  ایرانسل قرار گرفت.«
او ادامه می دهد: »بســیاری از نقاط تهران تحت 
پوشش 5G قرار گرفته و بر اساس برنامه ای که در 
راستای توسعه این سرویس داریم، امیدواریم در 
آینده بتوانیم در سایر نقاط تهران و دیگر شهرها 
امکان استفاده از آن را برای مشترکان خود فراهم 

کنیم. «

 آغاز پروژه فیبر نوری ایرانسل
یکی از پروژه هایی که ایرانســل طی چند 
ماه اخیر آن را کلید زده، توســعه پــروژه فیبر نوری 
اســت. عباســی آرند در مــورد روند پیشــروی این 

پــروژه می گویــد: »فیبــر نــوری از دیگــر پروژه هــای 
جدید ماست و در این زمینه تفاهم نامه ای با وزارت 
ارتباطات به امضا رسانده ایم که بر اساس آن پنج 

میلیون پورت فیبر نوری در کشور اجرا می شود.«

ارائــه ســرویس های جدیــد در 
الکامپ

مدیرعامــل ایرانســل از ســرویس های »واکــه«، 
APN و VPN سازمانی و مدیریت ناوگان به عنوان 
محصولاتی نــام برد کــه در حوزه کســب وکارهای 
سازمانی در نمایشگاه الکامپ از سوی این اپراتور 
ارائــه شــد. همچنیــن پلتفــرم VOD ایرانســل و 
»موبایل کانکت« برای احراز هویت یکتا بر اساس 
گوشی همراه، از دیگر محصولات ایرانسل بودند.

 AOD  او اعــام کــرد: »ایرانســل یــک ســرویس
)درخواســت موزیک( نیز آماده کرده کــه به زودی 
راه اندازی خواهد شــد. همچنین ســرویس ویلته 
)ViLTE( کــه یک ســرویس تماس تصویــری روی 
شــبکه LTE اپراتور است از دیگر ســرویس هایی 

است که در این نمایشگاه رونمایی شد.«
عباسی با اشاره به اینکه هوش مصنوعی به چند 
طریق می تواند در ســرویس های یک اپراتور مورد 
اســتفاده قرار گیرد، اضافه کــرد: »در حال حاضر 
بــا اســتفاده از هــوش مصنوعــی، مرکز تمــاس ما 
مجهز به یک دســتیار هوشمند شده که بخشی 
از پاســخ ها را به صورت خودکار به مشترکان ارائه 

می دهد و روز به روز ارتقا می یابد.«

 همــکاری بــا اســتارتاپ ها و 
شرکت های دانش بنیان

مدیرعامــل اپراتــور ایرانســل دربــاره تعامــل ایــن 
مجموعــه بــا دیگــر شــرکت ها گفــت: »مــا برخی 
نیازهای خود را از طریق شرکت های داخلی تأمین 
می کنیم. این رویداد این فرصت را به ما می دهد که 
با این شرکت ها به صورت نزدیک تعامل و ارتباط 
داشته باشیم، مسائل شان را بشنویم و با خدمات 
و محصولات جدیدشــان آشنا شــویم. همچنین 
طی این تعامــل نیازهای خــود را با این شــرکت ها 

مطرح می کنیم.«

 ما در شرایط همگنی 
شدید بین بانک ها 

برای ارائه محصول و 
خدمات قرار داریم که 

چهارچوب های آن 
توسط نهاد بالادستی 

مشخص شده
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بیست وششــمین  از  روز  دومیــن  در 
نمایشــگاه بین المللــی الکامــپ، پنل 
تخصصــی بــا عنــوان »دولت هــا و 
اکوسیســتم  ها، نقطــه وصــل 
کجاســت؟« بــا حضور هاشــم 
آقازاده، دستیار معاونت علمی 
رئیس جمهــوری؛  فنــاوری  و 
امیرحســین داوودیــان، معــاون 
مدیرعامل بانک تجارت و مینا والی، 

مدیرعامل کارخانه نوآوری راه کار برگزار شد.
در ابتــدای ایــن نشســت، مینا والــی با اشــاره بــه موضوع 
برنامه اظهار داشــت: »در اکوسیستم نوآوری، دولت ها با 
ایفای نقش رگولاتوری تأثیر زیادی بر رشد این اکوسیستم 
خواهند داشــت، امــا بازخورد چنیــن پیش فرضی، کندی 
دولت در فرایند رگولاتوری بوده و این سؤال مطرح شده که 
چرا دولت ها باید در کسب وکارها تصمیم گیری کنند و از 

نظر بخش خصوصی استفاده نمی شود؟«

 نوآوری به معنای بهتر شدن
معــاون مدیرعامــل بانک تجــارت در پاســخ به این ســؤال 
بیان داشــت: »بخــش دولتی بایــد حضــور پررنگ تری در 
این زمینه داشته باشد؛ البته در ۱0 سال گذشته مشارکت 
بخش دولتی و خصوصی به خلق اکوسیستم منجر شده 

است. اساساً بین بانک ها و بانک مرکزی ارتباط نوآورانه و 
فناورانه وجود دارد و نظام بانکی به پدیده هایی مانند رمزارز 
که غیرقانونی نبوده اند، اجازه رشد داده و سپس به آن ورود 
کرده است. اما نباید فراموش کنیم، هرچقدر پدیده ای که 
مورد عاقه مردم است محدودتر شود، این عاقه ها مسیر 

خود را در فضای دیگری جست وجو می کند.«
داوودیان با اشــاره به نگاه عمومی به رویکرد عدم تغییر در 
بانک ها تصریح کرد: »اغلب مردم به نوآوری به چشم تغییر 
نگاه می کنند و ما به چشــم بهتر شــدن نگاه می کنیم، اما 
بین کسی که توسط بانک مرکزی نظارت می شود و کسی 
که مشمول این نظارت نیســت، تفاوت هایی وجود دارد و 
بدیهی است، دســت آن فرد بازتر است؛ بنابراین بانک ها 
با دست بســته تری این مســیر را طی می کنند تا قوانین و 

نگرانی های نظام بانکی رعایت شود.«
او افزود: »بانک مرکزی نگاه بسته  ندارد، بلکه دغدغه اش 
به وجود نیامدن خطــری برای رفــاه و حریم مالی مــردم در 

قالب نظام بانکی است.«

 کاهش هزینه با هوش مصنوعی
معــاون مدیرعامــل بانــک تجــارت بــا بیــان اینکــه فراینــد 
نوآوری در بانک های مستقر سخت تر است،  چون فرایند 
تصمیم گیری سخت تر اســت، افزود: »از منظر حکومت 
و دولــت، ســاخت ویژن ســهم بزرگــی از اقدامــات دولت را 

بررسی رگولاتوری اکوسیستم نوآوری کشور در پنل 
»دولت ها و اکوسیستم  ها، نقطه وصل کجاست؟«

رابطهایکهمیتواند
دوسربردباشد

کارگاه »دیفای و آینده فایننس« در غرفه ایرانسل برگزار شد

 دیفای نویددهنده بهشت برین نیست

REPORTگزارش

غرفــه ایرانســل در روز ســوم بیست و ششــمین 
نمایشگاه الکامپ میزبان کارگاه »دیفای و آینده 
فایننس« بود. در این کارگاه »رضا قربانی«، عضو 
هیئت مدیره و رئیــس کمیســیون فین تک نصر 
تهران به بررســی ابعاد مختلف دیفــای پرداخت 
و بــا شــرح تاریخچــه ای از مفهــوم دنیــای مالــی 
توزیع شــده، دربــاره مســائلی کــه این فنــاوری به 
دنبال ارائــه راهکار برای آن اســت توضیح داد. به 
گفته قربانی این کارگاه در واقع مقدمه ای بر یک 
دوره ۳0ســاعته اســت که قــرار اســت در آکادمی 

ایرانسل برگزار شود.
رضا قربانی صحبت های خود را با اشاره به مفهوم 
دیفای آغاز کرد و گفت: »آنچه در این کارگاه درباره 
آن صحبت می شــود، دربــاره یک مفهــوم مبهم 
اســت که هنوز تمــام ابعــاد و چهارچوب هــای آن 
به درستی مشــخص نشده اســت. اما چیزهایی 
کــه در ایــن کارگاه ارائه می شــود، بر مبنــای کتاب 
»دیفای و آینده فایننس« است که در سال 202۱ 

منتشر شده است.«
قربانی با تأکید بر اینکه در این کارگاه قرار نیست 
دربــاره توکن هــای دیفــای صحبــت و روی آنهــا 
ارزش گــذاری شــود، افــزود: »هــر راهــکاری که در 
دنیا ارائه شده، بر اســاس نیازهایی بوده و دیفای 
نیز از این قاعده مســتثنی نیســت. دیفای آمده 
تا مسائلی را در حوزه مالی حل کند که عبارت اند 
از: کنترل متمرکز، دسترسی محدود، ناکارآمدی، 

عدم کارایی و شفافیت.«
او در ادامه با اشــاره به مســائل حوزه مالــی ادامه 
داد: »این مســائل پیامدهایی نیز داشــته اند که 
اصلی ترین آنها کاهش رشــد اقتصــادی و تداوم 

تشدید نابرابری بوده است.«
بنیان گذار کارخانه نوآوری رســانه راه کار در ادامه 
به تاریخچه بیش از ۹ هزار ســاله تبــادلات مالی 
در جهان پرداخت و تأکید کرد علت اینکه امروز 
مفهوم پول برای ما این قدر بدیهی و شناخته شده 

است، به این تاریخچه طولانی برمی گردد.
وی اضافه کرد: »بــا توجه به اینکــه بیت کوین در 

ســال 200۸ خلق شده، طبیعی اســت که هنوز با 
ابعاد مختلف آن آشنایی نداشته باشیم و مفاهیم 

حوزه باکچین و رمزارز برایمان گنگ باشد.«

همچنان ریســک های بسیاری 
وجود دارد

عضو هیئت مدیــره نصر تهــران در ادامــه گفت: 
»در سال 202۱ رمزارزها می خواستند تحول ایجاد 
کنند و هدف شان هم نابود کردن بانک ها بود ولی 
این اتفاق نیفتــاد. به مــرور همــان بانک هایی که 
بسیاری از ایراداتی که دیفای به فضای مالی وارد 
می کرد، به آنها وارد بود، به این بازار ورود کردند تا 
از مزایای آن اســتفاده کنند. ســال ورود بسیاری 
از بانک های بزرگ دنیا به این حوزه، همین ســال 

202۱ بود.«
به گفته قربانی، نقطه مهم برای فنــاوری دیفای، 
زمانــی بود کــه اتریــوم ایجاد شــد و می خواســت 
پلتفرم بسازد و در نهایت مســیری باز شد که در 
باکچین، رمزارز، پلتفرم های قرارداد هوشــمند، 
اوراکل ها، استیبل کوین ها و برنامه های غیرمتمرکز 
خاصــه می شــود و اینها کمــک می کنــد دیفای 

شکل بگیرد.
او ادامــه داد: »انجام تراکنــش، توکن های مثلی و 
غیرمثلــی، حضانت )نگهــداری دارایــی(، تنظیم 
عرضه و مشوق ها، سواپ، وام های وثیقه محور و… 
همگی در این دنیا اتفاق می افتند. این پلتفرم ها 
وام می دهنــد بــدون اینکه بانکــی در کار باشــد و 
صرافی ها هم غیرمتمرکز هستند و بازار این طور 
نیســت کــه یــک نفــر در آن بــرای همــه تصمیــم 

بگیرد.«
قربانــی در پایــان بــا تأکیــد بــر اینکــه باید بــه یاد 
داشته باشــیم که دیفای بهشــت برین نیست، 
به ریسک های این حوزه اشــاره کرده و در این باره 
مواردی همچون ریســک های قرارداد هوشمند، 
حاکمیتــی، اوراکل، مقیاس پذیــری، دکــس، 
حضانتی، زیست محیطی و رگولاتوری را برشمرد.
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به خود اختصــاص می دهد که بانک ها یکــی از مهم ترین 

لایه های هماهنگ کننده ویژن ها هستند.«
داوودیان در ادامه بیان داشت: »در نقطه ای رابطه رگولاتور 
با بازیگران اکوسیســتم می توانــد رابطه برد-برد باشــد که 
رگولاتــور در نفــع ذینفعــان حــدود را رعایت کــرده و مجوز 
عملیات بدهد و در صورت تخلف، سلب مجوز کند.« او در 
خصوص نوآوری در دولت ها بیان داشت: »سیاست پیش 

روی انگلســتان در چشــم انداز 
بیانگــر  دولــت  ایــن   2020
سیاســت های حــوزه نــوآوری 
بــا موضوع توســعه اقتصــادی، 
رفاه شهروندان و تضمین بقای 
اقتصاد اســت. همچنین طرح 
ایمپکــت 20۳0 کشــور ایرلنــد 
تأکید می کند برنامه های جذب 
مشــارکت فقط شــامل فناوری 
مالــی و تجــارت الکترونیــک 
نشود. باید توجه داشته باشیم 
کــه ایــران نیازمنــد نــوآوری در 
زمینه هــای آب و انرژی اســت و 
اینکه حکومت چقدر نوآوری را 
در قالب پدیدآوردن اکوسیستم 
و ایجاد کسب وکار دیده است.«

داوودیان درباره اتفاقات ســال های اخیر در ایران و جهان و 
عقب ماندن قانون گذار ابراز کرد: »این مسئله لزوماً به این 
معنی نیست که دولت ها از فناوری عقب هستند، بلکه در 
این زمینه شاهد شکل گیری مؤسسات رسمی زیرمجموعه 
سازمان ها با هدف پیدا کردن اســتعدادهای ملی در حوزه 

نوآوری هستیم.«
معاون مدیرعامل بانک تجارت خاطرنشان کرد: »ورود به 
حوزه هوش مصنوعی و مطالعه و پژوهش در این زمینه به 
طور حتم کاهش هزینه بی نظیری در پی خواهد داشــت و 
شناسایی سرمایه گذاران داخلی و خارجی و نیازهای موجود 

در این بخش برای دولت ها بسیار جذاب است.«

 بخــش خصوصی بــه اهمیــت نــوآوری پی 
برده است

در ادامه این پنل، هاشــم آقازاده، دســتیار معاون علمی 

و فنــاوری رئیس جمهــوری در رابطــه با موضــوع برنامه و 
با بیان اینکه توســعه کشــور در آینــده از گــذرگاه نوآوری 
می گــذرد، اظهــار داشــت: »طبــق گــزارش رقابت پذیری 
بانــک جهانی از منظر توســعه، کشــورها به ســه دســته 
وابســته بــه منابــع، دارای راهکارهــای فنــی و مدیریتی و 
مبتنی بر نوآوری تقســیم می شــوند و از50 سال گذشته 
تاکنون کشــورها پی  برده اند که توســعه از مسیر نوآوری 

می گذرد.«
او افــزود: »مســئله توســعه از مســیر نــوآوری در برنامــه 
چهــارم توســعه و به صــورت جدی تــر در برنامــه پنجــم و 
ششــم دیده شــده و در ایجاد معاونــت علمــی و فناوری 
نهــاد ریاســت جمهوری، همچنیــن دفاتــر مربوطــه در 

وزارتخانه ها و سازمان ها نمود پیدا کرده است.«
بــه گفتــه آقــازاده می تــوان از تصویــب قانــون جهــش 
شــرکت های دانش بنیــان در ســال ۱۴0۱ به عنــوان یــک 
جهــش عالــی در عرصــه نــوآوری و تشــکیل صنــدوق 
حمایت از نوآوری به عنوان مکمل آن نام برد، زیرا بالغ بر 
۴0 هزار میلیارد تومان در اکوسیستم نوآوری تأثیرگذاری 
داشته اســت. این به جز تأثیر مســتقیم ۱۱ هزار میلیارد 
تومانــی معاونــت علمــی و فنــاوری ریاســت جمهوری بر 

حوزه نوآوری است.«
دســتیار معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهــوری یادآور 
شــد: »بخــش خصوصــی از نظــام بانکــی تــا واحدهــای 
پژوهشــی بــه اهمیــت نــوآوری پــی برده انــد و پیشــرفت 
چشمگیری نیز داشته اند که نتایج آن شکل گیری اعداد 
و ارقام بزرگــی از فعالان این حوزه در اکوسیســتم نوآوری 

است.«
او افــزود: »طبق آمــار، نمایشــگاه فنــاوری پردیــس که با 
حضــور ۴00 شــرکت برگــزار شــد، بالــغ بــر ۱00 هــزار نفر 
بازدیدکننده داشت و در بخش سرمایه گذاری نیز شاهد 
درخواست سرمایه گذاری و سرمایه پذیری ۱500 میلیارد 

تومانی بودیم.«
آقازاده با اشــاره بــه تغییر نــام معاونــت علمــی و فناوری 
بــه معاونــت علمــی و فنــاوری 
دانش بنیــان  اقتصــاد  و 
ریاست جمهوری بیان داشت: 
»با تغییــر نــام، مأموریت های 
جدیدی با توجه به رشــد قابل 
توجــه اقتصــاد اکوسیســتم 
و  شــده  تعریــف  فنــاوری 
اقتصــاد  مالــی  تأمیــن  بــه 
دانش بنیــان بــا هدف توســعه 
اکوسیســتم توجــه ویژه شــده 

است.«
دستیار معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهــوری بــا اشــاره بــه 
انتقاد کسب وکارها در عملکرد 
دولــت در بحــث رگولاتــوری 
گفت: »مطالبه بخش غیردولتــی و فعالان حوزه نوآوری 
از دولت و حاکمیت جــای امیدواری و نشــان از این دارد 
که مــورد پیگیــری اســت و دولــت نتوانســته به خوبی به 

تقاضاها پاسخ دهد.«
آقازاده با اشــاره به جمله ای از رئیس بانک مرکزی مبنی 
بر اینکه بانک مرکزی در رگولاتوری عقب تر از فعالان این 
حوزه است و دولت و همه کسانی که در مسند رگولاتوری 
حوزه نوآوری هســتند، تاش می کنند خــود را به فعالان 
برســانند، خاطرنشــان کــرد: »ایــن وضعیت در سراســر 
جهان مشــهود اســت، اما همه تــاش دولت این اســت 
که در حد امکان نیازهای فعــالان را برطرف کند و اگر این 

شکاف نبود، باید به بحث نوآوری در کشور شک کرد.«
دستیار معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری در پایان 
یادآور شد که فضای نوآوری جایی است که تمام بازیگران 
در آن منتفع می شــوند و خوشــبختانه جایــگاه ایران در 

آسیا بین رتبه های اول و دوم است.

رونمایی از پلتفرم هوشمند معاملات هیتوبیت در الکامپ ۲۶ 

 هیتوبیت می خواهد »ترین« بازار باشد

INTERVIEWگفت و گو

هیتوبیت، پلتفرم هوشمند معامات رمزارز است و 
در حوزه فناوری های نوین مالی از جمله باک چین 
و رمــزارز، هــوش مصنوعــی و یادگیــری ماشــین 
فعالیت دارد. این مجموعه در بیست وششمین 
دوره از نمایشــگاه الکامــپ بــه صــورت رســمی از 

پلتفرم خود رونمایی کرد.
در همین راستا »صالح خواجه دلویی«، مدیرعامل 
و عضو هیئت مدیره هیتوبیت ضمن معرفی این 
پلتفرم و همچنین حضور این شرکت در نمایشگاه 
الکامپ تاکید کرد که طی نمایشگاه، بازخوردهای 
مثبتی از نصب و فیچرهای اپلیکیشن هیتوبیت 
دریافــت کرده انــد. او در این خصوص ادامــه داد: 
»نکته مهمی که در هیتوبیت مدنظر قرار داده ایم، 

تجربه کاربر است.«
او اضافه کرد: »شعار هیتوبیت را بر همین اساس، 
تجربه معامات هوشــمند در نظر گرفته ایم، زیرا 
تجربه برای ما مهم اســت و ایــن اهمیت حتی در 
گیمیفیکیشن و غرفه سازی هیتوبیت در فضای 

الکامپ نیز بروز داشته است.«
خواجه دلویی ادامه داد که فعالیت های متنوعی 
از جملــه قرعه کشــی های روزانــه، بــازی گلــف و 
ایردراپ هــای مختلفــی را در نمایشــگاه در نظــر 
گرفته اند تا هیتوبیت در فضایی صمیمی با تاکید 

بر اهمیت تجربه، به کاربران معرفی شود.

 هیتوبیت می خواهد همیشــه 
»ترین« بازار باشد

خواجه دلویــی در خصوص اســتراتژی هیتوبیت 
مطرح کــرد: »مــا در پیاده کردن صحیــح و اصولی 
تکنولوژی و رشــد دادن آن، به اســتراتژی بایننس 

برای ورود به بازار نگاه ویژه ای داریم«. 
او ادامه داد: »اســتراتژی هیتوبیت نیز برگرفته از 
بایننس بوده و تاش دارد تا به کمــک فناوری و با 
پاسخ دهی بهینه و سریع به پرسوناهای مختلف و 
پوشش چالش ها و نقاط ضعف رقبا، بازی رمزارزی 

ایران را تغییر دهد.«
خواجه دلویی خاطرنشــان کــرد: »نیازهای اصلی 
کاربران از جمله بحث اعتماد و امنیت، ســرعت، 
حریم خصوصی و مدیریت دارایی ها برای انجام 

معامات رمزارزی در هیتوبیت به صورت ویژه مورد 
توجه این مجموعه است.«

خواجه دلویــی گفت: »ما با معرفــی هیتوبیت در 
تاش هســتیم تــا اکوسیســتم داخلــی رمــزارز را 
تکمیل کنیم و این شرکت را به عنوان پلتفرم فناور و 
نوآور معرفی کنیم و همیشه »ترین« بازار خودمان 
باشیم؛ یعنی همیشه در حال به روز بودن و خلق 

ارزش های جدید برای کاربران خود باشیم.«
خواجه دلویی با تأکید بر هوشمند بودن این پلتفرم 
ادامه داد: »قلب هیتوبیت از یک هسته هوشمند 
معاماتی و معماری ۳۶0 درجه امن تشکیل شده 
که صفر تا صــد آن از جمله بازارســاز هوشــمند و 
سیستم مدیریت کلیدهای خصوصی توسط تیم 

فنی مجموعه طراحی و تولید شده است.«
طبق گفته مدیرعامل هـیتوبیت، سیستم کشف 
تقلب این پلتفرم، رفتار افراد را به طور پیوسته رصد 
می کنــد و با هشــدار مــوارد غیرعــادی و رفتارهای 
مشــکوک در تاش اســت تــا ریســک کاربــران را 
کاهش دهــد و از بــروز ضررهــای مالــی و امنیتی، 

پیشگیری کند.
او اظهــار امیــدواری کــرد کــه هیتوبیــت بتواند در 
آینده ای نزدیک، سهم مطلوبی از بازار را در اختیار 

گرفته و از بازخوردهای کاربران خود بهره بگیرد.

الکامــپ، آوردگاه فنــاوری در 
کشور است

صالــح خواجه دلویــی در خصــوص انتخــاب 
الکامپ برای رونمایی رسمی از پلتفرم هوشمند 
هیـتوبـیت مطرح کرد: »الکامپ، آوردگاه فناوری 
در کشور اســت؛ هیتوبیت نیز به دنبال فناوری 
است و این موضوع حرف اول را در مجموعه ما 

می زند و مهم ترین دارایی ماست.«
به گفته مدیرعامل هیتوبیــت، فضای رمزارزها 
چــه در ســود و چــه در دوران ضــرر، بــا هیجــان 
همراه اســت و هیجــان نیــز یکــی از موضوعات 
همیشه مطرح در نمایشگاه الکامپ بوده است؛ 
به همین دلیل این نمایشــگاه فرصت مناسبی 
بــرای رونمایــی از ایــن پلتفــرم در اختیــار آن هــا 

گذاشته است.

 طبق گزارش 
رقابت پذیری بانک 

جهانی از منظر توسعه، 
کشورها به سه دسته 

وابسته به منابع، دارای 
راهکارهای فنی و 
مدیریتی و مبتنی 
بر نوآوری تقسیم 

می شوند
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

هم بنیان گذار زیبال از 
دومین تجربه حضور در 

الکامپ می گوید

معرفی و ارائه یک 
وب سرویس جدید

پرداختــی  کســب وکارهای  از  یکــی 
کــه در نمایشــگاه الکامــپ حاضــر شــده 
بــود، پرداخت یــاری زیبــال بــود کــه بنا بر 
صحبت های سجاد شاهی، هم بنیان گذار 
و مدیر اجرایی این شرکت، با محصولات 
جدید به نمایشــگاه آمــده بود و عــاوه بر 
معرفی محصول درگاه پرداخت و تسویه 
خود، از وب سرویس جدیدی رونمایی کرد 
که شــامل ۱۶ وب ســرویس مجزا می شد. 
شــاهی معتقد اســت که گرچــه الکامپ 
می تواند بستر خوبی برای تعامل بازیگران 
اکوسیســتم اقتصــاد دیجیتال کشــور با 
یکدیگــر باشــد، امــا بیست وششــمین 
دوره ایــن نمایشــگاه در مقایســه بــا 
دوره هــای قبلــی از اســتقبال حداکثــری 
مــردم و کســب وکارها برخــوردار نبــوده 
اســت. پرداخت یــار زیبــال از ســال ۱۳۹۶ 
با هــدف ارائــه راهکارهای نویــن پرداختی 
به کســب وکارهای آناین فعالیت خود را 
آغاز کرده است. شاهی درباره حضور این 
شــرکت در بیست وششــمین نمایشگاه 
الکامــپ می گویــد: »مــا ارائه دهنــده 
راهکارهــای متنــوع پرداختــی هســتیم و 
امســال در نمایشــگاه الکامــپ شــرکت 
کردیــم تــا بعــد از چهــار ســال بــا شــرکای 
تجــاری، رقبــا و مشــتریان مان دیــداری 
حضوری داشته باشیم و درباره وضعیت، 
ابعاد، چالش هــا و امکان هــای موجود در 
اکوسیســتم اقتصــاد دیجیتــال کشــور 
صحبت کنیم. الکامپ بســتر مناســبی 
بــرای تعامــل کســب وکارها بــا یکدیگــر و 
معرفی و ارائه محصول به مشتریان است. 
ما نیز در این دوره نمایشگاه شرکت کردیم 
تــا از این بســتر بــرای توســعه تعامــات و 
ارائه محصولات مان به دیگران اســتفاده 

کنیم.«

INTERVIEWگفت و گو

در پنل تخصصی بررسی وضعیت لندتک ها در ایران با عنوان »وام های خرد؛ خیزش یک بازار 
بزرگ« مطرح شد

بانکمرکزیپرداختتسهیلات
خردرابهلندتکهابسپارد

پنل تخصصــی با عنــوان »وام هــای خــرد؛ خیزش یــک بازار 
بزرگ« در بیست وششمین نمایشــگاه بین المللی الکامپ 
با حضــور محمدصــادق آزادانی، رئیس کمیســیون لندتک 
نصر تهران؛ علیرضا هوشــمند، رئیس هیئت مدیره قسطا؛ 
پدرام ورشوکار، مدیرعامل دارا؛ علیرضا شفیعی، مدیرعامل 
کیپــا و هومــن امینــی، مدیرعامــل دیجی پــی برگــزار شــد و 
شــرکت کنندگان به چالش های حوزه لندتــک پرداختند. در 
ابتدای این پنل عنوان شد که در شبکه بانکی شاهد خیزش 
بازار بزرگی هســتیم، امــا بخش زیــادی از تســهیات بانکی 

نصیب عده اندکی شده و ۷۳ درصد اشخاص بالای ۱5 سال 
در ایــران تاکنــون وام نگرفته اند که لندتک هــا ظرفیت خوبی 
برای جبران این خلأ محسوب می شوند. اما سؤال اینجاست 
که آیا از این ظرفیت به خوبی استفاده می شود و به طور کلی 
وضعیــت لندتک هــا در ایــران چطور اســت؟ هومــن امینی، 
مدیرعامل شــرکت »دیجی پــی« در ایــن باره اظهار داشــت: 
»شــواهد بیانگر وجود تیم های بســیار قوی در حوزه لندتک 
در داخل کشــور اســت، اما روی کاغــذ آن طور کــه باید، موفق 
نبوده ایــم زیرا ســهم لندتک هــا از کل بــازار تســهیات ایران 

0/۱ درصد است و در متوسط جهانی این سهم به ۸ درصد 
رســیده اســت.« او افزود: »در جامعه ای زندگی می کنیم که 
اعتبارسنجی در بین اقشار جامعه هنوز جا نیفتاده،  اما هرچه 
نفوذ فناوری در زندگی مردم بیشتر شود، عملکرد وام دهنده ها 

بهتر و مسیر پرداخت تسهیات آسان تر می شود.«

 فقدان سواد مالی و چالش های اکوسیستم 
لندتک

امینی با اشــاره به نقدهایــی مبنی بر کنتــرل رفتار مصرفی 

نمایش اتاقک های آکوستیک 
دنیته در الکامپ ۱۴۰۲

ایجاد یک فضای 
کار خصوصی در دل 

فضای اشتراکی

»دنیته« یکی از شرکت های فعال در زمینه دکوراسیون 
اداری با محصول اتاقک آکوســتیک، قابل استفاده در 
مجموعه هــای بــزرگ در بیست وششــمین نمایشــگاه 
الکامپ حضــور یافــت. مســعود آقابیــک، مدیرعامل 
شــرکت دنیته می گوید: »شــرکت دنیته از ســال ۱۳۹۶ 
مشــغول به فعالیت اســت، اما اتاقک هــای Bpods  از 
دنیته حدود چهار سال است که در حال تولید و عرضه 
به بازار هســتند. این محصــول اوایل عرضه در کشــور 
ناشناخته بود، اما به مرور با بزرگ تر شدن مجموعه ها 
این محصول نیز شناخته تر شده  و استفاده از آنها بین 

شرکت ها فراگیر شده است.«
مدیرعامل شرکت دنیته با اشاره به اینکه موضوع صدا 

را نمی توان از محیط حذف کرد، گفت: »با اســتفاده از 
این اتاقک ها می توان محیط خاموشی ایجاد کرد. این 
محصول بــرای هر محیطــی قابل اســتفاده اســت، اما 
بیشتر مورد استفاده برای کسانی اســت که کار ضبط 
پادکســت انجام می دهند، گزارش آناین ورزشی اجرا 
می کنند یا می تواند برای جلسه مدیران استفاده شود. 
همچنیــن به عنــوان اتــاق تلفــن و جلســه آنایــن مورد 

مصرف شرکت ها قرار می گیرد.«
اتاقک هــای Bpods در ســه ســایز و بــرای کاربردهــای 
مختلــف بــا اســتفاده از متریال هایــی چــون فــوم عایق، 
پانل آکوستیک،MDF، پارچه یا فلز، امکان تهویه هوای 
داخلی، روشــنایی، امــکان نصــب براکت نمایشــگر و... 
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خانوار و بدهکار شدن خانواده ها در وابستگی به لندتک ها 
و بروز پدیده بدهکاری اجتماعی گفت: »چالش های موجود 
در اکوسیستم لندتک ها، چه در دنیا و چه در ایران، به خاطر 
فقدان سواد مالی است؛ به طوری که ممکن است تسهیات 
دریافتی از لندتک صرف خرید کالایی شــود که نیاز اصلی 
خانواده نبوده و به همین خاطر »اعتبارسنجی« از اهمیت 
بالایــی برخــوردار می شــود و یکــی از فواید آن بهینه ســازی 

مصرف خانواده است.«
مدیرعامل دیجی پی با بیان اینکه هرچه بهداشت اعتباری 
بیشتر باشد، شانس کاربر ناراضی کمتر است، یادآور شد: 
»ما در ابتدای راه هســتیم و باید خوش بینانه به این پدیده 
نگاه کنیم و دریابیم لندتک ها چه کمکی به سیستم بانکی 

می کنند.«

پرداخــت  دســتور   
تسهیلات خرد؛ سیاست 

انبساطی یا انقباضی
ورشــوکار،  پــدرام  ســپس 
مدیرعامــل دارا بــه سیاســت 
انبســاطی بانــک مرکــزی در 
پرداخت تسهیات و اینکه چه 
کمکــی از لندتک هــا برمی آید، 
پرداخــت و گفــت: »اگرچــه از 
گذشته در سیاست های بانک 
مرکزی و شبکه بانکی، پرداخت 

تسهیات خرد در حال راه اندازی و مورد حمایت بوده، اما 
بیشتر در حد تیتر رسانه هاست و در واقعیت سیاست ها 
انقباضی است و سهم ویژه ای برای لندتک ها وجود ندارد.«

او با اشــاره به چگونگی کمک رســانی لندتک ها بــه اجرای 
سیاســت های انبســاطی بانک مرکزی در حــوزه پرداخت 
تســهیات گفت:»ایــن کمک رســانی می توانــد تعاملی و 
غیرمالی یــا در قالب ایجــاد میانگیــن و کارمزدهایــی برای 
سیســتم بانکی باشــد.« ورشــوکار در پاســخ به این سؤال 
که »با توجه به ســقوط ارزش ریال، افزایش تورم و اهمیت 
حفــظ ارزش پــول بــرای مــردم، لندتک هــا چگونــه کارکــرد 
خواهنــد داشــت و آیا مــردم می تواننــد روی آنها حســاب 
باز کننــد؟« گفت: »تســهیات BNPL امــکان ایجاد تورم 
در مقطع فعلی را ندارد. باید توجه داشــت که محصول با 
محصول و شرکت با شرکت متفاوت است؛ بنابراین امکان 
اخذ پایین ترین تا بالاترین کارمزد از کاربر وجود دارد و نکته 
مهم این است که در صورت کاهش نرخ تورم و صفر کردن 

نرخ کارمزد باز هم امکان بقا برای لند تک ها هست.«

 نقش لندتک ها در پرداخت تسهیلات خرد
در ادامه علیرضا شفیعی، مدیرعامل »کیپا« خاطرنشان 
کرد: »شاید این سؤال در ذهن مخاطبان شکل گرفته باشد 
که چرا بانک هــا منابع تســهیات را در بیــن کارکنان خود 
توزیع می کنند؟ با توجه به افزایش نقدینگی در کشور که 

موجب جلوگیری از وام دهی بانک ها می شود، نکته مهم 
برای بانک ها جلوگیری از خروج پول از لوپ بانکی است. به 
همین خاطر بانک ها بخشی از منابع تسهیات را به شبکه 
خود تخصیص می دهند. اگرچه در صورت افزایش سهم 
لندتک ها به بیش از 0/۱ درصد، آنها می توانند به بانک ها 
در زمینــه مدیریت تســهیات کمک کنند و مردم شــاهد 

اتفاقات خوبی در این زمینه باشند.«
او به قابلیت اعطای تسهیات سازمانی توسط لندتک ها به 
شرکت ها و میزان استقبال از آن پرداخت و اظهار داشت: 
»طبق تحقیقات حوزه منابع انســانی ارائه وام ضروری به 
کارکنان، بعد از تعلق و رضایت در رتبه دوم و سوم قرار دارد 
که البته تأمیــن وام از بانک ها برای ســازمان های بزرگ کار 
سختی نیست. در این زمینه یک سازمان نمی تواند تمام 
دغدغه هــای نیــروی انســانی را 
برآورده کنــد. این مســئله برای 
ســازمان های بزرگ کار سختی 
نیســت، اما برای ســازمان های 
کوچــک و متوســط اســتفاده 
از لندتک هــا بســیار مناســب 

است.«

 تــلاش بــرای افزایــش 
ســهم تســهیلات آنلاین 

به بیش از یک درصد
رئیــس  هوشــمند،  علیرضــا 
هیئت مدیــره »قســطا« نیز با اشــاره بــه اینکــه لندتک ها 
چقــدر توانســته اند بــه پرداخــت وام و رفــاه خانــوار کمک 
کنند، گفت: »طبق آمار وزارت اقتصاد سهم لندتک ها از 
۶20 هزار همت وام پرداخت شده کمتر از 0/5 درصد بوده 
است و در حال تاش هستیم سهم تسهیات آناین را به 
بیش از یک درصد برسانیم. توجه داشته باشید که پکیج 
تسهیات آناین سرعت دسترسی مردم به وام را توسعه 
می دهــد و امیدواریم در آینــده از بازار ســرمایه کمک های 

بیشتری دریافت کنیم.«
او با اشاره به تسهیات تکلیفی بانک ها به ارزش 220 هزار 
میلیارد تومان تصریح کرد: »طبق پیش بینی ها از مجموع 
منابع مالی مذکور فقط ۶ درصد توسط بانک ها پرداخت 
می شود. ما به دنبال رایزنی برای پرداخت تسهیات ازدواج 

و کالا از طریق پلتفرم های لندتک هستیم.«
هوشــمند افزود: »لندتک زندگی مردم را سریع، ارزان و 
راحت تر می کند؛ یعنی مردم از لحاظ سرعت و تسهیل 
دسترســی بیــن هفــت تــا ۱0 روز وام دریافــت می کننــد. 
اگرچه با شــرایط موجود هزینه عملیات، بازاریابی و نرخ 
مؤثر نسبت به بانک ها بالاتر است، زیرا بانک ها در قبال 
انجــام فراینــد کســب وکار لندتک ها وجوهــی را دریافت 
می کننــد که هزینــه را بالا می بــرد، پس اگــر قانون گذاری 
و سیاســت گذاری درســت اتفــاق بیفتــد، شــاید شــاهد 

اتفاقات بهتری باشیم.«

 گفتگو با مدیرعامل یوبیتکس
در خصوص حضور این صرافی در الکامپ

اکوسیستم رمزارزی ایران هم صدا شود

INTERVIEWگفت و گو

مجموعه یوبیتکس از سال ۱۳۹۸ فعالیت خود را 
آغاز کرده و در سال ۱۳۹۹ از اولین محصول خود، 
پلتفرم مبادله رمزارز رونمایی کــرد. این مجموعه 
در حال حاضر بالغ بر ۱00 هزار کاربر دارد و به گفته 
محمد یعقوبی، مدیرعامــل این مجموعه، تاش 
می کند تا پلتفرمی شایســته ارائه دهد تا کاربران 

ایرانی از صرافی های خارجی بی نیاز شوند.
یعقوبــی تأکید کــرد: »مــا در یوبیتکس بــه دنبال 
ارائــه طیف گســترده ای از فیچرها هســتیم؛ برای 
مثال یکی از اولین صرافی های رمزارزی هســتیم 
که استاپ لیمیت را ارئه دادیم و به دنبال توسعه 
خدمات خود هستیم. برای مثال در ماه های اخیر 
قابلیت معاملــه روی توکن هــای اهــرم دار را ایجاد 
کردیم تا قابلیت معامله در بازارهای دوطرفه را به 

کاربر ارائه دهیم.«
یعقوبــی در خصــوص جدیدتریــن خدمــات این 
مجموعه مطرح کرد: »اخیراً آکادمی یوبیتکس را 
راه اندازی کرده ایم. نگاه ما در آکادمی این است که 
حداقل دانش را بــه کاربر منتقل کنیم تا طی یک 
نقشــه راه مشــخص، به حداقل نیازهــای آگاهی 
کاربر برای معامله در بــازار رمزارزهــا و فعالیت در 

حوزه باکچین پاسخ داده شود.«
یعقوبی ادامــه داد: »آکادمی یوبیتکــس در ابتدا 
بــرای مشــتریان ویــژه در دســترس قــرار گرفــت؛ 
کاربرانــی کــه بیــش از ۱0 میلیــارد تومــان در مــاه 
تراکنش داشتند. اما یوبیتکس به تازگی این بخش 
را در اختیار همه کاربران احراز هویت شده  پلتفرم 

خود قرار داده است.«
مدیرعامــل یوبیتکــس در خصــوص حضــور این 
مجموعــه در نمایشــگاه الکامــپ مطــرح کــرد: 
»ما حضــور در فرصت هــای نمایشــگاهی را برای 
ارتباط مســتقیم با کاربــران مغتنــم می دانیم. ما 
در نمایشــگاه ها فرصــت گفت و گــوی بی واســطه 
بــا مشــتریان خــود را داریــم و از همیــن طریــق 
بهتــر نســبت به نقــاط قــوت و ضعــف خــود آگاه 

می شویم.«
یعقوبی در خصوص بازخورد مستقیم از کاربران 
در نمایشــگاه بــه مســئله امنیــت دارایــی در این 

پلتفرم مبادله اشــاره کــرد و گفــت: »پرتکرارترین 
ســؤالات بازدیدکننــدگان الکامــپ از مــا در حوزه 
امنیت بوده است. از آنجایی که در فضای رمزارزی 
مجوزی مطرح نیســت، این دغدغه بــرای کاربران 

ایرانی بسیار پررنگ است.«
یعقوبی در خصوص رسمیت یافتن اکوسیستم 
رمــزارزی ایــران در نمایشــگاه ها مطــرح کــرد: 
»خوشبختانه حاکمیت در مســیر پذیرش حوزه 
رمزارزهاســت؛ هرچند ایــن پذیرش را در شــرایط 
اجبــار انجــام می دهــد، زیــرا باکچیــن و وب ۳.0 
در مســیر پیشــرفت خود هســتند. اگر این فضا 
در داخــل کشــور ایجــاد شــود، هــم حاکمیــت و 
هــم کاربــران از آن منتفع خواهنــد شــد و کاربران 

می توانند معامات امن تری داشته باشند.«
یعقوبی ادامــه داد: »الکامپ امســال فرصتی به 
مــا داد تا بتوانیم بــا انجمن های مختلــف و رقبای 
خــود نشســت ها و جلســات مختلفــی داشــته 
باشــیم، در خصــوص مشــکات اکوسیســتم و 
کسب وکارهایمان گفت و گو و هم اندیشی کنیم تا 

اکوسیستمی هم صدا داشته باشیم.«
بــه عقیــده یعقوبــی، هم صدایــی اکوسیســتم 
رمــزارزی ایــران بــه حــل چالش هــای رگولاتــوری 
کمک خواهد کرد. او در این خصوص مطرح کرد: 
»اگر اکوسیســتم رمــزارزی ایــران هم صدا شــود، 
حاکمیت صدای آن را بهتر خواهد شنید و دیگر 
تصمیمات پشت درهای بسته و بدون نمایندگان 

کسب وکارها صورت نخواهد گرفت.«
مدیر یوبیتکس اضافه کرد: »ما در الکامپ امسال 
تــاش کردیم نقشــی در هم صدایی اکوسیســتم 
خــود داشــته باشــیم تــا بــا برگــزاری دورهمی ها و 
هم اندیشــی های مختلف، اکوسیســتم قوی تری 

در کنار رگولاتور شکل دهیم.«
قــرار گرفتــن  بــه گفتــه یعقوبــی، کنــار هــم 
کسب وکارهای رمزارزی در نمایشگاه الکامپ، جدا 
از رقابت برای فعالان این حوزه سازنده بوده است. 
او در انتهــا اضافه کــرد: »این اکوسیســتم آن قدر 
بزرگ است که جا برای همه داشته باشد و ظرفیت 
این کار را هم این نمایشگاه در اختیار ما قرار داد.«

ساخته شده است. به گفته آقابیک، بعد از شیوع کرونا 
محیط های اداری بســیار شــبیه لابی هتل ها شدند، به 
دلیل اینکه افراد باید تمام وقت پشت میز می نشستند 
و کار می کردنــد. در نتیجــه محیطــی بــرای گفت و گــو و 
صحبت با تلفن نیاز بود. این محصــول انعطاف پذیری 
برای افــراد در شــرکت ها ایجــاد کرد کــه به واســطه آنها 
افراد راحت تر بتوانند در محیط حضور داشــته باشند. 
مدیرعامل دنیته می گوید:  »این اولین ســالی بود که در 
نمایشگاه شــرکت کردیم و در نظر داشــتیم فضا را برای 
شرکت و محصول ارزیابی کنیم و متوجه شدیم که این 
اتاقک ها برای استارتاپ ها و شرکت های آی تی که تعداد 

پرسنل بالایی دارند، جذاب است.«

 باید توجه داشت که 
محصول با محصول 
و شرکت با شرکت 

متفاوت است؛ بنابراین 
امکان اخذ پایین ترین 
تا بالاترین کارمزد از 

کاربر وجود دارد
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

پنــل »اهمیــت فنــاوری در ارتقــای 
امنیــت و مبــارزه بــا تقلــب در 
در  بانکــداری«  صنعــت 
بیست وششــم  دوره 
نمایشــگاه الکامــپ، بــا 
حضور و سخنرانی »هاشم 
حبیبی«، مدیرعامل شرکت 
و  شــریف  امن افزارگســتر 
»بهنــاز آریــا«، مدیرعامــل گروه 
شــرکت های کهکشــان و رئیس کمیسیون 
افتای نصر تهران و با مدیریت »حسین قرایی«، مدیرعامل 

کاشف در نمایشگاه الکامپ برگزار شد.

با محاسبه ریســک می توانیم مانع تقلب 
شویم

در ابتدای نشســت، هاشــم حبیبی، مدیرعامل شــرکت 
امن افزارگســتر شــریف در مورد وجــه اشــتراک امنیت و 

تقلب با بیــان اینکــه در صنعــت بانکــداری چــون منافع 
مادی مهم اســت، امکان تقلب و ناامنی بسیار بالاست، 
گفت: »در بحــث وجه اشــتراک تقلــب و امنیت مــا باید 
دنبــال ریســک ها و تهدیدهــای امنیتــی برویــم. تقلب از 
ریسک ها و تهدیدها برای رسیدن به منافع خود استفاده 
می کنــد و در مقابــل امنیــت، ریســک را بررســی کــرده و 
تهدیدها را برآورد می کند تا جلوی تقلب ها را بگیرد. باید 
گفت برآورد تهدیدها و ریسک ها نقطه مشترک تقلب و 
امنیت است؛ یکی برای امنیت و دیگری برای سوءاستفاده 
دنبال ریســک ها و تهدیدها می  رود؛ بنابراین مهم است 
که محاســبه ریســک و تهدید انجــام دهیم. با ایــن اقدام 

می توانیم جلوی تقلب را بگیریم.«

 هیچ فناوری  نمی تواند جای نیروی انسانی 
را بگیرد

مدیرعامل شرکت امن افزارگستر شریف در ادامه درباره 
تأثیر و نقش هوش مصنوعی در ایجاد تقلب نیز بیان کرد: 

»هوش مصنوعی چاقوی دولبه است؛ هم به امنیت کمک 
می کند و هم ابزاری قوی در اختیار متقلب ها قرار می دهد. 
به عبارتی هم امنیت را افزایش می دهد و هم عامل ناامنی 
اســت. باید دید هوش مصنوعی کجا می توانــد در حوزه 

زیرساخت های فناوری اطاعات خطرناک باشد.«
او ادامــه داد: »نکته مهم این اســت کــه هوش مصنوعی 
در حوزه امنیت کمک کننده و تســهیل کننده اســت، اما 
حرف اول و آخر را نیروی انســانی می زند. هیچ فناوری ای 
نمی تواند جای نیروی انسانی را بگیرد و ما متکی به نیروی 
انسانی هســتیم و باید آن را تقویت کنیم؛ هرچند هوش 
مصنوعی می توانــد در کار نیروی انســانی اختال ایجاد 

کند .«
این کارشــناس تأکید کرد: »باید در نظر داشت که هوش 
مصنوعی لازم است و باید رشد کند، ولی باید تهدیدهای 
آن را بشناســیم. باید به ایــن نکته توجه داشــت که کجا 
تســهیات ایجــاد می کنــد و در کنــار این تســهیات چه 

ناامنی هایی به وجود می آورد.«

بررسی اهمیت فناوری در ارتقای امنیت و مبارزه با تقلب در صنعت بانکداری

اقتصادامنیتمعیوباست

مدیرعامل بانک تجارت 
در حاشیه نمایشگاه 
الکامپ مطرح کرد 

دایره فعالیت تفتا 
گسترده تر می شود

»هــادی اخاقــی«، مدیرعامــل 
بانک تجارت در حاشیه بازدید از 
غرفه هلدینگ تفتا در پاسخ به این سؤال 
که عملکرد ایــن هلدینگ طی یک ســال 
اخیــر را چگونــه ارزیابــی می کنــد، گفت: 
»بانــک تجــارت طــی دو ســال گذشــته 
تحولات زیــادی را به ویژه در حــوزه فناوری 
تجربه کرد، مجموعه تفتا نیز به عنوان یک 
نهــاد هماهنگ کننــده بیــن همــه اجــزا و 
زیرمجموعه هایــی کــه در ایــن حــوزه 
نقش آفرینی می کردند، دچار تحول جدی 

شده است. 

ایــن تحــول به واســطه تحــول 
بازوهایــی بــوده کــه در اطــراف 
هلدینگ وجود داشــته اســت. مجموعه 
خدماتی که امروز شــما می بیند در ســال 
۱۴0۱ شروع و عرضه شده و حاکی از حجم 
کار و گســتره تجربه بــه کار گرفته شــده و 
نیروهای کارآمدی است که در شرکت های 
هلدینــگ تفتــا از وجودشــان اســتفاده 
می شود و توانستند منشأ اثرات متعدد و 
متفاوتی باشند. در سال گذشته این بانک 
توانست در برخی بخش ها خود را به عنوان 
پیشــتاز مطــرح کنــد و طبیعتــاً اگــر ایــن 
پیشتازی اتفاق افتاده به واسطه عقبه فنی 
و مدیران اجرایــی و توانمندی بــوده که در 
شــرکت های هلدینــگ تفتا حضــور پیدا 

کردند.«

او درباره ایــن که آیا شــرکت های 
بیشتری قرار است به تفتا اضافه 
شوند، اظهار داشــت: »بانک تجارت این 
موضــوع را به عنــوان یــک ضــرورت بــرای 
خــودش تلقــی می کنــد، در ســاختار این 
بانک، برای تأمین نیازمندی های مشتریان 
مختلف، متولیان مختلفــی در هلدینگ 
تفتا شــکل گرفته اند و این چیزی نیست 

جز توجه به مشتریان.«

INTERVIEWگفت و گو

معاون بانکداری نوین داتین 
 درباره حضور در الکامپ

عنوان کرد

معرفی ویپاد و 
خدمات آن به 

بازدیدکنندگان

ویپــاد ترابانک بانک پاســارگاد و محصولی از داتین اســت 
که با خدمــات بانکــداری دیجیتال، بیمــه ای و اعتبــاری در 
بیست وششــمین دوره الکامپ حضور پیدا کرد. به گفته 
معاون بانکداری نوین شرکت داتین، معرفی ویپاد و خدمات 
آن )به ویژه طرح پشــتوانه( از اصلی ترین دلایل حضور این 
مجموعه در بیست و ششمین نمایشگاه الکامپ است. 
وپیاد در حال حاضر در  بیش از ۶ هزار روســتا و ۱200 شهر 

کاربر فعال دارد.
ویپــاد یــک بانــک کامــاً دیجیتــال اســت کــه به صــورت 
غیرحضوری کاربران را احراز هویت و برای آنها افتتاح حساب 
می کند. همچنین مشتریان ویپاد می توانند بدون وثیقه و 

ضامن تسهیات بگیرند.

 ارائه یک میلیون و دویست هزار فقره وام
»محمد آجدانی«، معاون بانکداری نوین شرکت داتین با 
اشــاره به اینکه ویپاد در نمایشــگاه الکامپ حاضر شده تا 
خدماتش را به مشتریان بالقوه که بازدیدکنندگان هستند، 
معرفــی کنــد، می گویــد: »طــرح اعتبــار پشــتوانه، یکــی از 
اصلی ترین خدمات ویپاد در نمایشگاه است که به واسطه 
آن مشتریان می توانند با پشتوانه رتبه اعتباری خود  از ۱ تا 
۱5 میلیون تومان وام و اعتبار بگیرند.« او ادامه داد: »کاربران 
می توانند با بازپرداخت به موقع اقساط خود، سقف اعتبار 

خود را افزایش دهند.«
آجدانی اعام می کند: »این طرح از سال ۱۴0۱ عملیاتی شده 
اســت و تا این لحظه بیش از یــک میلیــون و 200 هزار فقره 
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گفت و گو با مدیرعامل وینداد در الکامپ ۲۶ 

  ارائه آنلاین خدمات حقوقی
به کسب وکارهای رمزارزی

INTERVIEWگفت و گو

در  رمــزارزی  کســب وکارهای  حضــور 
بیست وششــمین دوره الکامــپ پررنگ تــر و 
جدی تــر از دوره هــای پیشــین بود. از ســویی به 
دلیــل رشــد اکوسیســتم رمــزارزی ایــران، ایــن 
مجموعه هــا بــا چالش هــای حقوقی بیشــتری 
مواجــه شــده اند. وینــداد ارائه دهنــده آنایــن 
خدمات حقوقی تخصصی کسب وکارهاست و 
به گفته مدیرعامل آن تا به حال بالغ بر هشت 
هزار کسب وکار از خدمات ۳۶0 درجه حقوقی 

این مجموعه استفاده کرده اند.
تمرکز وینداد، سرویس دهی به کسب وکارهای 
متوســط و کوچک مقیــاس بــا کمتــر از صــد و 
پنجاه کارمند اســت. یکــی از حوزه هایــی که به 
صورت تخصصی از خدمات وینـــداد استفاده 
می کنند، کسب وکارهای رمزارزی و صرافی های 

ارز دیجیتال هستند.
»محمدحســین امیــری«، هم بنیان گــذار و 
مدیرعامل وینداد در خصوص خدمات حقوقی 
قابل ارائــه بــه صرافی هــا در فضایــی کــه هنــوز 
رگولاتوری دقیقی صورت نگرفته است، گفت: 
»در کل صنعت باکچین، چه در حوزه تبادل، 
چه ماینینگ و چه سایر حوزه ها، کسب وکارها 
بــا ریســک ها و چالش هــای متعــددی مواجــه 
هســتند؛ زیرا این فضا هنوز تنظیم گری نشده 
اســت و رگولاتــور نیــز نســبت بــه آن بدبیــن 

است.«
او ادامــه داد: »مــا طــی ســال های اخیــر در این 
حــوزه اقدامــات آکادمیــک داشــتیم؛ یعنی در 
خصوص قوانین کشــورهای دیگر به طور دقیق 
تحقیقــات انجــام دادیــم و قوانین پولــی بانکی 
و پولشــویی و مالــی داخلــی کشــور را بررســی 
کردیم. زیرا کســب وکارهای رمزارزی به صورت 
غیرمستقیم با قوانین داخلی مواجه هستند.«
به گفتــه امیری، پــس از این مرحلــه، وینداد به 
صورت عملی اقدام به فعالیت در حوزه حقوقی 
کسب وکارهای رمزارزی کرده و با کسب وکارهای 
مختلفــی از جملــه نوبیتکــس، یوبیتکــس، 
داراماینــر، بیت پین، بینوســت، ضــرب، میهن 
باکچیــن و ســایر کســب وکارهای باکچینــی 

همکاری داشــته و به صورت مستقیم به آن ها 
خدمات حقوقی ارائه داده است.

وینداد مجموعه ای 
فناوری محور است

امیری تاکید کرد: »خدمــات وینداد در گام اول 
به صورت مشاوره به کسب وکارهاست اما پس 
از آن وارد فاز اجرایی می شــویم. کســب وکارها 
با دریافــت اشــتراک حقوقی وینـــداد، یک تیم 
حقوقــی ده نفــره را بــرای مدتــی مشــخص بــه 
اســتخدام خود درمی آورند و بدون محدودیت 

از خدمات حقوقی آنها استفاده می کنند.«
مدیرعامــل وینــداد تاکیــد کــرد: »وینــداد یک 
مؤسســه حقوقــی نیســت؛ بلکــه تک کمپانــی 
اســت«. او ادامه داد: »بنیان گــذاران مجموعه 
وینداد، پیش زمینه فناوری و دولوپمنت دارند؛ 
تیم فنی وینداد به انــدازه تیم حقوقی آن بزرگ 
اســت و دانش فنــی را به تیــم حقوقــی منتقل 

می کند.«

 درخواســت خدمات براســاس 
ترند بازار است

به گفته امیری، درخواست خدماتی که به این 
مجموعه ارائه داده می شود، بر اساس ترندهای 
بــازار اســت و رابطــه مســتقیمی بــا بحث های 
رگولاتــوری ندارد. او اشــاره کرد: »مثاً در ســال 
گذشــته، بحث متاورس بســیار ترند بــود و این 
نــوع کســب وکارها بــه مــا درخواســت خدمات 
می دادند. در سال های گذشته، ماینینگ رایج 
بود و این کســب وکارها از ما خدمــات دریافت 
می کردند و تقاضایی که به ســمت مجموعه ما 
می آید، وابســته به اخبار و اقدامات رگولاتوری 

نیست.«
امیری با اشــاره بــه چالش های موجــود برای به 
عهده گرفتــن رگولاتوری حــوزه رمــزارز در میان 
نهادهــای حاکمیتــی، مطــرح کــرد: »گرچه این 
حوزه تنظیم گری دقیقی ندارد، اما مجموعه ای 
از قوانیــن و ضوابــط بــرای آن از پیــش موجــود 

است.«

 وجود مدیریت تقلب و مدیریت ریســک 
نیاز است

مدیرعامل شرکت امن افزارگستر شریف در بخش دیگری 
از صحبت های خود به اهمیت مدیریت تقلب و ریسک 
در حوزه امنیت پرداخت و در این زمینه اظهار کرد: »نیاز به 
تعریف جایگاه مدیریت ریسک و تقلب داریم؛ به عبارتی 
وجود مدیریت تقلب و مدیریت ریسک نیاز است تا بتواند 
کلیه فعالیت هــای مرتبط با فنــاوری و ســایر فعالیت های 
شــرکت را بررســی و نظارت کنــد و پیش بینــی تهدیدها و 

تقلب ها را انجام دهد.«
حبیبی ادامــه داد: »سیســتم 
آموزشــی کشــور مکلف اســت 
نیروی انســانی خــود را آموزش 
را  امنیــت  حــوزه  کــه  دهــد 
بفهمند و اصــول آن را بدانند. 
شــرکت های خصوصــی بایــد 
نیروی انســانی را تربیت کنند. 
مســلماً مهارت آمــوزی نیــروی 
انســانی برعهــده شــرکت های 
خصوصی حوزه امنیت اســت 
و تربیــت و کســب مهــارت در 
شــرکت اتفــاق می افتــد. اگــر 

شــرکت های خصوصی نیــروی انســانی را تربیــت کنند و 
به ســازمان های دولتی جهت فعالیت تحویل دهند و این 
چرخــه اتفــاق بیفتــد، تربیــت، جــذب و نگهــداری نیروی 
انسانی رخ خواهد داد. متأسفانه اقتصاد امنیت معیوب 
اســت و آن طور کــه باید بــرای امنیــت پــروژه ای اقتصادی 

تعریف نمی شود.«

 فناوری؛ شمشیر دولبه
در ادامــه ایــن نشســت، بهنــاز آريــا، مدیرعامــل گــروه 
شــرکت های کهکشــان نیــز در مــورد اینکــه نقــش 
فناوری هــای جدیــد در رونــد تقلب هــای جدیــد بــه چــه 
صــورت اســت، تصریــح کــرد: »هــر ۳۹ ثانیه یــک حمله 
ســایبری اتفــاق می افتــد. در ایــن شــرایط لحظــه ای، اگر 
بخواهیم نقش افراد، فرآیندها و فناوری ها را بررسی کنیم 
نقش فنــاوری در ســطح حملــه از اهمیت بســیار بالایی 
برخوردار می شود. فناوری شمشیر دولبه است و باعث 
می شود سطح حمله افزایش یا کاهش یابد؛ بنابراین لازم 

است از فناوری برای دید ۳۶0 درجه استفاده کنیم.«
آریا بــا تأکیــد بر لــزوم شناســایی عوامــل تهدید توســط 
سازمان ها در تعامل با یکدیگر تصریح کرد: »لازم است 
که در ســازمان ها عوامــل تهدید را شناســایی کنیــم، اما 
در حــال حاضــر بــا وجــود شناســایی ایــن عوامــل، نــگاه 
جزیره ای بــر این رونــد حاکم اســت. ســازمان ها هرکدام 
به صورت جداگانه و جزیره ای این عوامل را شناســایی و 
جمع آوری می کنند و هیچ ارتباطی بین سازمان ها در این 
زمینه وجود ندارد. در ســطح کان ســازمان ها و بانک ها 

در تجمیــع اطاعات هیــچ تعاملی بــا هم ندارنــد. زمانی 
می توانیم در مقابل تهدید موفق عمل کنیم که همه نقاط 
مختلف اطاعات را جمع آوری کرده و بــا تحلیل و آنالیز 
مناسب تصمیم گیری و راهبری درستی از این اطاعات 

داشته باشیم.«
ایــن کارشــناس در ادامــه بیــان کــرد: »امــروز مبحــث 
پیشــگیری و پیش بینــی در حــوزه امنیت اهمیــت زیادی 
دارد. زمانــی می توانیــم در مقابــل هــوش تهدیــد موفــق 
باشــیم که فعالیت هــای پیشــگیرانه انجــام داده باشــیم . 
هوش تهدید تمــام اطاعات را 
جمــع آوری و تحلیــل می کنــد، 
رفتارهای غیرعادی را تشخیص 
و در نهایــت پیــش از وقــوع 
اتفــاق هشــدار می  دهــد. وقتی 
رخــداد امنیتــی داریــم، بایــد 
فعالیت هایــی پیــش از وقــوع 
رخــداد انجــام دهیــم کــه هــم 
جلوی آن رخداد را گرفته باشیم 
و هم از شــدت آن بکاهیم. این 
نکتــه نیــز مهم اســت کــه پس 
از وقــوع رخــداد چــه کنیــم کــه 
هرچــه زودتر بــه شــرایط عادی 

برگردیم.«

 کمبود نیــروی متخصص امنیــت، چالش 
بزرگی است

مدیرعامل گروه شــرکت های کهکشان و رئیس کمیسیون 
افتــای نصــر تهــران در جــواب ســؤالی دربــاره نگهداشــت 
نیروی انســانی متخصص در حوزه امنیت اظهار داشــت: 
»بزرگ تریــن چالــش در حوزه امنیــت و فنــاوری اطاعات، 
کمبود نیروی متخصص و متأسفانه خروج نیروی انسانی 
موجود از کشــور و نیز جابه جایــی افراد متخصــص در این 
حوزه به دلایل اقتصادی و نیز نبود ثبات اقتصادی است.«

او در ادامــه بــه بحــران نــرخ امنیــت ســایبری اشــاره و در 
این زمینه تصریح کــرد: »تربیت نیروی انســانی در حوزه 
امنیت بسیار مشکل است. در دنیا نرخ امنیت سایبری 
صفر اســت، اما در ایران ایــن موضوع یک بحران اســت. 
امنیت یک بحــث تخصصی چندوجهی اســت  و باید به 
دانش های مختلف آگاهی داشت. در نقشه راه دیجیتال 
کشــور باید نهضــت بــزرگ آموزشــی شــکل بگیــرد و این 
مهــم نیازمنــد کار گروهی اســت کــه در بلندمــدت به ثمر 
خواهد رسید و در این صورت خواهیم توانست نیروهای 
متخصصی در حوزه امنیت تربیت کنیم.« این کارشناس 
با تأکید بــر اینکه نیاز داریم صنعت امنیــت را چابک تر و 
پویاتر کنیم، بیان کرد: »صرفاً بحث حقوق برای ماندگاری 
نیروی متخصص مطرح نیست و فاکتورهای دیگری لازم 
است؛ ازجمله ثبات اقتصادی، ثبات روانی و فرصت های 

پیشرفت.«

تســهیات به مبلغ 2 هزار ۸00 میلیارد تومان را به کاربران 
ارائه داده است.«

او توضیــح می دهد که تعــداد وام به معنای تعــداد کاربران 
نیست و ممکن است برخی کاربران بیش از یکبار  از ویپاد 

وام دریافت کرده باشند.
معاون بانکداری نوین شرکت داتین می افزاید: »قصد داریم 
با رفع موانع وام دهی ســنتی فرایند دریافت تســهیات را 

تسریع و تسهیل کنیم.«

 نیازسنجی کاربر و ارائه خدمات جدید
ویپاد عاوه بر حوزه بانکداری در حوزه های سرمایه گذاری 
و خدمات بیمه ای نیز فعالیت می کنــد. آجدانی با بیان 

اینکه  ویپاد توسعه این بخش ها را هم در دستور کار خود 
قرار داده است، اضافه می کند: »نیازسنجی کاربر و ارائه 
خدمات جدیــد در همان راســتا، یکی از اســتراتژی های 
ویپاد اســت. به همیــن جهت در آینــده نه چنــدان دور، 
نوع جدیدی از تســهیات با مبالــغ بیــش از ۱5 میلیون 
از ویپاد راه اندازی خواهد شــد. همچنین خدمات چک 
الکترونیک و ســفته الکترونیک هم بــه زودی در اختیار 

کاربران قرار خواهد کرد.«
ضمانت نامه سفر یکی دیگر از خدماتی است که به زودی 
ویپاد از آن رونمایی می کند. به گفته آجدانی، این قابلیت 
برای آن دســته از کاربرانی اســت که برای ســفرهای خود و 

ویزاهای مرتبط به ضمانت نامه نیاز دارند.

 هوش تهدید تمام 
اطلاعات را جمع آوری 

و تحلیل می کند، 
رفتارهای غیرعادی را 
تشخیص و در نهایت 
پیش از وقوع اتفاق 

هشدار می  دهد
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روز دوشــنبه پنجم تیرمــاه همزمان با 
دومین روز برگزاری نمایشگاه، پنل 
»هیاهو برای چه چیزی؟ هوش 
مصنوعــی و کســب وکارهای 
ایرانــی« بــا حضــور وحیــد 
مافــی، مدیــر فنــاوری گــروه 
پارت؛ ســمیه چشــمی، رئیس 
آزمایشگاه فناوری های پیشرفته 
فنــاپ؛ آرشــام شــرفایی، مدیرعامــل 
متاایکامرس انتخاب؛ مســعود علی اکبرزاده، مدیرعامل 
داده کاوان هوشمند توسن و یوســف قاسمی، مدیرعامل 
دادفامینگو با مدیریت آرش برهمند، خبرنگار ماهنامه 

پیوست برگزار شد.

 بلوغ فنــاوری در لایه هــای مدیریتــی دچار 
چالش است

سمیه چشمی، رئیس آزمایشــگاه فناوری های پیشرفته 
فناپ درباره اینکه ســرمایه گذاران هنــوز هوش مصنوعی 
را هزینه تلقی می کنند، گفت: »فاصله بزرگی بین فعالان 
و بهره برداران حوزه فناوری وجــود دارد. یک موضوع مهم 
در این عرصه، بلــوغ فناوری در صنایع اســت. در شــرایط 
کنونــی صنایع چقــدر آمادگــی پذیرش هــوش مصنوعی 
و بهره بــرداری از اپراتورهــای فعــال در این عرصــه را دارند. 
متأسفانه بلوغ فناوری در لایه های مدیریتی دچار چالش 
اســت و این موضــوع ریســک پذیری بهره گیــری از هوش 

مصنوعی را ایجاد می کند.«
او با اشــاره به اینکــه فنــاپ و زیرمجموعه هــای آن با خلق 

ارزش و ایجاد تحرک تاش دارند تا معرف اپراتور صنعت 
هوشمند باشند، گفت: »در حال حاضر هیجان خاصی 
برای هوش مصنوعی ایجاد شده و تمام شرکت  های حوزه 
فناوری تاش دارند در این عرصه دســتی بر آتش داشــته 
باشــند، اما نکته مهم این اســت کــه باید در حــوزه هوش 
مصنوعی کار اثرگذار، اصولی و مداوم که خلق ارزش کند، 

انجام شود.«
رئیس آزمایشــگاه فناوری های پیشــرفته فنــاپ در ادامه 
خاطرنشــان کــرد: »چالــش بزرگــی کــه در حــوزه هــوش 
مصنوعی کشور وجود دارد، این است که افراد متخصص 
و خبــره در ایــن حــوزه یــا کم هســتند یــا در صــورت وجود 
متأسفانه به خارج از کشور مهاجرت می کنند. نکته حائز 
اهمیت این است که در آینده توانمندی شرکت ها نه منوط 
به تعداد نیروی انســانی اســت و نه به تعداد خدماتی که 
ارائه می دهند؛ بلکه به تعداد هلدینگ هایی اســت که در 

کنار این شرکت ها در حال فعالیت هستند.«

 اکوسیستم فناوری جزئی از زنجیره ارزش 
است

آرشام شرفایی، مدیرعامل »متاایکامرس انتخاب« درباره 
ارتباط ایکامرس و هوش مصنوعی تصریح کرد: »هم اکنون 
گروه انتخاب با محصولات معروف و شناخته شــده دوو و 
اســنوا با 22 هزار نیروی مســتقیم در ۳0 کشــور، ۱50 هزار 
نیروی غیرمستقیم و ۱۸ هلدینگ در حال فعالیت است. 
بدیهی است توسعه و نوآوری با این گستره فعالیت بسیار 
ســخت اســت و هوش مصنوعی کار را تســهیل می کند؛ 
از این رو شــرکت متاایکامرس دروازه ورود فناوری به گروه 

در پنل »هیاهو برای چه چیزی؟« مطرح شد 

هوشمصنوعیابزارنیست

زندگیاست

گفت وگو با مدیرعامل گروه بهسازان فردا در حاشیه الکامپ ۲۶ 

تلاش برای ساخت قوی ترین اکوسیستم دیجیتال

INTERVIEWگفت و گو

گــروه فــن آوران هوشــمند بهســازان فــردا بــه 
در  خــود  زیرمجموعــه  شــرکت های  همــراه 
بیست وششــمین نمایشــگاه الکامــپ حضــور 
داشــت. ایــن مجموعــه بــه معرفــی آخریــن 
محصــولات و دســتاوردهای خود و شــرکت های 
زیرمجموعــه پرداخت. پلتفــرم متن بــاز فرانک، 
ســامانه جامــع »به پرداخــت مــن« و چت بات و 
سامانه »سامیار« از جمله محصولات و خدماتی 
است که در گروه زیرمجموعه های بهسازان فردا 
معرفی و ارائــه شــد. در ادامه با احمــد جعفری، 
مدیرعامل گروه فن آوران هوشمند بهسازان فردا 
در خصــوص حضــور این شــرکت در نمایشــگاه 
الکامــپ و آخریــن محصــولات و دســتاوردها 

گفت وگو کرده ایم.
در میــان بانک هــای قدیمــی ایرانــی، بانک ملت 
در حــوزه فنــاوری اطاعات اعــم از زیرســاخت  و 
نرم افزار و ســامانه، جایــگاه خوبی 
دارد. ایــن بانــک حــدود ۱0 ســال 
پیش هلدینگ فن آوران هوشمند 
بهســازان فــردا را در همیــن حــوزه 
تأسیس کرد که حالا شش شرکت 

را مدیریت و راهبری می کند.
احمــد جعفــری، مدیرعامــل گروه 
فن آوران هوشــمند بهســازان فردا 
گفت: »بهسازان فردا، با بهره گیری 
و  فوق العــاده  ظرفیت هــای  از 
موقعیت ویــژه خود، امــکان توســعه محصول و 
ارائــه خدمــات ترکیبی به ســایر زیســت بوم های 
کسب و کاری را در خود دارد. سامانه های پرداخت 
ســوخت و تــدارکات الکترونیکــی دولــت، تنهــا 
نمونه هایی از مشارکت های موفق گروه بهسازان 
فردا با ســازمان های مهم کشــور اســت و حضور 
مــداوم در رتبه های برتر و کســب جوایز مختلف 
در ارزیابی های رسمی، تأییدکننده موفقیت های 

ماست.«
جعفری در توضیح اهمیت حضور در نمایشگاه 
الکامــپ گفــت: »بــا توجــه  بــه چشــم انداز،  
مأموریــت و راهبردهــای گــروه در توســعه و 
ایجــاد یــک زیســت بوم قدرتمنــد دیجیتالــی و 
ارائــه توانمندی هــای کسب شــده بــه دیگــر 

زیســت بوم های دیجیتــال کســب و کار، اهمیت 
حضور شرکت در الکامپ مبرهن است.« شرکت 
بهســازان ملت پلتفرم متن باز فرانــک را معرفی 
کــرد کــه بــه گفتــه جعفــری در راســتای چابکــی 
دیجیتالی و همکاری و تعامل با شرکت های ثالث 
و خلــق جریان هــای درآمدی جدید بــرای بانک و 

شرکت های ثالث طراحی شده است.
شــرکت به پرداخت ملت هــم پایانــه کارت خوان 
فروشگاهی، درگاه پرداخت الکترونیکی، نرم افزار 
موبایلی ســکه، پایانــه پرداخت بهای ســوخت، 
پایانه بانکی غیرنقد و سامانه جامع »به پرداخت 

من« را در نمایشگاه الکامپ ارائه و معرفی کرد.
 جعفــری ادامــه داد: »شــرکت مهندســی 
و  ســرویس ها  ارغوانــی،  یــاس  سیســتم 
یــر را عرضــه کــرد: کیوســک  محصــولات ز
پرداخــت )میکروکیوســک نیکــو(، صنــدوق 
اتصــال  کارت خــوان(  )درون  فروشــگاهی 
بی ســیم )بــه تمــام دســتگاه های کارت خــوان 
 ،)Cashless و ATM( بانکــی، مانیتورینــگ
مانیتورینــگ  غیرنقــدی،  خودپردازهــای 
دســتگاه های ســوخت، کیوســک اصنــاف، 

».CRS کیوسک خدمات بانکی و
بنــا بــر گفته هــای او دیگــر شــرکت مجموعــه 
فــن آوران هوشــمند بهســازان فــردا، شــرکت 
زیرســاخت امــن خدمــات تراکنشــی اســت 
کــه آن هــم طــی روزهــای نمایشــگاه در حــوزه 
زیرســاخت های ارتباطــی و شــبکه، امنیــت 
اطاعات و ارتباطات، مرکز داده، زیرساخت های 
مجازی و رایانش ابری و سرویس های سازمانی؛ 
خدمــات و راهکارهایــی را بــه بازدیدکننــدگان، 

سازمان ها و شرکت ها ارائه داد.
شرکت مهندسی نرم افزار شقایق نیز از سامانه 
»بانک پــاس«، ســامانه »جت  وام«، ســرویس 
هــاب هوشــمند اعــان پــوش نوتیفیکیشــن و 
سرویس آنتی فیشــینگ رونمایی کرد. جعفری 
در ادامــه معرفــی محصــولات توضیــح داد: 
»شرکت مهندسی صنایع یاس ارغوانی که دیگر 
عضو خانواده بهســازان فرداست، ســه سامانه 
تحلیل مشــتریان  )KYC(، ســامانه نما، سامانه 

سمت و همچنین راهبرد نگار را عرضه کرد.«

طهورا 
آدینه وند 

Viria.adinehvand 
@gmail.com
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انتخاب شد.«
او در پاســخ به اینکه قرار اســت چــه اتفاقی بــا بهره گیری 
از هــوش مصنوعــی در گــروه انتخــاب رخ دهــد، گفــت: 
»اکوسیســتم فنــاوری جزئــی از زنجیــره ارزش اســت. بــا 
گستردگی هلدینگ های مجموعه از جمله هلدینگ لوازم 
خانگی، هلدینگ فروش، هلدینگ لجستیک، هلدینگ 
گردشــگری و... نیاز به ابزاری بود که کارها با هزینه کمتر، 
دقت بیشتر و سرعت بالاتر انجام شود. موضوع مهم این 
بود که اکوسیستم فناوری به زیرساخت های اساسی نیاز 

داشت و به همین دلیل دنبال »ایکامرس« رفتیم.«
شرفایی در پایان صحبت های خود متذکر شد: »در مفهوم 
اکوسیستم فناوری قرار نیست همه چیز را خودمان انجام 
دهیــم و باید ایــن وظیفه را بــه هوش مصنوعی بســپاریم 
و ضــرورت تمرکز بر ســرمایه گذاری روی هــوش مصنوعی 

ضرورتی غیرقابل اجتناب است.«

 ایران در هوش مصنوعی رتبه ۷۵ را دارد
مســعود علی اکبرزاده، مدیرعامل »داده کاوان هوشــمند 
توســن« از دیگر ســخنرانان حاضــر در ایــن پنل با اشــاره 

به فعالیــت این شــرکت گفت: 
»داده کاوان هوشــمند توســن 
یکی از شرکت های زیرمجموعه 
گروه های توســن اســت. عمده 
فعالیــت گــروه توســن در حوزه 
بانکی و پرداخت اعم از نرم افزار 
و سخت افزار و سایر حوزه های 
داده کاوان  اســت.  مرتبــط 
هوشــمند توســن یک شــرکت 
تخصصی اســت که حدود ۱۳ 
ســال از فعالیــت آن در حــوزه 

هوش مصنوعی می گذرد.«
مدیرعامل داده کاوان هوشمند 

توســن اذعــان کــرد: »نزدیــک بــه ۷0 ســال از طــرح هــوش 
مصنوعــی در دنیــا می گــذرد و موضــوع جدیدی نیســت و 
اینکه چرا هیاهویی برای بهره گیری از هوش مصنوعی ایجاد 
شده، بیشتر به خاطر آینده ای است که برای آن وجود دارد. 
دلیل بهره گیری شرکت ها از این فناوری در درجه اول نیاز و 
در درجه دوم آینده ای است که در این حوزه در دنیا و کشور 

دیده می شود.«
علی اکبــرزاده ادامــه داد: »رتبــه ایــران در هــوش مصنوعی 
۷5 اســت. وسعت ســرمایه گذاری مایکروســافت به عنوان 
پیشرو در حوزه هوش مصنوعی 2500 میلیارد دلار و وسعت 
سرمایه گذاری شــرکت فناوری هلدینگ آمریکایی آلفابت 
۱500 میلیارد دلار است و اگر مجموع این سرمایه گذاری را با 
میزان فروش نفت کشورمان در صد سال گذشته مقایسه 
کنیم که رقمی معادل ۱۱00 میلیارد دلار است، به اهمیت و 
جایگاه این حوزه فناوری می رسیم. اینکه شرکت های بزرگ 
به ســمت هوش مصنوعی می رونــد، به این امید اســت که 
بتوانند سهم بیشتری در بازار آینده  کسب کنند و این سهم 
باز به موضوع نیــاز برمی گردد؛ اینکــه چقدر در بــازار آینده 
نیــاز وجــود دارد.« مدیرعامل داده کاوان هوشــمند توســن 
معتقد اســت هــوش مصنوعــی را می بایســت در دو حوزه 
حاکمیتی و شرکتی مورد بررسی قرار داد. در حوزه حاکمیتی 
پروژه های هوش مصنوعی همچون لینوکس و موبایل ملی 
با وجود هزینه زیاد با شکســت مواجه شــدند، اما در حوزه 
شــرکتی، شــرکت ها می توانند وارد عرصه هوش مصنوعی 
شوند و با توجه به استعدادهایی که در حوزه شرکتی وجود 
دارد، مســلماً شــرکت ها برای پاســخگویی به نیازهای خود 
می توانند در حــوزه هوش مصنوعی ســرمایه گذاری کنند و 

این سرمایه گذاری قابل برگشت است.«

 هــوش مصنوعــی نیازمنــد کار پیوســته و 
مستمر است

وحیــد مافــی، مدیــر فنــاوری اطاعات شــرکت »پــارت« در 

ادامــه ســخنان کارشناســان پنــل با اشــاره بــه اینکــه کرونا 
پنجره فرصتی بــرای گســترش هوش مصنوعی در بیشــتر 
کسب وکارهای ایرانی شد، تصریح کرد: »مجموعه پارت از 
سال ۱۳۹2 فعالیت خود را شروع کرد. این مجموعه از سال 
۱۳۹۶ ســرمایه گذاری عظیمی روی هــوش مصنوعی انجام 
داد و هم اکنون بالغ بر ۱۶0 الی ۱۷0 نیروی انسانی فقط روی 
توســعه ســرویس های مختلف هوش مصنوعی بــا رویکرد 
میکروسرویســی در حــال فعالیت هســتند.« او بــه تجربه 
موفق پلتفرم »سیگنال« در احراز هویت ۱0 میلیون نفر اشاره 
کرد و گفــت: »در این پلتفــرم ترکیبی از حدود ۱۸ ســرویس 
هوش مصنوعی به کار گرفته شد و در کنار هم قرار گرفتند و 
امکان احراز هویت افراد به صورت هوشمند و مجازی فراهم 
شــد. وقتی مدلی را در حوزه های مختلــف از جمله در حوزه 
بینایی و زبان طبیعی و... ایجاد می کنیم، بهبود بخشیدن 
آن نیازمنــد یــک کار پیوســته و مســتمر اســت. در حــوزه 
تحقیقات و بازار برون داد توسعه سرویس های مختلف در 
حوزه تبدیل صوت به متن و متن به صوت را شاهد هستیم 
که در حــوزه احراز هویت نیــز مــورد بهره برداری و اســتفاده 
قرار گرفت. یکســری حوزه های دیگر هم در حال گســترش 
اســت؛ مثاً در پــردازش تصویر 
ســندهای مختلــف از جملــه 
کارت ملی، کارت بیمه ماشــین، 
چک و ســفته در مجموعه های 
مختلــف از جمله بانــک و بیمه 
و مجموعه های دولتــی از جمله 
قــوه قضائیه مورد اســتفاده قرار 

می گیرد.«

 هوش مصنوعی یک 
ابزار نیست، بلکه زندگی 

خواهد شد
یوســف قاســمی، مدیرعامــل 
»دادفامینگــو« بــا اشــاره بــه فعالیــت شــرکت در حــوزه 
خدمــات حقوقــی به ویــژه انتقــال فنــاوری توضیــح داد: 
»شــرکت دادفامینگو امکان حضــور و فعالیت برندهای 
توانمند فنــاوری اطاعــات را با رفــع موضوعــات تحریم و 

مسائل بانکی در بازارهای بین المللی میسر می کند.«
»امضانو« یکی از استارتاپ  های بین المللی فامینگو است 
که در حوزه مدیریت اسناد، احراز هویت و امضای دیجیتال 
فعالیت می کند. با این استارتاپ اسنادی را که فیزیکی امضا 
می شده، به صورت هوشمند ایجاد می کنیم. بانک ها از این 
استارتاپ استفاده می کنند و وقتی افراد بخواهند تسهیات 
بگیرند با احراز هویت برای یک سند که یک بار ایجاد شده، 
امکان امضای ۱0 هزار نفر فراهم و پس از احراز هویت سند 
تکمیــل می شــود. اگر فنــاوری باشــد، امــا بینــش آن وجود 
نداشــته باشــد ما دچار مشــکل می شــویم. در بحث احراز 
هویت و امضای دیجیتال مجموعه های خوبی وجود دارد. 
موضوعی که به ویــژه در دوران کرونا مورد توجــه قرار گرفت، 
بهره گیری از هوش مصنوعــی بود. نکته حائــز اهمیت این 
بود که پیــش از این دوره نیز فناوری  هــوش مصنوعی وجود 
داشت، اما سرویسی که از این فناوری استفاده و به شرکت ها 
و مردم متصل شود، وجود نداشت و ما در مجموعه فامینگو 
سعی کردیم این مشــکل را رفع کنیم.« قاســمی با اشاره به 
اینکه هــوش مصنوعــی در آینــده یک ابــزار نیســت، بلکه 
زندگی خواهد شد، تصریح کرد: »داستان هوش مصنوعی 
در راستای بقای انسان است. ما فراموش کرده ایم که انسان 
قرار اســت زندگی کند، نه کار. این اصل به تدریج برگشــت. 
هوش مصنوعی ما را به این اصل فراموش شده برمی گرداند 
که حداقل کار را انجام دهیم. در مورد نگرانی اخاقی که در 
حوزه هــوش مصنوعی وجــود دارد، باید گفــت اتفاقاً هوش 
مصنوعی در راستای زندگی بشریت است. هوش مصنوعی 
از همــان ویژگی اصلــی ژنوم انســانی اســت کــه می گوید ما 
باید زندگــی کنیم. این ویژگــی بقای انســان، خطرات هوش 

مصنوعی را نیز مرتفع می کند.«

در گفت وگو با مدیرعامل اجرایی والکس درباره حضور در 
بیست وششمین نمایشگاه الکامپ مطرح شد 

والکس از تریدینگ بات 
و سکوی معاملاتی رونمایی کرد

 

INTERVIEWگفت و گو

بیست وششمین دوره نمایشگاه الکامپ بعد از 
چهار ســال وقفه، در تیرماه ۱۴02 در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی تهران، با شعار »آینده 

بهتر برای اقتصاد دیجیتال« برگزار شد.
صرافی هــای رمــزارز نیــز از ایــن فرصت اســتفاده 
کردند تــا با حضــور حداکثری خود در نمایشــگاه 
از امکان هــای موجــود در آن اســتفاده کننــد. بــه 
همیــن منظــور بــه ســراغ احســان مهــدی زاده، 
مدیرعامــل اجرایی والکــس رفتیم تــا بــا او درباره 
چرایی و چگونگی حضورشــان در این نمایشگاه، 
اســتقبال کســب وکارها و مــردم از آن و برنامــه و 

محصولات شان صحبت کنیم. 

الکامپ؛ بســتر تعامــل و انتقال 
تجربه

بنا بر صحبت های احسان مهدی زاده، مدیرعامل 
اجرایــی والکــس ایــن شــرکت چهار ســال اســت 
که فعالیــت خــود را در زمینــه رمــزارز آغاز کــرده و 
هم اکنون یکــی از رهبران رمــزارز در ایران اســت و 

بیش از یک ونیم میلیون کاربر فعال دارد.
او معتقــد اســت گرچه کســب وکارهای رمــزارزی 
در نمایشــگاه الکامــپ ۱۳۹۸ نیــز شــرکت کــرده 
بودند، اما امســال حضــور پررنگ تری داشــتند و 
نمایشــگاه را جدی تر گرفتند و والکس نیــز از این 

قاعده مستثنی نبود.
مهدی زاده نمایشگاه الکامپ را فرصتی مناسب 
برای تعامــل چهره به چهره بــا رگولاتــور، کاربران و 
اکوسیســتم رمــزارزی در ایــران دانســت و در این 
مورد گفت: »الکامپ بستر انتقال تجارب و بیان 
چالش ها و مشکاتی اســت که هر کسب وکاری 
می تواند داشته باشد و این امکان را به آنها می دهد 
که محصول خود را با شفافیت و وضوح بیشتری 
معرفی و عرضه کننــد و از نزدیک بــا کاربران خود 

آشنا شوند.«
او بــا اشــاره بــه اهمیت تعامــل بــا ســایر بازیگران 
اکوسیستم توضیح داد که تاش آنها برای برقراری 

ارتباط با فعــالان رمــزارز در ایران، به زمــان و مکان 
نمایشگاه محدود نشده و خارج از این فضا نیز با 

یکدیگر در ارتباط و تعامل هستند.

رونمایــی از دو محصــول جدیــد 
والکس در الکامپ؛ تریدینگ بات 

و سکوی معاملاتی
مهدی زاده بیان می کند که در بیست وششــمین 
دوره نمایشگاه الکامپ از دو محصول جدید خود 
رونمایی کردند؛ تریدینگ بات  یکی از دو محصول 
جدیــد والکس اســت کــه یــک اســتراتژی جدید 
مارتینگل اســت کــه بر پایــه هــوش مصنوعی بنا 
شده است. این استراتژی هم در بازارهایی با روند 
صعــودی و هــم در بازارهایی با رونــد نزولی کارکرد 
دارد. عاوه بر این، از یک سکوی معاماتی نیز در 
این نمایشگاه رونمایی کردند که این سکو می تواند 
به کاربران خود تا سقف ۴00 میلیون تومان اعتبار 

معاماتی و وام بدهد. 

برخــی  عــدم حضــور  دلایــل 
کسب وکارها در نمایشگاه

مدیرعامــل اجرایــی والکس دربــاره عملکــرد این 
دوره و استقبال کســب وکارها و مردم از آن گفت:  
»این طور به نظر می رســد که برخی کسب وکارها 
در نمایشــگاه شــرکت نکردنــد، بــا ایــن وجــود 
می توان گفت که این غیبت چهارساله نتوانست 
تب وتاب الکامپ را از بین ببرد و اســتقبال افراد و 

کسب و کارها از آن خوب بود.«
او ادامه داد: »سالی که گذشت، سال سختی بود 
و برخی کســب وکارهای دیجیتال و آناین ضربه 
خوردند و این می تواند یکی از دلایلی باشد که در 
نمایشگاه شرکت نکردند. در واقع این طور به نظر 
می رسد که برخی کســب وکارهای دیجیتال، این 
نمایشگاه را بستر مناســبی برای بیان مشکات  
خــود و بهبــود وضعیــت موجــود ندانســتند و از 

شرکت در آن سر باز زدند.«

 در مفهوم اکوسیستم 
فناوری قرار نیست 
همه چیز را خودمان 
انجام دهیم و باید 

این وظیفه را به هوش 
مصنوعی بسپاریم
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 برگزاری نشست تخصصی 
مفاهیم بلاکچین

بلاکچین آمده تا 
همه چیز را بر هم زند

در بیست وششمین دوره از نمایشگاه 
نشســتی  الکامــپ،  بین المللــی 
تخصصی در زمینــه مفاهیم باکچین 
با حضــور احمد جنتی فــر، رئیس گروه 
آمــوزش انجمــن باکچین ایــران برگزار 
شد. او در این نشســت به گفت و گو در 
خصــوص باکچیــن و ویژگی هــای ایــن 

فناوری جدید پرداخت.
جنتی فر گفت: »در میان ۱0 روند سال 
202۳ بــه گزینــه باکچیــن می رســیم 
و در پنــج ســال متوالــی این رونــد تکرار 
می شود. باکچین فناوری ذخیره سازی 

داده است که سه ویژگی مهم دارد.«
او دربــاره ویژگی هــای باکچیــن گفــت:  
»باکچین فنــاوری برهم زننده اســت. 
ویژگــی بعــدی ایــن  اســت کــه انقابــی 
است و در واقع سومین نسل از انقاب 

دیجیتال را رقم می زند.«
جنتی فــر ادامــه داد: »مــا ســه نســل 
انقاب صنعتی، دیجیتال و نسل سوم 
تحول دیجیتال را داریم که باکچین در 
نسل ســوم تحول دیجیتال جای دارد. 
ســومین ویژگــی باکچیــن غیرمتمرکــز 
بودن آن اســت؛ باکچین نقطه مقابل 

تمرکزگرایی است.«
رئیس گروه آمــوزش انجمــن باکچین 
ایــران در پایــان گفــت: »در انجمــن 
باکچین تصمیم گرفتیم در یک فضای 
غیرانتفاعی و غیردولتی چراغی روشن 
کنیم که نفع آن به همه کسب وکارهای 
رمــزارزی و همــه مــا برمی گــردد، امــا تــا 
زمانی که تصمیم گیرنده های ما ندانند 
باکچین چیســت، برای تصمیم گیری 
تــرس دارنــد و می شــود چهــار ســال 
باتکلیفی که بالاخره برای صرافی های 

رمزارزی  اینماد تولید کردند.«

REPORTگزارش

در چهارمین روز برگزاری بیست و ششمین 
دوره نمایشگاه بین المللی الکامپ پنل 
تخصصی با موضــوع حضور زنان 
در اکوسیستم نوآوری با حضور 
بانوان کارآفرین این حوزه برگزار 
و بــه چالش هــای فعالیــت زنــان 
پرداخته شــد. این پنل تخصصی 
بــا عنــوان »ایــن ســقف شیشــه ای 
اســت یــا بتنــی؟« در خصــوص زنــان و 
اکوسیســتم نوآوری با حضور مریم قدس گلشــن، 
مدیر توســعه کســب وکار »جیرینگ«؛ عاطفه هاشمی، 
بنیان گذار »روچ«؛ ســحر بختیاری، بنیان گذار »آوایار« و 
مدیرعامل »پیمان«؛ کتایون سپهری، مربی کسب وکار و 
سمیرا مهدوی، مشاور توسعه کسب وکار و امور مشتریان 
برگــزار شــد. در ابتــدای ایــن پنــل شــرکت کنندگان آن به 
معرفی خــود و تجربه های کسب وکارشــان پرداختند. در 
همین راســتا مریم قدس گلشــن اظهــار داشــت: »قبول 
کــردم از شکســت ها درس بگیــرم و بــرای رشــد خــودم 
استفاده کنم، زیرا معتقدم رشد و یادگیری نباید متوقف 
شود.« گلشن با بیان اینکه مشکل از خانم ها و نداشتن 
اعتمادبه نفس اســت، تصریح کرد: »ایــن به مانند وجود 
سقف شیشه ای است که در دو سال اخیر ترک خورده و 

ممکن است بشکند.«

 کمک به توســعه فرهنگی بانــوان در کنار 
توسعه کسب وکار 

عاطفــه هاشــمی، بنیان گــذار »روچ« در سیســتان و 

بلوچستان، با اشاره به تجربه کاری خود گفت: »بانوان 
در کسب وکار من در جامعه ای زندگی می کنند که اجازه 
تحصیل و شناســنامه ندارند، نمی توانند دفترچه بیمه 
داشته باشند و حتی در برخی موارد اجازه خروج از خانه 

و محله خود را هم ندارند.
از ایــن رو در روچ تــاش شــد زنــان در کنــار توســعه 
کســب وکار، یاد بگیرند زندگی مســتقل داشــته باشند 
و به تحصیل و رفاه خانواده فکــر کنند.« او در خصوص 
توســعه کســب وکار خود و صادرات محصولات شرکت 
روچ گفت: »محصولات تولیدشــده در روچ متناسب با 
موارد قابل اســتفاده در کشــورهای دیگر تولید می شود 
و توســط یکســری از دانشــجویان ایرانی خارج از کشور 
خریداری می شود و در کشور مقصد به فروش می رسد 

که کمک خرج زندگی آنها نیز هست.«
ســحر بختیــاری، بنیان گــذار »آوایــار« و مدیرعامــل 
»پیمان« نیز در این پنل با اشاره به سختی های فعالیت 
زنان در جامعه ایران بیان داشت: »در برخی نقاط کشور 
ســقف های ســخت و محکمی وجود دارد که شکســتن 
آن کار راحتی نیست،  اما در اکوسیستم نوآوری سقفی 
وجود نــدارد؛ بلکه بانوان فقــط باید مهارت هــای خود را 

معرفی و عرضه کنند.«
ســمیرا مهدوی، عضو هیئت مدیره اتــاق بازرگانی ایران 
و ازبکســتان و مشــاور توســعه کســب وکار بــا اشــاره به 
مشــکات و دغدغه های زنان در کســب  وکار گفت: »ما 
یک ســقف بتنــی در ایران داریــم که در کســب وکارهای 
سنتی و بازاری تکلیف مشخص است، اما اکوسیستم 
نوآوری خود را حامی بانوان نشان می دهد. در حالی که 

ما نیاز به حامی نداریم، بلکه نیاز ما حمایت بر اســاس 
توانایی هایمان است.«

 زنان علیه زنان 
وی تصویــب قانــون جــذب ۳0درصــدی بانــوان در 
سمت های مدیریتی کشور را توهین به جامعه بانوان 
دانســت و تصریح کــرد: »ایــن اتفاق گــزارش عملکرد 
یک تفکر مردانه را تیک می زند کــه از وجود پدیده ای 
به نام »زنان علیه زنان« به عنوان نقطه ضعف فرهنگی 
کشــورمان نشــئت می گیــرد؛ در حالــی که بیشــترین 
حمایت هــا در طــول تاریخ کاری مــن از ســمت آقایان 
بــوده و برعکــس ایــن اتفــاق از جانــب بانــوان افتــاده 

است.«
کتایون سپهری، مشــاور توسعه کســب وکار با اشاره به 
موضوع پنل یادآور شد: »طبق بررســی های انجام شده 
فقــط ۱0 درصد مــردم کارآفرین می شــوند کــه ۱0 درصد 
کارآفرینــان را بانــوان تشــکیل می دهنــد و بــا توســعه 
استارتاپ ها این آمار به بیش از۱0 درصد رسیده است.« 
او با اشاره به قانون جذب ۳0درصدی بانوان خاطرنشان 
کرد: »به دلیل عدم مشــارکت کافی بانــوان در دنیا از ۱5 
سال قبل ســازمان ملل مشــارکت ۳0درصدی بانوان در 
سمت های مدیریتی دولتی را مشخص کرد تا به برابری 
جنسیتی در بلندمدت دســت یابد؛ بنابراین این قانون 
جهانی است و ربطی به قانون گذاران داخلی ندارد.« به 
گفته ســپهری، همه باید برای توســعه کسب وکار نسل 
زد را بشناسند، زیرا قرار اســت یک نسل آلفا جایگزین 

نسل ما شود که در همه چیز متفاوت است.

پنل »این سقف شیشه ای است یا بتنی؟«
با حضور زنان فعال در اکوسیستم نوآوری برگزار شد

زنانسقفهاراشکستهاند
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NEWSخبر

 مدیرعامل
ایران کیش خبر داد

کیف  پول ریال 
دیجیتال روی زمرد 

عملیاتی شد
ایران کیش با محصولات های تک خود 
از جمله تی بی پاس، ریــال دیجیتال و 
کهربا در بیست وششــمین نمایشگاه 

الکامپ حضور داست.
علیرضا موسوی، مدیرعامل ایران کیش 
دربــاره محصــول تی بی پــاس گفــت: 
»مرزهای نوآوری و ایجاد زنجیره ارزش 
در کســب وکار اهمیــت ویــژه ای دارد و 
تمامــی شــرکت های شــبکه پرداخت و 
تمامی استارتاپ ها قطعاً این نکته را در 
نظر دارنــد. از مدت ها قبــل ایران کیش 
برنامه ای برای توسعه زیرساخت ها در 
این حیطه داشت و یکی از زمینه هایی 
کــه بــه فکــر توســعه آن بــود، اصنــاف 
است. این شرکت با توجه  به همین امر 
توانســت با تی بی پاس زنجیــره ارزش 
ایجاد کند. محصول نهایی تی بی پاس 
در الکامــپ معرفــی شــد و قــرار اســت 
یــزی در راســتای توســعه  بــا برنامه ر
کســب وکار آن، تــاش و عملکــردش را 
روزبه روز بهتر و کمک کنیم تا بخشــی 
از مشکات زنجیره تأمین و کسب وکار 

حل شود.«
کیــف پــول ریــال دیجیتــال ایران کیش 
روی اپلیکیشــن زمــرد بانــک تجــارت 
یکــی دیگــر از محصولاتــی اســت کــه 
امــکان اســتفاده از ریــال دیجیتــال و 
نقل وانتقالات آن را فراهم آورده است. 
در ایــن اپلیکیشــن، ویژگی هــای ایجاد 
کیف پول ریال دیجیتال برای شــخص 
کاربر، شــارژ یا افزایــش موجودی کیف 
پــول ریــال دیجیتــال، انتقــال از کیــف 
پول ریال دیجیتال بــه کیف پول دیگر، 
دشارژ کردن کیف پول )که امکان تبدیل 
ریال دیجیتال را به ریــال واقعی فراهم 
می کند( و دریافــت موجودی کیف پول 

ریال دیجیتال ایجاد شده است.
مدیرعامــل ایران کیــش دربــاره ایــن 
محصول تأکید کــرد: »ریــال دیجیتال 
پلتفرمــی اســت کــه بانــک مرکــزی از 
مدت ها قبل بر آن تأکید داشته است. 
ایران کیش جزو شرکت های اولیه ای بود 
که روی این موضوع کار کرد و توانست 
آن را کامــاً به صورت عملیاتــی درآورد. 
البتــه مراحــل قانونــی دربــاره رمــزارز 
ملــی باقــی اســت و امیدواریــم بخــش 
حاکمیت شبکه پرداخت این موضوع 

را پیگیری کند.«

اکوسیســتم نــوآوری در شــرایط پــر فرازونشــیبی پدیــد 
آمــد و  بــا وجــود همــه ســختی ها توانســت حرکتــی رو به 
جلو داشــته باشــد و بــه رشــد و بالندگــی برســد. امــروز با 
گذشــت نزدیــک بــه یــک دهــه از آغــاز شــکل گیری ایــن 
اکوسیســتم، نه تنهــا بســیاری از چالش هــای آن از جمله 
مسائل مرتبط با رگولاتوری به قوت خود باقی ماندند بلکه 
چالش های جدیدی ماننــد مهاجرت نیروهای متخصص 
و محدودیت ها و اختال هــای جدید اینترنــت نیز بر آنها 

افزوده شده اند.
»حســن هاشــمی«، رئیس نظام صنفی رایانه ای کشــور؛ 
»جال سمیعی«، مشــاور محتوا و ارتباطات گروه توسعه 
فنــاوری نــوروز؛ »مهــدی فاطمیــان«، مدیرعامــل شــرکت 
زیبال؛ »مهدی شریعتمدار«، مدیرعامل شرکت جیبیب 
و »وحید شــامخی«، معاون توسعه کسب وکار نوبیتکس 
در پنل تخصصی »در حســرت سیمرغ شدن« به بررسی 

وضعیت حوزه فناوری اطاعات کشور پرداختند.
رئیس نظام صنفی رایانه ای کشــور در نمایشگاه الکامپ 
گفت: »بــا اتفاقات پاییز ســال گذشــته و قطعــی اینترنت 
در کشــور، اکوسیســتم فناوری اطاعات و کسب وکارهای 
مجازی آســیب جدی دیدند.« حسن هاشمی تأکید کرد: 
»این شــرایط سبب شد بسیاری از کســب وکارهای کشور 
در فضای مجازی آســیب جدی ببینند و دیگــر نتوانند به 
حیات خود ادامه دهنــد.« او با بیان اینکــه فعالان عرصه 
فناوری اطاعات به دنبال ورود دانش روز به کشور هستند، 
اظهار داشــت: »ورود تفکرات دولتــی و خصولصی به این 
حوزه، شــرایط نامناســبی به وجــود آورده اســت.« رئیس 
نظام صنفی رایانه ای کشور یادآور شد: »تاکنون جلسات 

زیادی با نهادهــای حاکمیتی و دولتی برای رفع مشــکات 
و چالش های فراروی این صنف برگزار شــده، اما نتیجه آن 
برای ما قابل قبول نبوده اســت. فضای مجازی یک فضای 
فرامرزی اســت و مرزهای جغرافیایی در این حوزه نقشــی 
نــدارد؛ بنابراین انتظــار داریــم در این اکوسیســتم جهانی 
بتوانیم شاهد رشد و توســعه فضای مجازی در کشورمان 
باشیم.« هاشمی اظهار داشت: »تفکرات ما در بخش های 
دولتی به صورت جزیره ای اســت، اما در نظــام رایانه ای کار 
ما به صورت ســاختاری اســت تا محصولات این صنف به 

سهولت در سراسر کشور در اختیار مردم قرار گیرد.«

 قطعــی اینترنــت و گــم شــدن مشــتریان 
کسب وکارهای مجازی 

جــال ســمیعی، مشــاور محتــوا و ارتباطات گروه توســعه 
فناوری »نوروز« در ادامه این پنل تخصصی بیان داشت: 
»بحران ها به توسعه کسب وکارها در فضای مجازی کمک 
نمی کنند و قطعی چندماهه اینترنت باعث شده سایت ها 

در فضای مجازی مشتریان خود را گم کنند.«
مشــاور محتــوا و ارتباطــات گروه توســعه فنــاوری نــوروز از 
مهاجــرت متخصصان حــوزه آی تی کشــور اظهــار نگرانی 
کرد و افزود: »مهاجرت متخصصان حوزه آی تی کشور در 
اکوسیســتم فضای مجازی جدی شــده و برای بســیاری از 

دست اندرکاران این حوزه نگران کننده است.«

 چندین نهاد متولی صنف فناوری اطلاعات
مهدی فاطمیــان، مدیرعامل شــرکت »زیبال« نیــز اظهار 
داشت: »مطالبات صنفی بخشی از کارهای ماست، ولی 

وقتی در صنف ما کاری انجام می شــود، می بینیم چندین 
نهاد در این زمینه متولی هســتند. مســائل و چالش های 
مختلفــی در صنــف مــا بــروز می کننــد کــه نمی توانیــم 
تشــخیص دهیم این چالش هــا چگونه بــرای ما بــه وجود 

می آید.«
او بــا بیــان اینکــه در جایــی کــه بــرای شــرکت ها در فضای 
مجازی مجوز صادر می شود باید بســترهای لازم نیز برای 
فعالیت آنهــا فراهم شــود، افزود: »ایــن مــورد در زنده نگه 
داشــتن فضای مجازی در کشــور بســیار تأثیرگذار است، 
زیرا همگرایی و اتحاد می تواند بســیاری از مشــکات ما را 

در مقابل نهادهای دولتی و حاکمیتی حل وفصل کند.«

 نهادهای دولتی معنی توسعه را نمی دانند 
مهدی شــریعتمدار، مدیرعامل شــرکت جیبیب نیز بیان 
کرد: »تاکنــون اهداف نظــام صنفی رایانه ای ما مشــخص 
نشــده؛ در حالــی کــه نظام  مند شــدن ایــن نظــام صنفی و 
داشــتن ســاختار هم اکنــون بســیار ضــروری اســت و در 
حوزه فناوری اطاعــات، نهادهای دولتی معنی توســعه را 

نمی دانند.«
او گفــت: »وقتی بخــش دولتــی و خصولتی در بــازار فعال 
هســتند، برای بخش خصوصی جایی نمی ماند؛ بنابراین 
در دو ســال گذشــته متأســفانه هیچ گونــه گفت وگویــی 
بــا نهادهــای حاکمیتــی و دولتــی انجــام نشــده اســت.« 
مدیرعامل شرکت جیبیب تأکید کرد: »بخش خصوصی 
همــواره بــه دنبــال جهانــی شــدن اســت، امــا نهادهــای 
حاکمیتی دولتی به دنبال ارائه خدمت در کشور هستند و 

عواقب عدم توسعه را نمی دانند.«

وضعیت حوزه فناوری اطلاعات کشور در نمایشگاه الکامپ بررسی شد

فضایمجازی
فرامرزیوجهانیاست
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

 راه های طراحی
کمپین اثربخش

 آشنایی با برند
و تولید محتوا

کارشــناس ارشــد دیجیتال مارکتینــگ 
یکتانــت در ارائــه ای بــا موضــوع »طراحی 
کمپین تبلیغاتی اثربخش« در نمایشگاه 
الکامــپ اعام کــرد کــه افزایــش آگاهی از 
برندهــا، افزایش ترافیــک بازدیدکنندگان 
و افزایــش فــروش و نصــب اپلیکیشــن از 
مهم ترین هــدف آنهــا از تبلیغــات و رونق 

کسب وکار در فضای دیجیتالی است.
علیرضــا امیرآبــادی فراهانــی، در ارائــه 
گفــت:  الکامپ اســتیج  تخصصــی 
»طراحی کمپین های تبلیغاتــی می تواند 
در هر پلتفرم تبلیغاتی آناین انجام شود و 
نتیجه مثبت آن افزایش فروش و مراجعه 
زیــاد بازدیدکننــدگان به ایــن کمپین های 

تبلیغاتی است.«
به باور امیرآبادی، آشــنایی با برند و تولید 
محتوا در ســایت مورد نظر با اســتفاده از 
روش های کاری مناسب تبلیغاتی می تواند 
زمینــه رشــد فــروش را بــرای شــرکت های 

تجاری در فضای دیجیتالی فراهم کند.
امیرآبــادی بــا بیــان اینکــه هــدف مــا از 
راه انــدازی تبلیغــات در دنیــای دیجیتــال 
بایــد مشــخص شــود، گفــت: »در ایــن 
راســتا بایــد کســب وکارهای مناســب بــه 
همــراه کمپین هــای تبلیغاتی مطلــوب در 
کنار پنل هــای مــورد نظــر بــرای مخاطبان 
ساخته شود تا بتوانیم به اهداف مان برای 
راه انــدازی ایــن کمپیــن در فضــای مجازی 
دســت پیــدا کنیــم.« کارشــناس ارشــد 
دیجیتال مارکتینــگ یکتانــت بیــان کرد: 
»تجربــه نشــان داده که بایــد در تبلیغات 
خــود بــه محتــوا و آیتم هــای تبلیغاتــی 
حساسیت بیشــتری داشته باشــیم تا با 
انجام تبلیغات به هدف خــود از راه اندازی 

این کمپین تبلیغاتی برسیم.«

REPORTگزارش

در پنل تخصصی الکامپ استیج مسائل و مشکلات شبکه نمایش خانگی 
بررسی شد

پایانتلخویاودیها؟
در چهارمیــن روز نمایشــگاه الکامــپ پنلی با عنــوان »یک 
پایان تلخ برای وی او دی ها!« در خصوص حوزه وی او دی ها و 
محتوا برگزار شد. در این پنل امیرحسین حیدری، مدیرعامل 
شرکت رایموندمدیا )تماشاخانه(؛ محمدمهدی عسگرپور، 
دبیر انجمن صنفــی وی او دی؛ محمدجعفر نعناکار، عضو 
هیئت مدیــره تلویزیــون تعاملــی آیو و احســان رحیــم زاده، 

پژوهشگر رسانه به بحث و بررسی پرداختند.
احســان رحیم زاده که اجــرای پنل را عهــده دار بــود، در آغاز 
عنوان کرد: »یکی از مصادیق موفقیت بخش خصوصی در 
وی او دی ها )شبکه نمایش خانگی( رقم خورد. در این بستر 
تاکنــون ســریال های باکیفیت و پرمخاطبی ســاخته شــده 
که قابل مقایسه با ســریال های تولیدشــده در صداوسیما 
نیست و از این منظر صدا وسیما در مقابل وی او دی ها عقب 
افتاده اســت. در حالی که ســریال های صداوســیما با آنتن 
خالــی مواجه اند، ســریال های متعــددی را شــاهدیم که در 
شبکه های خانگی در صف انتشــار قرار دارند و با استقبال 
خــوب مخاطبان رو بــه رو شــده اند. بــا مصوبه شــورای عالی 
انقاب فرهنگی که از پشتوانه قانونی برخوردار شد، از این 
پس وی او دی ها باید زیر نظر صداوســیما به تولید محتوای 

خود بپردازند.«

 قوانین به روز و مشخص نیست 
محمدمهــدی عســگرپور، دبیــر انجمــن صنفــی وی او دی 

در پاســخ به اینکــه چشــم انداز وی او دی ها را بــا این مصوبه 
چگونه می دانید و چه اتفاقی خواهــد افتاد، گفت: »بعد از 
قانون گذاری در حوزه ای جدید اظهارنظر درباره همه جوانب 
زود اســت و بایــد از تجــارب قبل اســتفاده کنیم. همــواره با 
پدیده های ارتباطی نوظهوری همچون ویدئو و ماهواره رو به رو 
بوده ایــم که هنــوز قوانینی مــدون نشــده و متأســفانه فقط 
محدودیت ها و ممنوعیت هایی برای بهره برداری و استفاده 
از این فناوری  های ارتباطی وضع و مقرر شــد. متأسفانه در 
مجمــوع قوانین حــوزه فرهنگ و رســانه جرم انگاری نشــده 
و قوانیــن بــه روز و مشــخص نیســت و بخشــی از قوانیــن 
موضوعیت ندارد؛ بنابراین خاء قانونی وجود دارد و قوانینی 
کاربردی در راستای فعالیت وی او دی ها موجود نیست. پس 
ضــرورت دارد نهادهــای دســت اندرکار هرچــه ســریع تر در 

جهت رفع این نواقص گام بردارند.«

 بازنگری در تنظیم گری 
عســگرپور درباره نهاد تنظیم گر فعالیت وی او دی ها گفت: 
»با توجه به نو بودن فعالیت پلتفرم های نمایش خانگی نباید 
به دنبال نهادهای سنتی رفت، بلکه باید نهادی نو تأسیس 
شــود که از ویژگی های متناســب با نیــاز این بــازار برخوردار 
باشد؛ بنابراین باید گفت تنظیم گری در حوزه فرهنگ و رسانه 

به بازنگری و نگاه نو نیاز دارد.«
دبیر انجمن صنفی وی او دی ادامه داد: »متأسفانه همواره 

اقدام حاکمیت در مقابل پدیده شبکه های اجتماعی تعاملی 
و غیرتعاملی ایجــاد محدودیــت و ممنوعیت در اســتفاده 
از ایــن ابزارهای فناوری ارتباطــات بــوده و پارادایم حاکم این 
اســت که در حــال صیانت هســتیم. نهادهای بســیاری به 
موازات یکدیگر شــکل گرفته که رســالت خود را صیانت از 
فرهنگ می دانند و تاش دارند محتوای نامناسب به دست 
مخاطب نیفتد. متأسفانه نگاه آینده نگری در عرصه فعالیت 
وی او دی ها وجود ندارد و حاکمیت و نهادهای دست اندرکار 
توجهی به ایــن موضــوع ندارنــد. نکته مهــم این اســت که 
مجموع حاکمیت در سابقه خود این آمادگی را نشان نداده 

که امکان مراقبت به شکل واقعی را داشته باشد.«

 صــوت و تصویــر فراگیر تعریف مشــخصی 
ندارد

عسگرپور خاطرنشان کرد: »موضوع مهم قابل طرح دیگر 
خلق واژه مجهول »صوت و تصویر فراگیر« است؛ مفهومی 
که نمی توانیم آن را توضیح دهیم و متأســفانه درباره صوت 
و تصویر فراگیر تعریف مشــخصی ارائه نشده است. البته 
ســابقاً منظــور پخش زنــده بوده کــه متولــی آن طبــق قانون 

اساسی صداوسیماست.« 
او در ادامه گفت: »نکته حائز اهمیت این است که حاکمیت 
همواره اشتهای زیادی برای ممیزی دارد و در راستای منافع 
بخش دولتــی بــه تضعیف بخــش خصوصــی می پــردازد. 
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بنابراین شــاهد این مهم بودیــم که بدون تمهیــد مقدمات 
لازم بافاصله سر اصل مطلب رفته و بدون مشخص کردن 
محتــوای دقیــق ایــن واژه، صــوت و تصویــر فراگیــر یکــی از 
مفاهیم وی او دی ها شد. متأســفانه در حالی که نمی دانیم 
صوت و تصویر فراگیر دقیقاً چیست، شاهد تدوین قوانین 

آن هستیم.« 

 بــه قوانین بهبــود محیــط کســب وکار عمل 
نمی شود

دبیر انجمن صنفی وی او دی ها بر این باور اســت که قوانین 
بهبود محیط کسب وکار که از سال ۱۳۹0 مصوب شده، کاماً 
تزئینی است و به آن عمل نمی شــود. در این قانون صراحتاً 
ذکر شــده که دوایر دولتی و حاکمیتی برای پیگیری مسائل 
خود حتماً می بایست از نهادهای صنفی اظهار نظر بگیرند. 

ســؤالی کــه در اینجــا مطــرح 
می شود این است که از آن سال 
که این قانــون تصویب شــده آیا 
یک بار دولت و حاکمیت به این 
قانون در حوزه فرهنگ و رســانه 

عمل کرده اند؟
حیــدری،  امیرحســین 
مدیرعامل شرکت رایموندمدیا 
ادامــه  در  )تماشــاخانه( 
گفت وگوهــای پنــل بــا تأکیــد بر 
اینکــه پایــان وی او دی هــا تلــخ 

نیســت، توضیــح داد: »هدف مشــترک این اســت کــه این 
اکوسیســتم زنــده بمانــد و در جهت ارتقــا و پیشــرفت این 
اکوسیســتم قرار اســت صحبت کنیم. طی ســال ها به این 
نتیجه رســیدیم که بــا حاکمیــت درگیر شــدن راه بــه جایی 
نمی بــرد، چــون در ســازمان ســینمایی و وزارت ارشــاد انواع 

شوراها وجود دارد.«
او در ادامه گفــت: »معتقدم به عنوان رســانه دار باید تاش 
کنیم کار به بهترین شــکل جلو بــرود. فرقی نــدارد متولی و 
ناظر چه کســی اســت و از طرف کدام نهاد این مجوز صادر 
می شود، فقط می خواهیم مجوز اخذشده وجاهت قانونی و 
ضمانت اجرایی داشته باشد. سینماگران و فعالان پلتفرم ها 
خط قرمزها و بایدها و نبایدها را می دانند و آن کسی که متولی 
این اتفاق است، چه وزارت ارشاد، چه صداوسیما یا هر نهاد 
دیگری باید تسهیلگر و کمک کننده باشد؛ چراکه هدف، زنده 
نگه داشتن این اکوسیستم اســت؛ بنابراین به اعتقاد بنده 
راهکار این است که انجمن ها و دست اندرکاران این عرصه با 
یکدیگر تعامل کرده و بتوانند حاکمیت را مجاب کنند که این 
اتفاق به بهترین نحو جلو برود، چون در غیر این صورت هم 

به اکوسیستم و هم به مخاطب آسیب وارد خواهد شد.« 

 در حوزه فرهنگ، تنظیم گری سلبی نیست   
محمدجعفر نعناکار، عضو هیئت مدیره تلویزیون تعاملی آیو 
گفت: »در حوزه فرهنگ، تنظیم گری سلبی نیست؛ ایجابی 
اســت. متأســفانه با فقر فهم حقوقــی در حاکمیت مواجه 
هســتیم. در حوزه فرهنگ و رسانه، ســلبی رفتار می شود و 
مشکل ساز است. بی تردید کسب وکار وقتی با موانع رو به رو 

می شود، راه و مجرای خود را پیدا می کند.
نکته مهمی که باید در اینجا به آن اشاره کرد، این است که 
متأسفانه در مفاهیم ابهام داریم. در آیو تلویزیون خصوصی 
داریم، اما متأسفانه نمی دانیم مفهوم صوت و تصویر فراگیر 
به چه معناســت. آیا عاملیــت در آن دخیل اســت یا آنچه 

بیرون برایش اتفاق می افتد.« 

 وی او دی هــا مکلــف بــه تابعیــت از قانــون 
هستند، نه بخش نامه 

عضــو هیئت مدیــره تلویزیــون تعاملی آیــو به شــورای عالی 
فضای مجازی که با انحال شورای عالی اطاع رسانی و ادغام 
با شورای عالی انفورماتیک شکل گرفت، اشاره کرد و توضیح 
داد: »این شــورا یک بــازوی اجرایی به نام مرکــز ملی فضای 

مجازی دارد که اساس نامه آن مرکز جزو اسناد قانونی است. 
مصوبه شورای عالی فضای مجازی در حکم قانون نیست و 
در حکم سیاست گذاری کان اســت. طبق قانون هرچه در 
مجلس مصوب شود و شورای نگهبان به آن مهر تأیید بزند، 
در حکم قانون است. اساس نامه شورای عالی فضای مجازی 
که به تأیید شورای نگهبان رسیده می گوید که نظارت، پایش 
و مدیریت آی پی تــی وی، وی او دی هــا و رســانه های آناین با 
آن مرکز است و بنابراین هر مصوبه یا بخش نامه ای از سوی 
شــورای عالی انقــاب فرهنگی یا هــر نهاد دیگــری از جمله 
صداوسیما بیاید یا هر بیانیه  ای بدهند، وی او دی ها مکلف 

به تبعیت از آن نیستند. «

 انجمن صنفی در تدوین آیین نامه پلتفرم ها 
همکاری خواهد کرد

نعنــاکار افــزود: »اگر قرار باشــد 
در تدوین آیین نامــه از همکاری 
پلتفرم ها اســتفاده شــود، قطعاً 
انجمن صنفی همکاری خواهد 
کرد. چنــد نکتــه در اینجــا قابل 
اشــاره اســت؛ اول اینکــه هرجــا 
تعامل و مشارکتی وجود نداشته 
باشــد تهاجم جایگزین خواهد 
شــد. دوم اینکه بایــد مطالبه گر 
سیاســت گذاری کان در حــوزه 
فرهنگ و رسانه باشیم و سومین 
نکته این است که قوانین هرچه زودتر شفاف، به روز و مدون 
شــود.« عضو هیئت مدیــره تلویزیــون تعاملی آیــو در پایان 
ســخنان خود گفت: »پایان تلخی در انتظار ما نیست، اما 
روحیه تــاب آوری و جنگنــده خود را از دســت ندهیــم و باور 
داشــته باشــیم که بخش خصوصی با قوانین و قواعدی که 

حاکم است، می تواند ادامه دهد و جلو برود.«

 شبکه خانگی یا صداوسیما؟
احسان رحیم زاده، پژوهشگر رسانه و نیز مجری پنل درباره 
پشتوانه قانونی ساترا گفت که قرار است آیین  نامه ساترا در 
مجلس تصویب شــود و وجاهت قانونی یابــد. این نهاد در 
ســال ۱۴00 از مجلس بودجه   گرفت و به زودی آیین نامه آن 
نیز در مجلس مصوب خواهد شد. بنابراین اینکه بگوییم 
فرقی ندارد نهاد ناظر چه کســی باشــد، وقتــی به مصادیق 
نگاه می کنیــم کمــی نگران کننــده می شــود. در نمایشــگاه 
رصتا )نمایشگاه رســانه های صوت و تصویــر فراگیر ایران( 
در سال گذشــته ســه پلتفرم اصلی نمایش خانگی )نماوا، 
فیلیمو و فیلم نت( حضور نداشتند و ما مصداق  های زیادی 
داریم که نشان می دهد صداوسیما در مقابل این پلتفرم ها 
قــرار دارد و مخالــف ایــن پلتفرم هاســت. در گزارش هــای 
صداوسیما شاهد این هستیم که سریال های پخش شده 
از شــبکه نمایش خانگــی را نقــد می کننــد و ایــن در حالی 
است که بســیاری از این ســریال ها مجوز ســاترا را دریافت 
کرده اند. این انتقــاد در واقع به نوعی زیر ســؤال بردن خود 
صداوسیماست؛ چراکه ساترا زیر نظر صداوسیما فعالیت 

دارد.
مجــری پنــل در ادامــه ســخنان مطرح شــده در پنــل بــه 
دوقطبی شدن ســریال ها در کشور اشــاره کرد و گفت: »در 
حال حاضر مخاطبان، ســریال ها را به دو قطــب خانگی یا 
تلویزیونی تفکیک کرده اند که باید این سریال ها را در قالب 
ملی دید و تفکیک ایرانی و غیرایرانی را برای آنان قائل شد. 
بی تردید صداوسیما و شبکه خانگی باید در راستای منافع 
یکدیگر عمل کنند و باید همه این عرصه در راستای یکدیگر 
تقویت شود؛ چراکه با حذف شبکه های خانگی، مخاطبان 

به سمت صداوسیما نخواهند رفت.«
 رحیم زاده در پایان ابراز امیدواری کرد که آیین نامه دقیقی 
برای فعالیت های وی او دی ها تدوین و مصوب شــود تا خط 
قرمزها مشخص شود و ســیاه نمایی ها درباره فعالیت این 

پلتفرم ها از بین برود.

رئیس هیئت مدیره آبان تتر در حاشیه الکامپ مطرح کرد 

سلف رگولاتوری، پذیرش از سمت حاکمیت 
نیست، ترک منازعه ا ست

INTERVIEWگفت و گو

یکی از نکات چشــم گیر بیســت و ششمین دوره 
از الکامپ، حضور جدی و پررنگ کسب وکارهای 
رمــزارزی بــود. اما به عقیــده رئیــس هیئت مدیره 
آبان تتــر، حضــور ایــن مجموعه هــا بــه آن معنــی 
نیست که حاکمیت و تصمیم گیران، این حوزه را 

به رسمیت شناخته اند.
امین زاده مطرح کرد: »حضور صرافی های رمزارز 
در الکامپ، اتفاق مثبتی است؛ زیرا به معنای آن 
اســت که بازار آن قدر بزرگ شده که کسب وکارها 
عاقه منــد بــه حضــور در چنیــن رویدادهایــی 
شــده اند. این یعنــی شــرکت ها توانمند شــده اند 
و طیف گســترده ای از مخاطبــان را با خــود همراه 

کرده اند.«
به گفته امین زاده، دلیل حضور این کسب وکارهای 
رمزارزی در نمایشــگاه الکامپ، جــدا از وضعیت 
پذیــرش توســط حاکمیت اســت؛ بلکــه علت آن 
اســت کــه فضــای رمــزارزی رقابتــی شــده و حــالا 
کســب وکارها به بلوغی رســیده اند کــه حضور در 
چنیــن فضاهایــی را لازمــه ارتبــاط بــا ذی نفعــان، 

فعالیت مؤثر و برندینگ خود می دانند.
او ادامــه داد: »اعتقــاد دارم حضــور صرافی هــای 
رمــزارز در الکامــپ و نمایشــگاه های این چنینی، 
به معنای پذیرش آنها و مشروعیت بخشیدن به 
آنها از سمت حاکمیت نیست. این کسب وکارها 
مدت هاســت در جامعه حضــور دارنــد، فعالیت 
می کنند و مقبولیت اجتماعی دارند. حضور این 
کســب وکارها در نمایشــگاه ها و رســانه ها، اتفاق 
عجیبی نیســت؛ بلکه کامــاً منطبق بــا فعالیت  
این کســب وکارها در جامعه و ارتبــاط با مخاطب 

خود است.«

مســئله اصلــی پذیرش از ســوی 
رگولاتور است

بــه گفتــه رئیــس هیئت مدیــره آبان تتر، مســئله 
اکوسیســتم رمــزارزی ایــران، فراتــر از رســمیت 
کســب وکارهای ایــن حــوزه اســت؛ بلکه مســئله 
اصلی تعریف حاکمیت از مفهوم ارز دیجیتال و 
سپس تنظیم گری فعالیت کسب وکارهای حوزه 

رمزارز است.
امین زاده در این خصوص گفت: »مسئله اصلی 

حاکمیت، پذیرش رمزارز اســت و تنظیم گری این 
حوزه متأخر بر پذیرش اصل آن است. به محض 
ارائــه یــک تعریــف و پذیــرش ماهیــت رمزارزهــا، 
تضاد قواعد قبلی موضوع پذیرش با واقعیت های 
صنعــت رمــزارز خــودش را نشــان می دهــد کــه 

رگولاتور باید به حل آن اقدام کند.«
به عقیده او، این فنــاوری جدید و جذاب اســت و 
خلق ارزش می کند. حاکمیت نیز بــه عنوان نهاد 
عمومی می تواند از این ابزار انتفاع داشته باشد. 
اما یکی از دلایل عــدم پذیرش رمزارزهــا برای این 

اســت که این بازار به معنای واقعی 
آزاد و بدون مرز است و او نمی تواند 
به راحتــی آن را مطابــق نظــر خــود 
کنترل کنــد و روی رفتار بازیگرانش 

تأثیر بگذارد.
رئیــس هیئت مدیــره آبان تتــر در 
خصــوص اختیــار دادن بــه ســه 
تشــکل خصوصــی بــرای دریافــت 
نمــاد بی ســتاره و غیرقابــل درج در 
سایت و سلف رگولاتوری این حوزه 

مطــرح کــرد: »ســلف رگولاتوری مطرح شــده، بــه 
مثابــه پذیــرش واقعیــت رمزارزهــا و فعالیــت این 
کسب وکارها از سوی حاکمیت نیست؛ بلکه ترک 

منازعه است.«
امیــن زاده ادامــه داد: »اکوسیســتم ایــران بــزرگ 
شده، رشد کرده و حالا صدایش بلند شده است 

و حاکمیت دیگر نمی تواند آن را نادیده بگیرد.«
به گفته او اما حاکمیت آماده پذیرش این واقعیت 
نیســت و تــوان تصمیم گیــری بــرای آن را نــدارد. 
امین زاده ادامه داد: »حاکمیت نه به لحاظ فلسفه 
و ماهیــت و نــه بــه لحــاظ جزئیــات، ایــده ای برای 
تنظیم گری حوزه رمزارزها ندارد. راهکار حاکمیت 
در نهایت محدودســازی اســت. به همیــن دلیل 
مسئولیت ها را به عهده  نهادهای کنترل گر و ناظر 

گذاشته و خودش منازعه را ترک کرده است.«
کــردن  بــا مطــرح  اســت  امیــن زاده معتقــد 
ســلف رگولاتوری، درواقــع حاکمیــت، برخــی 
محدودیت هــا را رفع کــرده و اعام کــرده که گرچه 
کسب وکارها را به رسمیت نمی شناسد، ولی دیگر 

با آنها جنگ هم ندارد.

 متأسفانه در حالی 
که نمی دانیم صوت و 
تصویر فراگیر دقیقاً 

چیست، شاهد تدوین 
قوانین آن هستیم

پرنیان ستوده

parnian.std 
@gmail.com
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پنــل تخصصــی »اقتصــاد نــوآوری و فرصت هــای آن بــرای 
آینده« بــا حضور »شــهاب جوانمــردی«، مدیرعامــل گروه 
شــرکت های »فناپ«، »فرزین فردیس«، عضو کمیســیون 
اقتصاد نــوآوری اتــاق بازرگانی تهــران؛  »صــادق فرامرزی«، 
نایب رئیس نظام صنفی رایانه ای تهران و دعوت از »نازنین 
دانشور«، کارآفرین برتر آسیا و اقیانوسیه و مدیرعامل سابق 
شرکت »تخفیفان« برگزار شد. در چهارمین روز از برگزاری 
بیست وششــمین نمایشــگاه بین المللی الکامــپ، صادق 
فرامرزی، نایب رئیس نظام صنفی رایانه ای تهران که مدیریت 
پنل تخصصی »اقتصاد نوآوری و فرصت های آن برای آینده« 
را بر عهده داشت، گفت: »اقتصاد نوآوری مبتنی بر فناوری 
اگر به دلایلی مانند رویکرد رگولاتورها و اختالات اینترنت 
که امروز مردم کشور را گرفتار کرده دچار مشکل شود، منتج 
به عقب نشینی و شکست می شود. به طور مثال می توان به 
اتفاقات سال گذشته اشاره داشت که تمامی عاقه مندان به 
ســرمایه گذاری در حوزه فناوری از برنامه های خود منصرف 
شــدند و میزهای مذاکــره را تــرک کردند.« فرامــرزی خطاب 
به فعالان حوزه فنــاوری و نوآوری نســبت به بهبود شــرایط 
ابراز امیدواری کرد و گفت: »زندگی همچنان ادامه دارد و ما 
زنده هستیم؛ پس باید هر کاری که از دست مان برای نجات 

کشور برمی آید انجام دهیم، زیرا باید توجه داشته باشیم که 
حاکمیت هیچ گاه نســبت به اقدامات و تصمیمات اشتباه 
خود ابراز پشــیمانی نمی کند.« او اعتقــادات و دیدگاه های 
یکایک افــراد جامعــه را قابل احترام دانســت و ضمــن ابراز 
ناراحتی از مهاجرت جوانان و نخبگان کشور افزود: »نباید 
فراموش کنیم برای ایرانی که دوستش داریم زنده مانده ایم و 
برای همین مملکت باید بمانیم و زندگی کنیم.« نایب رئیس 
نظام صنفــی رایانه ای تهران در پاســخ به انتقادات نســبت 
بــه فعالیت هــای صورت گرفتــه از ســال گذشــته بــرای زنده 
نگه داشتن اکوسیستم و بهبود شــرایط، ابراز داشت: »چه 
بخواهیم و چه نخواهیم، ما زنده ایم و چاره ای جز زنده ماندن 
نداریم؛ پس بایــد از خانه ها بیرون بیاییم، بایســتیم و با هر 
عقیده ای مملکــت و جامعــه را مطابق میل شــخصی خود 
بسازیم.« او برگزاری بیست وششمین نمایشگاه بین المللی 
الکامــپ را اقــدام مثبتــی در راســتای بیــان نیازمندی هــا و 
دســتیابی به دســتاوردهای بزرگ عنوان کرد و خاطرنشــان 
کرد: »اخیراً رئیس جمهوری در نامه ای دستور رفع مشکات 
اینترنــت را به متولیــان داده اســت که حاصــل مطالبه گری 
فعالان حوزه فناوری در نمایشگاه امسال است.« فرامرزی 
حضور شرکت های بزرگ در نمایشگاه الکامپ را ارج نهاد و 

در پنل تخصصی »اقتصاد نوآوری و فرصت های 
آن برای آینده« بررسی شد

بقایاقتصادنوآور
درتمرکزبرمسائل
اساسیکشوراست

گفت و گو با آرش کریم بیگی، مدیرعامل شاتل موبایل در حاشیه الکامپ

ارائه راهکارهای سازمانی و سیم کارت هوشمند

INTERVIEWگفت و گو

آرش کریم بیگــی، مدیرعامــل شــاتل موبایــل در 
حاشــیه رویــداد الکامــپ در گفت و گو بــا کارنگ 
می گویــد اینکــه نمایشــگاه ها بــا همان ســاختار 
سنتی برگزار می شوند و یکسری مخاطب ثابت 
خاص دارند، لازم است تغییر کند و در این زمینه 

نیازمند تغییرات ساختاری جدی هستیم.
کریم بیگــی دربــاره وضعیــت برگــزاری الکامــپ 
پس از چهار سال می گوید: »الکامپ و تلکام دو 
رویدادی هســتند کــه پیش تر هر ســال به عنوان 
بزرگ تریــن رویدادهــای حــوزه آی ســی تی برگزار 
می شــدند. اما وقفــه ای چنــد ســاله افتــاد و این 
اولیــن رویــداد گردهمایــی بــزرگ فعــالان حــوزه 

آی سی تی بعد از مدت هاست.«
او معتقد اســت هم الکامپ و هم تلکام بیشــتر 
از آنکــه در مفهــوم مرســوم جهانــی، نقــش 
نمایشــگاهی داشــته باشــند، شــبیه بــه یــک 
گردهمایی فعالان صنعت و مراسم دید و بازدید 
بــود، ولی امســال تا حــدودی ایــن ویژگــی تغییر 
کرده اســت. او اعــام می کند: »امســال با توجه 
به وقفــه چند ســاله، شــرایط اقتصــادی جامعه 
و تاش ســرمایه گذاران یــا صاحبان کســب و کار 
دارند برای عبور از شــرایط ســخت اقتصادی، به 
نظر می رســد که شــاهد فضای نســبتاً متفاوتی 
نسبت به دوره های گذشــته بودیم. البته باز هم 
به دلیل وضعیت تورم، شرایط اقتصادی جامعه 
و تحریم هــا و عــدم حضــور بازیگــران خارجــی با 
اتفاقات نظیر یک رونمایی شگفت انگیز در این 
نمایشــگاه مواجه نیســتیم. هنــوز هم ســاختار 
نمایشگاه به شکلی است که بیشتر به اجماع و 

دورهمی می ماند.«
کریم بیگی بــه این نکته نیــز اشــاره دارد که نظام 
صنفــی رایانــه ای اســتان تهــران امســال تــاش 
کرده با برگــزاری پنل ها و ســخنرانی های متنوع، 
حجم قابــل توجهــی از محتــوا را بــه ایــن رویداد 
بیفزاید، اما به نظر نمی رسد این کار هم تغییری 
در جامعــه ثابــت مخاطبــان نمایشــگاه ایجــاد 

کرده باشد.

مدیرعامل شاتل موبایل ادامه می دهد: »می دانم 
نظام صنفی حتی از مناطق محروم دانشجوهای 
باهــوش و نخبــه و مســتعد را بــه نمایشــگاه 
آورده، ولــی بــه نظــر می آیــد که ایــن فضا نیــاز به 
یک تحــول و بازبینی اساســی دارد و با ســبک و 
سیاق نمایشگاه هایی که در حال حاضر در دنیا 
می بینیم، فاصله بســیاری دارد. معتقدم باید از 
این نمایشــگاه های خارجی و نحوه برگزاری شان 

ایده بگیریم.«
او دربــاره علــت حضــور شــاتل موبایــل در 
بیست و ششــمین نمایشــگاه الکامپ می گوید: 
»در هــر حــال الکامــپ و تلــکام بزرگ تریــن 
رویدادهای نمایشگاهی حوزه آی سی تی هستند، 
پس شاتل موبایل هم تاش می کند در این فضا 
هم به معرفی محصولات و خدمات خود بپردازد 
و هــم بــرای ایجاد شــبکه جدیــدی از مشــتریان 
خود به خصــوص با تمرکــز روی لایــه راهکارهای 
ســازمانی اش تاش کند. در نمایشــگاه الکامپ 
هــم بیشــتر تمرکــز مــا روی معرفــی راهکارهــای 
سازمانی مان بود و همین طور مفهوم سیم کارت 
هوشمند که به تازگی به شکل رســمی راه اندازی 

شده است.«
او دربــاره جزئیــات ایــن محصــولات توضیــح 
می دهــد: »مهم تریــن آنهــا همیــن ســیم کارت 
هوشمند است که در واقع ســیم کارتی است که 
با تحلیــل موقعیــت جغرافیایی مشــترک بدون 
نیاز به نصب اپ یــا نرم افــزاری، وی را به بهترین 
شبکه در آن منطقه وصل می کند. ضمن اینکه 
مشترک هم با اپلیکیشن شاتل موبایل من و هم 
با سیستم اطاع رسانی شاتل موبایل و هم با کد 
دستوری #۸*۱* می تواند استعام بگیرد که در 
حال حاضر به کدام شبکه وصل است و می تواند 
به شــکل دســتی هــم بیــن شــبکه های مختلف 
جابه جا شود. مضاف بر این، راهکارهای سازمانی 
را معرفــی کرده ایــم، به خصــوص ســیم کارت 
سازمانی و سرویس راهکارهای سازمانی در حوزه 

پیام دهی.«
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 وضعیت تولید بازی های رايانه ای در ایران
در نمایشگاه الکامپ بررسی شد

به آینده صنعت تولید بازی امیدی نیست

REPORTگزارش

هم بنیان گــذار بــازی »آمیــرزا« در پنــل »فرصــت 
بازی از دســت رفت!« در چهارمین روز از برگزاری 
بیست و ششــمین دوره نمایشــگاه بین المللــی 
الکامپ گفت: »روند تولید بازی هــای رایانه ای در 
ایران کاهشی است و در حال حاضر محدودیت ها 
سبب شده فرصت های سرمایه گذاری برای تولید 

بازی های رایانه ای در ایران وجود نداشته باشد.«
شــهریار ازهاریان فــر ادامــه داد: »در ۱۷ یــا ۱۸ 
ســال گذشــته تجربه خوبی برای تولید بازی های 
رایانه ای در ایران وجود داشت، اما در این زمینه ما 

فرصت ها را به سهولت از دست داده ایم.«
هم بنیانگــذار بازی آمیــرزا تأکید کــرد: »زمانی که 
تولیــد بازی هــای رایانــه ای در ایــران رایــج بــود، در 
بســیاری از کشــورهای همســایه چنین صنعتی 
وجود نداشت، اما هم اکنون در ایران هیچ برنامه ای 
برای توسعه تولید بازی های رایانه  ای وجود ندارد.«

ازهاریان فر با بیان اینکه تولیــد بازی های رایانه ای 
در کشور ما در ســال های اخیر عقب گرد داشته، 
تصریح کرد:  »این در حالی اســت که برای کسب 
درآمدهــای لازم از ایــن صنعــت باید یــک برنامه 
۱0ســاله در کشــور داشــته باشــیم، چون صنعت 
تولید بازی های رایانه ای می تواند برای ما درآمدهای 

زیادی داشته باشد.«

 بازی ســازی در جهــان محــل 
درآمدهای ارزی است 

همچنیــن هم بنیان گــذار اســتودیو بازی ســازی 
»بلوط گیمز« در این پنل اظهار داشت: »مهم ترین 
مشکل ما در صنعت تولید بازی های رایانه ای، نبود 
نیروهای انسانی متخصص در این زمینه است، 
چون بیشتر نیروهای انسانی توانمند این صنعت 
به خارج از کشور مهاجرت کرده اند و نیروی انسانی 
موجود در کشــورمان هم اکنون نیازمند آموزش و 

کارآموزی است.«
ســروش شــهبازی افزود: »تاکنــون کارهای خوبی 
در کشــورمان در این صنعت انجام شــده اســت. 
 اکنــون صنعــت تولیــد بازی هــای رایانــه ای محل 
کســب درآمــد خوبــی در بســیاری از کشــورهای 

جهان است.«
او خاطرنشان کرد: »کشورمان در تولید بازی های 

اینترنتی واقعاً از ظرفیت های لازم برخوردار است 
و در صورتــی کــه بتوانیم ســالانه به طور متوســط 
۱00 میلیون دلار از محل فروش بازی های رایانه ای 
کسب درآمد کنیم، سرمایه گذاران بیشتری برای 
سرمایه گذاری در این زمینه تمایل نشان خواهند 

داد.«

نگاه بــه بازی هــای رایانــه ای در 
وضعیــت  هماننــد  ایــران 

شبکه های اجتماعی است 
محمدمهــدی بهفــرراد، مدیرعامــل اســتودیو 
بازی سازی »مدریک« نیز در این پنل تأکید کرد: 
»متأســفانه نــگاه و رویکرد بــه بازی هــای رایانه ای 
در فضــای مجازی همــان نگاه و مشــابه وضعیت 
شــبکه  های اجتماعی اســت و بیشــتر مسئولان 
نظرشان این است که این صنعت در ایران وجود 

نداشته باشد.«
او تصریح کــرد: »با توجه به مشــکاتی که در این 
صنعــت وجــود دارد هیــچ امیــدی بــرای توســعه 
صنعت تولید بازی های رایانه ای در کشور نیست،  
اما در کشــورهای همســایه ما جریــان جهانی در 
صنعت بازی های رایانه ای به خوبی مورد شناسایی 
قرار گرفته و در زمینه توسعه این صنعت گام های 

اساسی برداشته شده است.«
مدیرعامل اســتودیو بازی ســازی مدریــک اظهار 
داشــت: »ایــن در حالی اســت که صنعــت تولید 
بازی هــای رایانــه ای می تواند با کســب درآمدهای 
بیشــتر ارزی کشــور را نجــات دهــد، چــون 
ظرفیت هــای زیــادی در کشــورمان در ایــن زمینه 

وجود دارد که به راحتی قابل دسترسی است.«
او بیان کرد: »عــده ای در کشــورمان فکر می کنند 
بازی هــای رایانــه ای تعــدادی بچه هســتند که در 
فضای مجازی بازی می کنند، اما برخی شرکت ها 
در جهان سالانه 500 میلیون دلار درآمد ارزی از این 
صنعت دارند و اگر صنعت تولید بازی های رایانه ای 
در ایران به بلوغ برســد، درآمدهای زیــادی در این 
زمینه کسب می شود؛ درحالی که هم اکنون بیشتر 
متخصصان ما در صنعت تولیــد بازی های رایانه 
ای به دنبــال مهاجرت هســتند یا اینکــه پیش تر 

مهاجرت کرده اند.«

اظهار داشــت: »عنوان بزرگ بودن شــرکت ها تغییر کرده و 
دیگر شرکت بزرگ معنای سابق را ندارد.« نایب رئیس نظام 
صنفی رایانه ای تهران در ادامه ضمن ابراز ناراحتی و تأسف 
از تصمیم مهاجــرت نازنین دانشــور از تاش هــا و اقدامات 
این کارآفرین نمونه و مدیرعامل ســابق شــرکت تخفیفان، 
قدردانی و تشــکر و نســبت بــه بهبود شــرایط بــرای ماندن 

و نیــز بازگشــت نخبــگان حــوزه 
کسب وکار فناوری ابراز امیدواری 
کرد. در ادامه شهاب جوانمردی، 
مدیرعامــل گــروه شــرکت های 
فنــاپ در خصــوص مهاجــرت 
نخبگان نوآور گفــت: »باید قدر 
اشخاصی که با همه دشواری ها 
و پیچیدگی هــای فعالیــت در 
داخــل کشــور، مجموعه هــا و 
شــرکت هایی با کســب وکارهای 
جدیــد کــه در گذشــته وجــود 
نداشته اند را راه اندازی می کنند، 
بدانیم و از تضعیف خود پرهیز 

کنیم.« او در ادامه افــزود: »تاکنون بالغ بــر ۳ میلیون نفر از 
کشور مهاجرت کرده اند که نزدیک به 5 درصد جمعیت ۸5 
میلیون نفری کنونی می شــود، اما با توجه بــه ظرفیت بالای 
نیروی انسانی نباید داشته هایمان یعنی افرادی با رتبه های 
پایین تر کنار گذاشــته شــوند، بلکــه باید تقویت و تشــویق 
شــوند.« جوانمردی در ادامه به موضوع توســعه اقتصادی 
برمبنای زیرساخت ها و نوع شکل گیری رابطه میان جامعه 
و حاکمیــت اشــاره کرد و گفــت: »در هیــچ دورانــی دولت ها 
صددرصد از اقتصاد خارج نشده اند. به طور مثال در سطح 
اول جهانــی در پروژه هایــی که بخش خصوصی از ریســک 
ســرمایه گذاری پرهیز می کند، ایــن دولت ها هســتند که با 
ورود خود بســترهای جدید را فراهم می کنند. در این زمینه 
می توان به کمک های مالی، تسهیات و معافیت های دولتی 
آمریــکا در پروژه های ایان ماســک اشــاره کرد، پــس ما هم 
نیازمند دستیابی به تفاهم برای توسعه اقتصادی هستیم.« 
او با بیان اینکه بقای اقتصاد نــوآوری در تمرکز بر حل کردن 
مسائل کشور و گشودن پنجره فرصت هاست، تاکید کرد: 
»اگر موضوعاتی مانند امنیت غذایی، حمل ونقل، سالمندی 
و آموزش را فراموش کرده باشــیم، اقتصاد نوآوری به سقف 

شیشه ای برخورد خواهد کرد و فراتر نخواهد رفت.«

 رقابت بر سر جذب نخبگان ایرانی در جهان 
در ادامــه این پنل فرزیــن فردیس، عضو کمیســون اقتصاد 
نوآوری اتاق بازرگانی تهران با اشاره به لزوم توجه به موضوع 
مهاجرت نســل جوان و نخبگان اظهار داشــت: »کشــور از 
مهاجرت نخبــگان متحمل ضررهای ســنگینی شــده و در 
مقابل رقابت برای جذب نخبگان ایرانی در سطح بین المللی 
شــدت گرفتــه اســت.« او ایــن 
اتفاق را موجب شــیوع ناامیدی 
در جامعــه و تهی شــدن کشــور 
از ســرمایه انســانی عنوان کرد و 
گفت: »تصمیــم بــرای ماندن و 
رفتن یک مسئله شخصی است 
و نمی توان به زور نظر اشخاص را 
عوض کرد، اما می توان به حفظ 
رابطه و مشارکت با ایرانیان خارج 
از کشــور در اقتصاد نوآوری فکر 
کــرد. اگرچــه این گونــه راهکارها 
ماننــد چســب زخمــی کوچک 
روی خون جاری شده از بریدگی 

عمیق است.« 

 آخرین اظهارات دانشور 
نازنین دانشور، کارآفرین برتر آسیا و اقیانوسیه و مدیرعامل 
ســابق شــرکت تخفیفــان در ســخنانی پیــش از تــرک ایران 
و مهاجــرت به کشــور آلمــان اظهار داشــت: »این ســومین 
مهاجرت مــن اســت؛ اوایل ســال گذشــته تصمیم خــود را 
گرفتم و امروز پس از گذشت یک هفته برای مراسم معارفه 
مدیرعامل جدید شرکت به تهران برگشتم و فرصتی شد تا 
ضمن بازدید از نمایشــگاه الکامــپ از نزدیک با دوســتان و 
همکارانم خداحافظی کنم.« او افزود: »زمانی که تخفیفان 
راه انــدازی شــد، اکثــر آشــنایان از من یک ســؤال داشــتند، 
»می خواهی چکار کنی؟«. ما در تخفیفان موفق شدیم در هر 
سه ثانیه یک خرید موفق برای مردم رقم بزنیم و امروز میزان 
تراکنش های تخفیفان هشت برابر دوران کرونا شده است.«

دانشور با بیان اینکه تصمیم به رفتن را اوایل سال گذشته 
گرفته، تصریح کرد: »امید هست، اما این پیچ تاریخی شرایط 
را ســخت و بارقه های امید را کمرنگ کرده اســت. امیدوارم 
روزی به ایران برگردیم و بتوانیم به بهتر شدن شرایط کمک 

کنیم.«

 تاکنون بالغ بر 3 
میلیون نفر از کشور 
مهاجرت کرده اند 
که نزدیک به 5 

درصد جمعیت 85 
میلیون نفری کنونی 

می شود
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

نظرات مدیرعامل شرکت 
معتمد تیس درباره حضور 

در الکامپ 

بستر معرفی 
دستاوردهای سالانه

شــرکت داده پــردازی معتمــد تیــس از 
ابتدای ســال با ســهام داری دو شــرکت 
انتقــال داده هــای آســیاتک و شــرکت 
ســاختارهای اطاع رســانی نوین گستر 
)ســان( ۱۴0۱ تاســیس شــد و آذر ۱۴0۱ 
را  مالیاتــی  معتمــد  شــرکت  مجــوز 
از ســازمان امــور مالیاتــی کشــور اخــذ 
کــرد و حــالا ایــن شــرکت بــرای تعامــل 
مســتقیم بــا مؤدیــان و شــرکای تجاری 
در الکامپ 2۶ حضور پیدا کرده است. 
یوســف پناهــی، مدیرعامــل معتمــد 
تیس، مأموریــت این شــرکت را اتصال 
بــه ســامانه مؤدیــان و اجــرای تکلیــف 
قانونی مؤدیان می داند: »شــرکت برای 
مشتریان حقوقی و حقیقی برنامه های 
مدونی دارد و برای کلیه مؤدیان با تمرکز 
بــر ارائــه راهــکاری مســتقل و نوآورانــه، 
ارســال صورت حســاب الکترونیکــی را 
در نظر گرفته اســت.« پناهــی می گوید 
کســب وکار شــرکت تیــس بــر بســتر 
فنــاوری اطاعــات و در حــوزه انتقــال 
امن داده هــای مالیاتــی مؤدیان اســت. 
پس قطعــاً الکامپ عرصــه اول ظهور و 
حضور ما برای نشان دادن دستاوردهای 
سالانه مان محسوب می شود. به گفته 
وی، ایــن شــرکت همچنیــن قرار اســت 
همایشــی ۳۴0 نفــری برگــزار کنــد. در 
این همایش یــک کارگاه عملی در حوزه 
ارســال صورت حســاب الکترونیکــی 
برگــزار و در پنل هایــی دربــاره مباحــث 
قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مؤدیــان بحــث خواهد شــد.  تیس یک 
واســط اتصــال بــرای هلدینگ هــای بــا 
تعداد شرکت زیاد دارد و از راهکارهایی 

برای مشتریان حقیقی رونمایی کرد.

INTERVIEWگفت و گو

در پنل »بررسی فرصت ها و چالش های ایران 
در مسیر تحول دیجیتال« مطرح شد

حرکتبهسمتاقتصاددیجیتال

اجتنابناپذیراست
پنــل »بررســی فرصت هــا و چالش هــای ایران در مســیر 
تحــول دیجیتــال« همزمــان بــا ســومین روز برگــزاری 
نمایشگاه الکامپ با حضور جمعی از کارشناسان حوزه 

تحول دیجیتال برگزار شد.
علی عبداللهــی، مدیرعامل شــرکت ملــی انفورماتیک؛ 
فرهــاد نیلــی، مدیرعامــل شــرکت مشــاوره، مدیریــت، 
سرمایه گذاری و نوآوری رهنمان و عباس معمارزاده، عضو 
هیئت علمی دانشــگاه، کارشناســان ســخنران این پنل 
بودند که دربــاره فرصت ها و چالش های ایران در مســیر 

تحول دیجیتال به بحث و بررسی پرداختند . 

 اقتصاد دیجیتال یک انتخاب نیست
عباس معمارزاده، عضو هیئت علمی دانشگاه با اشاره به 
اینکه اقتصاد دیجیتال در شرایط کنونی یک نیاز جدی 
اســت، گفت: »اقتصاد دیجیتال در شــرایط کنونی دنیا 
یک انتخاب نیست، بلکه یک امر اجتناب ناپذیر است. 

انقاب صنعتی پنجم که اقتصــاد دیجیتال باید مبتنی 
بر آن جلو برود، سه ویژگی دارد؛ انسان محوری، پایداری 

و تاب آوری.«
وی افزود: »انســان محوری یعنــی به جای اینکه انســان 
در خدمــت فنــاوری باشــد، فنــاوری در خدمــت انســان 
قرار گیــرد و در کنار اســتفاده از فناوری، کرامــت و حریم 
شــخصی انســان نیــز حفــظ شــود. پایــداری بــه معنای 
اقتصاد چرخشی اســت، یعنی بتوانیم از منابع طبیعی 
بــه بهتریــن نحــو ممکــن اســتفاده کنیــم. ویژگــی ســوم 
تاب آوری اســت کــه عبــارت اســت از توانایــی مقابله در 
شــرایط بحرانی. ایــن ســه ویژگــی به عنــوان فرصت های 

موجود در تحول دیجیتال در کشور وجود دارد.« 

 اقتصــاد دیجیتال بر شــش پایــه بنیادین 
استوار است

معمــارزاده با اشــاره بــه اینکــه ســهم اقتصــاد دیجیتال 

از تولیــد ناخالــص ملــی ۷ درصــد اســت، توضیــح داد: 
»اقتصاد دیجیتال بر شــش پایه بنیادین اســتوار است 
که چالش های مهــم امروز ما در عرصه تحــول دیجیتال 
به همین پایه های بنیادین برمی گــردد. هویت دیجیتال 
اولیــن پایــه بنیادیــن اســت. بــه جــز بخشــی از بــورس و 
بانک های کشور، بسیاری از بخش ها با هویت دیجیتال 
مشکل دارند که این عامل خود یکی از چالش های مهم 

پیش روی تحول دیجیتال در کشور است.« 
وی ادامه داد: »دسترسی دیجیتال دومین پایه بنیادین 
است که شامل زیرساخت های نرم افزاری و سخت ا فزاری 
 می شــود و در ایــن عرصه نیــز چالش هایــی وجــود دارد. 
ســواد دیجیتــال به عنوان ســومین پایــه بنیادیــن مطرح 
است. در بخش بانک، بورس و بیمه بحثی تحت عنوان 
فراگیری مالی هســت که در صورتی اتفــاق خواهد افتاد 
که سطح سواد دیجیتال گسترش یابد؛ موضوعی که در 

حال حاضر با چالش رو به روست.« 
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معمــارزاده افــزود: »امنیــت دیجیتــال یکی دیگــر از آن 
پایه هــای بنیادیــن اســت. دارایــی و اســناد دیجیتــال 
پایــه بنیادین پنجــم اقتصــاد دیجیتال به شــمار می رود 
کــه در این عرصــه چالش هــای قابــل ماحظــه ای مطرح 
اســت. چقــدر از اســناد موجــود در کشــور دیجیتــال 
شــده؟ متأســفانه هنوز توکنایز کردن دارایی هــا در حوزه 
بــورس و بیمــه محقــق نشــده اســت . قانــون دیجیتــال 
ششــمین و آخریــن پایــه بنیادین اقتصــاد دیجیتــال به 
شــمار مــی رود. هنوز تــاش داریــم بــا قانون های ســنتی 
موجــود فضــای دیجیتــال را نظــم دهیــم کــه غیرممکــن 
اســت ؛ بنابرایــن می بایســت در جهــت وضــع قوانیــن 
جدید و متناسب ســازی قوانین با محیــط دیجیتال گام 

برداشت.«
این عضو هیئت علمی دانشگاه در پاسخ به اینکه چگونه 
کسب و کارهای دیجیتال را به کســب و کارهای سنتی در 
صنایع مختلف از جمله فولاد، معدن، نفت و پتروشیمی 
نزدیک کنیم، توضیح داد: »اگر بخواهیم کسب وکارهای 

دیجیتــال را بــا کســب های 
سنتی آشتی دهیم، نکته مهم 
مشــارکت کســب و کارها در 
ســرمایه گذاری هایی است که 
در اقتصــاد دیجیتــال صــورت 

می گیرد.«

 در عرصه آی ســی تی 
در ســطح ملــی برنامه ای 

وجود ندارد
علــی عبداللهــی، مدیرعامــل 
انفورماتیــک  ملــی  شــرکت 
دربــاره فرصت هــای فضــای 
کســب وکار دیجیتــال توضیح 

داد: »فرصت ها همیشه بوده، هســت و خواهد بود، اما 
نکته حائز اهمیت این است که تهدیدها و فرصت ها در 
سطح ملی و سازمانی زمانی معنادار است که بدانیم چه 
می خواهیــم انجام دهیم. متأســفانه یکــی از بزرگ ترین 
چالش ها در عرصه کســب وکارهای دیجیتال این است 
که در عرصه آی ســی تی در ســطح ملــی برنامــه ای وجود 
ندارد. درســت اســت که نقاط قوت و فرصت های زیادی 
در بستر اقتصاد دیجیتال وجود دارد، اما تا برنامه ریزی 
و تصمیم گیری مدون و بلندمدتی در این راســتا نداشته 
باشــیم، نمی توان از ایــن فرصت ها و نقاط بهره جســت 
و در نتیجــه انتظــار تحــول در عرصــه اقتصــاد دیجیتال 
را داشــت؛ بنابرایــن لازم اســت دولــت در گام نخســت 

سیاست گذاری و برنامه ریزی مدونی کند.«
او در ادامه چند نکته را درباره فرصت ها متذکر شد: »اول 
اینکه جایــگاه خــود را در آمار و ارقــام اقتصــاد دیجیتال 
بالا ببریــم. نکته مهــم دیگری کــه باید در جهــت تبدیل 
تهدیدها به فرصت در نظر داشت تفاوت بنیادینی است 
که با دنیا در سطوح اقتصاد دیجیتال داریم و باید سهم 
ســطح کســب وکارهای دیجیتال را بالا ببریم. نکته مهم 
دیگر کــه در بحــث فرصت هــای اقتصاد دیجیتــال حائز 
اهمیت اســت، جایگاه کیفیت اســت؛ در حالی که ما به 

کمیت توجه داریم.« 
بــه گفتــه مدیرعامــل شــرکت ملــی انفورماتیــک، میزان 
ســرمایه گذاری در عرصــه فنــاوری اطاعــات طــی چهار 
ســال اخیــر ۴0 درصــد کاهــش یافتــه، کیفیــت خدمات 
پلتفرم ها افت کرده و درصد شکایت ها صعودی شده که 
این روند کاهشــی ماحصل حاکمیــت اقتصاد دیجیتال 

گلخانه ای است.« 

 وضعیت فعلی اقتصاد، گلخانه ای است 
فرهــاد نیلــی، مدیرعامــل شــرکت مشــاوره، مدیریــت، 
ســرمایه گذاری و نــوآوری رهنمــان در مــورد اقتصــاد 
دیجیتــال و ضــرورت بهره گیــری از آن گفــت: »شــرایط 

کنونی بسیار حســاس اســت و اگر از اقتصاد دیجیتال 
اســتفاده نکنیــم، شــاید در آینــده ای نه چنــدان دور، 
ایران معنادار بــودن خود را در اقتصاد جهانی از دســت 

بدهد.«
 او در ادامــه با اشــاره بــه فرازوفرودهای اقتصــادی ایران 
از دهه ۴0 تاکنون خاطرنشــان کرد: »بــا تغییراتی که در 
اقتصاد اتفاق افتاد؛ از جمله تبدیل بانکداری تجاری به 
اسامی و نیز خروج نرخ ارز و نرخ بهره از قلمرو مبادلات 
آزاد، کنتــرل دولت بــر عرصــه اقتصادی شــدت گرفت. 
پیامدهــای ایــن کنتــرل تضعیــف خلــق ارزش، جــذب 

استعدادها و عرصه های شکوفایی اقتصادی بود.«
نیلــی بــا تأکیــد بــر اینکــه وضعیــت فعلــی اقتصــاد مــا 
گلخانــه ای اســت، تشــریح کــرد: »اقتصــاد گلخانــه ای 
اقتصادی است که در آن نرخ بهره منفی است، نرخ ارز 
کنترل شــده، بــازار کار مشــاغل رده پایین توســط نیروی 
ارزان خارجی پر می شود، به انرژی، آب و محیط زیست 

آن نیز چوب حراج زده شده است.« 

 گریــزی از انتخــاب 
پلتفرم هــای دیجیتــال 

نیست
این اســتاد دانشــگاه شــریف 
پلتفرم هــای  اســت  معتقــد 
انتخــاب  اصــاً  دیجیتــال 
نیســت و تنهــا را برون رفــت 
بــه  فعلــی  وضعیــت  از 
شــمار مــی رود. اگــر خــارج از 
پلتفرم های دیجیتال بخواهید 
کســب وکاری راه انــدازی کنید 
ناگریــز بــه اســتفاده از آب، 
برق و انــرژی ارزان و ارز دولتی 
هســتید. در ایــن شــرایط دیگــر وام دار دولــت شــده و با 
حاکمیــت وارد بده  بســتانی می شــوید کــه در آن نــوآور 
نخواهــد بــود و در گفت وگویــی نامتقــارن با دولــت قرار 
خواهید گرفت. چنین کســب وکاری کــه منت دار دولت 
اســت، دیگــر نخواهــد توانســت مطالبه گــر باشــد. اگر 
بخواهیــم نــوآوری و داده وارد اقتصــاد کنیــم و اقتصــاد 
دیجیتال را در مرکز تصمیم گیری قرار دهیم، باید از این 

وضعیت خارج شویم.
 نیلی که ســابقه فعالیت در پژوهشــکده پولــی و مالی را 
نیز در کارنامه فعالیت خود دارد، گفت: »ما نمی توانیم 
جزیره های اقتصــاد دیجیتال را در کشــور ایجــاد کنیم، 
بلکــه باید دنبــال راهــی باشــیم تــا بتوانیــم تــار اقتصاد 
ســنتی را با پود اقتصاد دیجیتال در هــم بتنیم. اقتصاد 
دیجیتال نوآوری، ریسک پذیری و انعطاف  پذیری دارد و 
از همه مهم تر دو منبع بزرگ اقتصاد کشور را داراست؛ 
یکی نیروی کار بااســتعداد و دیگــری اطاعات لحظه ای 
که تولید می شود. بنابراین راهی جز این وجود ندارد که 
عنکبوت وار این دو نوع اقتصاد در هم تنیده شود. برای 
تحول دیجیتــال باید هــم از ظرفیــت فناوری و نــوآوری، 
پلتفرم هــا و دیتاهــای دیجیتــال اســتفاده کــرد، هــم از 

ظرفیت های اقتصاد سنتی بهره جست.«
او یــادآور شــد: »متأســفانه در سیســتم دولتــی هنــوز 
بوروکراسی حاکم است و با این رویکرد نمی توان اقتصاد 
دیجیتال را پیش برد. دیجیتــال پلتفرم داده و اطاعات 
را خلــق و در مقابــل نظــام بوروکراســی ســنتی داده و 
اطاعات را حذف می کند؛ بنابراین باید سیاست گذاران 
بــا کســب وکارهای دیجیتــال بــه گفت وگــوی متقــارن 
بنشینند؛ گفت وگویی که نتیجه اش مطالبه گری است. 
در شــرایط کنونی ژئوپلتیک ایران بر اســاس نــگاه قدیم 
اســت در حالی که ژئوپلتیک دیجیتال مطرح است. در 
ژئوپلتیک دیجیتال فاصله جغرافیایی بی معنی اســت 
و آنچه اهمیــت دارد، فاصلــه دیجیتال اســت؛ بنابراین 

می بایست فاصله دیجیتال را کم کرد.« 

در گفت وگوی دو نفره »کار درست در روزهای سخت« مطرح شد

روزهای سختی داریم، اما نباید ناامید شویم

REPORTگزارش

در سومین روز برگزاری نمایشگاه الکامپ، استیج 
سالن ۴۴ میزبان عادل طالبی، دبیر انجمن صنفی 
کســب وکارهای اینترنتی شــد تــا در گفت وگویی 
با رضا قربانی، عضــو هیئت مدیره ســازمان نظام 
صنفــی رایانــه ای تهــران، نظــرات وی دربــاره »کار 

درست در روزهای سخت« مطرح شود.

شرکت در نمایشگاه الکامپ کار 
درستی است؟

عــادل طالبــی در خصــوص اینکــه حضــور در 
نمایشــگاه الکامــپ با وجــود همــه اعتراضــات و 
انتقاداتی که در شــرایط کنونی به آن می شود کار 
درســتی اســت یا خیر، گفــت: »بــه اعتقــاد بنده 
اعتراض حق طبیعی انسان هاست و ذات اعتراض 
و نقد کــردن ایرادی نــدارد. هر شــخصی حق دارد 
در مورد هر موضوعی نظر خــود را مطرح کند، اما 
اینکه با انتقاد دیگران دلسرد شده و در نمایشگاه 

حضور پیدا نکنیم، کار درستی نیست.«
وی افــزود: »قطعــاً حضــور در الکامــپ مــورد 
سوء استفاده کسانی قرار می گیرد که سالیان سال 
برای محدود کردن ما تاش خود را به کار برده اند. 
اما آیــا به خاطر اینکــه از ما سوءاســتفاده خواهد 
شــد ما باید هیچ حرکت و اقدامی انجام ندهیم؟ 
مسلماً آنان سوء  استفاده و برداشــت های خود را 
از دستاوردهای ما خواهند داشــت، اما این نباید 

باعث شود ما دست از حرکت و تاش برداریم.«
او با بیان اینکه اگر نگوییم نمایشگاه الکامپ یک 
نمایشــگاه تجاری اســت، بی تردید نمایشگاهی 
است که بســتر ارتباطات را برای کســب وکارهای 
اینترنتی فراهم می کند و بهترین فرصت اســت. 
وی افزود: »به خاطر حداقل ماهیــت ارتباطی در 
نمایشــگاه حضــور داریــم و بــه نظر بنــده هرکس 
متناسب با نیاز خود حق حضور در این نمایشگاه 

را دارد.«
طالبی افزود: »چهار سال قبل حدود ۷00 شرکت 
در نمایشــگاه الکامــپ حضــور داشــتند کــه آمار 
حضور کسب وکارهای اینترنتی در این دوره به ۴00 
شرکت رسیده اســت. در این شــرایط کار درست 
چیســت؟ آیا باید بگوییم چون تعداد شــرکت ها 

دوره بــه دوره در حــال کاهــش بــوده و وضعیــت 
کســب و کارهای اینترنتی دچار نوســانات شــدید 
اســت پس در نمایشــگاه حاضر نشــویم؟ به نظر 

بنده کار درستی نیست.«

 به خودمان امید داشته باشیم
به گفته طالبــی، در شــرایط کنونــی باید 
بپذیریــم مشــکات در عرصــه کســب وکارهای 
اینترنتــی وجــود دارد و در مقابــل ناکارآمــدی 
مســئولان در طــول ادوار نه تنهــا مســئولان و 
رســانه ها، بلکــه دســت اندرکاران، تشــکل و 
انجمن هــای صنفــی مرتبــط بــا کســب وکارهای 
اینترنتــی نیز نقــش داشــته ؛ چراکه وقتی شــاهد 
ناکارآمدی و عدم تحقق وعده ها بودیم نباید با آنان 
همراه می شدیم. نباید به این امید که با همراهی 
نهادهای دولتی می توانیم آنان را به سمت تأمین 
منافــع کســب وکارهای اینترنتی ســوق دهیــم، با 

ایشان همگام می شدیم.
وی افزود: »به این نکته باید توجه داشته باشیم 
کــه کار درســت در شــرایط کنونــی بــا توجــه بــه 
تجــارب گذشــته ایــن اســت کــه هرگــز نبایــد به 
دنبــال ارتبــاط بــا نهادهای بالادســتی باشــیم و 
هدف گذاری خــود را روی اتحاد و همبســتگی با 
نهادهای پایین دســت متمرکز کنیم. اگر حضور 
در نمایشــگاه الکامــپ را کار درســتی می دانیم، 
به ایــن دلیل اســت که نشــان دهیم نبایــد امید 
به حاکمیــت دولتــی داشــت و دســت اندرکاران 
کســب و کارهای اینترنتــی در بخــش خصوصی 
خود باید برای بهبود اوضاع آســتین بالا بزنند؛ 
به عبارتی باید به خودمان امید داشته باشیم.«

بــه بــاور او، در این شــرایط کار درســت پرداختن 
به این موضوع اســت که چه کارهایــی به بهبود 
شــرایط فعلــی کســب و کارهای اینترنتــی کمک 
می کنــد؛ مثــاً نمایشــگاه می توانــد در ایــن 
شــرایط کمــک کند و بــا حضــور 500 شــرکت در 
نمایشــگاه الکامــپ می توانیــم نشــان دهیم که 
هنوز کسب وکارهای اینترنتی نفس می کشند. 
تنهــا کار درســت در ایــن شــرایط امیــد دادن به 

کسب وکارهای اینترنتی است.

 ما نمی توانیم 
جزیره های اقتصاد 

دیجیتال را در کشور 
ایجاد کنیم، بلکه باید 

دنبال راهی باشیم 
تا بتوانیم تار اقتصاد 

سنتی را با پود اقتصاد 
دیجیتال در هم بتنیم
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

پنــل »نقــش نــوآوران در آینــده ایــران« بــا حضــور ســعید 
معیدفر، رئیس انجمن جامعه شناســی ایــران؛ علی اصغر 
سعیدی، جامعه شناس و هادی خانیکی، رئیس مؤسسه 
مطالعــات فرهنگــی و اجتماعــی در بیست و ششــمین 

نمایشگاه الکامپ برگزار شد.

 موقعیت خاص استارتاپ ها
»نوآوران و صنعتگران ایرانی از گذشته همواره در بین مردم 
و جامعــه ارج و قرب زیــادی داشــته اند.« ســعید معیدفر، 
رئیس انجمن جامعه شناسی ایران در پنل »نقش نوآوران 
در آینــده ایــران« بــا اشــاره بــه ایــن نکتــه گفــت: »هرچند 
صنعتگران ایرانــی در ارائه نوآوری هــای جدید اعتما د خود 
را از دســت داده اند، اما گذشــته ایران زمین نشان می دهد 
نوآوران این سرزمین در بین مردم و جامعه خود ارج و قرب 

زیادی داشته اند.«
معیدفر در این پنل اظهار داشــت: »معتقدم بی اعتمادی 
به نوآوران در ایران ســابقه تاریخی ندارد و نوآوران صنعتی 
در کشــورمان از اعتبــار و ارزش اجتماعی بالایــی برخوردار 

بوده اند.«
رئیس انجمن جامعه شناســی ایران با بیان اینکــه نوآوران 
صنعتــی در گذشــته در ایــران به خوبــی توانســته بودند با 
حاکمیت و شهروندان ارتباط مناسبی برقرار کنند، گفت: 
»در گذشــته نوآوران توانســته بودند با مردم رابطه معنوی 
خوبی برقرار کننــد، امــا در دهه هــای ۴0 و 50 کــه جریانات 
مارکسیســتی در جهان اهمیت پیدا کرد، رشد بدبینی به 

نوآوران صنعتی در جامعه ما تشدید شد.«
او یادآور شــد: »در دوره مدرن نیــز در ایران اســتارتاپ ها با 
توجه به موقعیتی که در کشورمان حاکم است باید خود را 

به مراکز قدرت و مردم در جامعه نزدیک کنند.«
معیدفــر تصریح کــرد: »در ایــن شــرایط اســتارتاپ ها برای 
موفقیت باید رابطه خود را با حاکمیت و مراکز قدرت بیشتر 
کنند و تضعیف رابطه آنها با شهروندان همواره مشکات 
زیادی به وجود می آورد. با این حال کسانی که نگران آینده 

این کشــور هســتند، باید همزمــان در فضای مجــازی و در 
یک محیط واقعی ارتباطــات خود را با مــردم بیش از پیش 

تقویت کنند.«

 مسئله ارتباط ضعیف
او تأکید کــرد: »امــروز یکی از مشــکات اســتارتاپ های ما 
ارتباطــات ضعیف آنها با مردم اســت؛ این در حالی اســت 
که آنها باید با جامعــه ایران روابط خــود را ارتقــا دهند زیرا 
ارتباط ضعیف در فضای مجــازی می تواند بدبینی مردم را 

به استارتاپ ها بیشتر کند.«
معیدفــر با بیــان اینکــه ارتبــاط اســتارتاپ ها و انجمن های 
علمی می تواند کارآفرینی را در کشــور توسعه دهد، افزود: 
»کارهایی در قالب مسئولیت اجتماعی، مثل ساختن چند 
مدرســه در کشــورمان مشــکات ارتباطی با جامعه را حل 
نمی کند؛ جامعه برای تقویت روابط اجتماعی نیازمند افراد 
متخصصی اســت که بتواننــد در ایجاد این ارتباط بســیار 

ثمربخش واقع شوند.«
رئیس انجمن جامعه شناســی ایران در ایــن میزگرد تأکید 
کرد: »به نظر می رســد در این مرحله اهل دانــش و علم در 
کشــور باید کمک کنند تا با رشــد جامعه انســانی، فضای 
مجــازی نیــز در کشــورمان بــه محــل اعتمــاد مــردم تبدیل 

شود.«

 اعتماد شهروندان به گروه های اجتماعی
در ادامه این پنل تخصصــی، هادی خانیکی، عضو هیئت 
علمی دانشگاه عامه طباطبایی گفت: »نوآوری و تغییرات 
مهم اســت و در این راستا اعتماد شــهروندان به گروه های 

اجتماعی از حساسیت زیادی برخوردار است.«
خانیکی افزود: »با گسترش فساد در جامعه مردم به شدت 
احســاس بی عدالتی می کننــد و طبیعتاً اعتماد خــود را به 
گروه های اجتماعی از دست می دهند و این می تواند اعتماد 

شهروندان را به گروه های اجتماعی کمتر کند.«
او گفــت: »در عصــر حاضــر تحــولات فناورانــه و ارائــه 

نوآوری های جدیــد و کارآفرینی از الزامات اســت، ولی باید 
توجه شــود که در فضای مجازی زمینه مســاعد برای مردم 
فراهم آیــد. فضای مجــازی هم اکنون بــرای آنها نامســاعد 

است.«
این عضو هیئت علمی دانشــگاه عامه طباطبایی تصریح 
کرد: »بــرای فراهم شــدن فرصت های نوآورانــه و کارآفرینی 
باید تاش کنیم و این فضا باید به طرف بهبود و اثربخشی 

بیشتر حرکت کند.«
خانیکــی تأکیــد کــرد کــه برقــراری ارتباطــات مناســب بین 
مردم و استارتاپ ها مهم است و در این راستا استارتاپ ها 
بایــد بتواننــد بــا گروه هــای محلــی و اقشــار اجتماعــی در 
کشــورمان ارتبــاط داشــته باشــند و ارتبــاط بــا مشــتریان، 
مشــارکت در کارهــای اجتماعی، توســعه روابــط عمومی و 
ایجاد شــبکه های مجــازی و محلی بــا رابطه قــوی می تواند 

باعث رونق کسب وکارها در فضای مجازی شود.«

 سابقه تاریخی نوآوری صنعتی
در ادامــه ایــن پنــل تخصصــی، علی اصغــر ســعیدی، 
جامعه شــناس اظهــار داشــت: »در زمینــه نــوآوری در 
کسب وکارهای صنعتی غفلت تاریخی شده؛ در حالی که 
نوآوری جدید در صنعت در دوره معاصر پس از مشروطیت 

پیامدهای بسیار خوبی در کشورمان داشته است.«
سعیدی بیان کرد: »سوابق گذشته نشان می دهد در همه 
دوره های تاریخی نوآوری های صنعتی وجود داشته، ولی در 
سال های اخیر کسب وکارهای مختلفی در حوزه مهندسی، 

خدماتی و صنعتی از بین رفته است.«
او گفــت: »هرچنــد افــراد نــوآور در دوران هــای گذشــته در 
کشورمان وجود داشتند و صنعتگران زیادی هم در گذشته 
نوآور بوده اند، ولی هم اکنون از برخــی از این صنعتگران در 

کشور نشانه هایی وجود ندارد.«
این جامعه شناس در پایان اظهار داشــت: »در این شرایط 
اســتارتاپ ها می تواننــد در حوزه هــای مختلــف صنعتی و 

اقتصادی تحولات بزرگی در کشورمان به وجود آورند.«

پنل »نقش نوآوران در آینده ایران« با حضور جامعه شناسان برگزار شد

نوآوراندرایرانهمواره
ارجوقربتاریخیداشتهاند

مدیر راهبرد مرکز تحقیق 
و توسعه همراه اول 

عنوان کرد

با راه اندازی مراکز 
نوآوری از تأمین 
 5G آنتن و مودم

بی نیاز شدیم
مدیــر راهبــرد مرکــز تحقیــق و توســعه 
همــراه اول بــه بررســی نقش آفرینــی 
اپراتورهــای تلــکام در توانمندســازی و 
توسعه اکوسیستم دانش بنیان صنعت 
آی ســی تی در اســتیج بیست وششمین 

نمایشگاه بین المللی الکامپ پرداخت.
محمدمهدی قوچانــی اعام کــرد که این 
شرکت با راه اندازی مرکز  نوآوری و باز  وهای 
ســرمایه گذاری خــود ماننــد حرکــت اول، 
بــه حمایــت از اســتارتاپ ها پرداختــه و 
نتیجه این امر رفع نیازمندی های شــبکه 
 5G همــراه اول مانند تأمیــن آنتن، مــودم
و نیــز ارائــه پلتفــرم IoT و ورود بــه عرصــه 
هوش مصنوعی بــوده اســت. قوچانی به 
بررســی نقش آفرینــی اپراتورهــای تلــکام 
در توانمندســازی و توســعه اکوسیســتم 
کشــور اشــاره کــرد و در این زمینــه گفت: 
»ســهم اپراتورهــای تلــکام به دلیــل عدم 
ورود به عرصه نوآوری نسبت به غول های 
فناوری مانند آمازون، اپل و متــا در بازار از 
5۴ درصد بــه 2۴ درصد کاهش یافته و به 
همین خاطر تصمیم بر حضور پررنگ در 

این عرصه گرفته شد.«
او ادامه داد: »طبق مطالعات انجام شده، 
غول های فناوری مانند آمازون با تعریف 
برنامه هــای نظام منــد 22 میلیــارد دلار و 
اپــل ۱۱ میلیــارد دلار بــه حــوزه مطالعات 
در عرصه نوآوری تخصیــص داده اند، به 
طوری که ابزارهــای نــوآوری در حوزه های 
اســتارتاپ ها و شــتاب دهنده ها و حتــی 
بخــش حمایــت از مشــتری در حــوزه 
اینترنت اشیا ایجاد کردند تا سهم خود را 

در بازار افزایش دهند.«

REPORTگزارش




